
ΘΕΜΑΤΑ

Α. ΕΙΔΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ
1. Επικύρωση Πρακτικών, σελ. 5531
2.  Άδεια απουσίας του Βουλευτή κ. Α. Βεσυρόπουλου,

σελ. 5489
3. Ανακοινώνεται ότι τη συνεδρίαση παρακολουθούν µα-

θητές από το Γυµνάσιο Παλαίρου Αιτωλοακαρνανίας, σελ.
5533

4. Επί διαδικαστικού θέµατος, σελ. 5489, 5490, 5491, 5492,
5532, 5533, 5568, 5570, 5572, 5573, 5575, 5576, 5578, 5580

5. Ανακοινώνεται ότι ο Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας
και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων διαβίβασε στη Βουλή, σύµ-
φωνα µε το άρθρο 86 του Συντάγµατος και τον ν. 3126/2003
περί «Ποινικής Ευθύνης των Υπουργών», όπως ισχύει, στις 3-
2-2016 ποινικές δικογραφίες που αφορούν:

Πρώτον, στον πρώην Υπουργό Περιβάλλοντος, Ενέργειας
και Κλιµατικής Αλλαγής κ. Ιωάννη Μανιάτη.

Δεύτερον, στους διατελέσαντες Υπουργούς Οικονοµικών,
Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων και
Προστασίας του Πολίτη κατά το διάστηµα από 1-7-2011 έως
16-1-2015, σελ. 5489

6. Αναφορά στην πανελλαδική απεργία ενάντια στην Κυ-
βερνητική πρόταση για το Ασφαλιστικό, σελ. 5531, 5532,
5533                                                                   

7. Παράταση της θητείας των προϊσταµένων οργανικών
µονάδων επιπέδου τµήµατος της Βουλής µέχρι την 30η Απρι-
λίου 2016, σελ. 5489

Β. ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΟΣ ΕΛΕΓΧΟΣ 
1. Ανακοίνωση του δελτίου επικαίρων ερωτήσεων της Πα-

ρασκευής 5 Φεβρουαρίου 2016, σελ. 5572
2. Κατάθεση αναφορών µε αριθµό από 992 έως 1039 , σελ.

5534-5545                              
3. Απαντήσεις Υπουργών σε ερωτήσεις Βουλευτών , σελ.

5546-5567
4. Συζήτηση επικαίρων ερωτήσεων:
α) Προς τον Υπουργό Παιδείας,  Έρευνας και Τεχνολογίας,

σχετικά µε την παραµονή του Τµήµατος Δασοπονίας και Δια-
χείρισης Φυσικού Περιβάλλοντος και τη συµπερίληψη του
στο Μηχανογραφικό Δελτίο των Εισαγωγικών Εξετάσεων στα
ΑΕΙ για το ακαδηµαϊκό έτος 2016-2017, σελ. 5568

β) Προς τον Υπουργό Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και
Κοινωνικής Αλληλεγγύης:

i. σχετικά µε την κατάργηση του Ειδικού Λογαριασµού Οι-
κογενειακών Επιδοµάτων Ναυτικών (ΕΛΟΕΝ), σελ. 5570

ii. σχετικά µε το εάν είναι στις προθέσεις του Υπουργείου
να δοθεί εκ νέου η δυνατότητα στους εργοδότες να µπουν
στη ρύθµιση χρεών προς το ΙΚΑ, σελ. 5571

γ) Προς τον Υπουργό Υγείας:
i. σχετικά µε την ανάγκη επιτάχυνσης της ανασυγκρότησης

και της βελτίωσης της λειτουργίας των δοµών υγείας στο
Νοµό Αιτωλοακαρνανίας, σελ. 5574

ii. σχετικά µε τα προβλήµατα στη λειτουργία του ΚΕΘΕΑ,
σελ. 5576

δ) Προς τον Υπουργό Πολιτισµού και Αθλητισµού, σχετικά
µε την προβολή από το Εθνικό Θέατρο µε κρατικά χρήµατα
των ιδεών ενός τροµοκράτη, σελ. 5578

Γ. ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗ ΕΡΓΑΣΙΑ 
1. Κατάθεση πρότασης νόµου:
Η Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας της Δηµοκρα-

τικής Συµπαράταξης (ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ) κ. Φώφη Γεννηµατά
και οι Βουλευτές του κόµµατός της κατέθεσαν στις 02-02-
2016 πρόταση νόµου: «Εγγυηµένο Κοινωνικό Εισόδηµα - Ενί-
σχυση Κοινωνικής Προστασίας και  Ένταξης», σελ. 5489

2. Κατάθεση σχεδίου νόµου:
Οι Υπουργοί Εσωτερικών και Διοικητικής Ανασυγκρότησης,

Οικονοµίας, Ανάπτυξης και Τουρισµού, Εθνικής  Άµυνας, Παι-
δείας,  Έρευνας και Θρησκευµάτων, Δικαιοσύνης, Διαφά-
νειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων, Εργασίας, Κοινωνικής
Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης, Πολιτισµού και
Αθλητισµού, Οικονοµικών και οι Αναπληρωτές Υπουργοί
Εσωτερικών και Διοικητικής Ανασυγκρότησης και Οικονοµι-
κών κατέθεσαν στις 03-02-2016 σχέδιο νόµου: «Εθνικό Μη-
τρώο Επιτελικών Στελεχών Δηµόσιας Διοίκησης, Βαθµολο-
γική Διάρθρωση Θέσεων, Συστήµατα Αξιολόγησης, Προαγω-
γών και Επιλογής Προϊσταµένων (Διαφάνεια - Αξιοκρατία και
Αποτελεσµατικότητα της Δηµόσιας Διοίκησης)», σελ. 5489

3. Συζήτηση επί της αρχής και επί των άρθρων και ψήφιση
στο σύνολο του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Εξωτερικών:
«Κύρωση της Συνθήκης Εµπορίας  Όπλων», σελ. 5490-5492

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ

ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ Ν. , σελ. 5489-5580

ΟΜΙΛΗΤΕΣ

Α. Επί διαδικαστικού θέµατος:
ΑΜΑΝΑΤΙΔΗΣ Ι. , σελ. 5491, 5533
ΔΕΝΔΙΑΣ Ν. , σελ. 5492
ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ Ν. , σελ. 5489, 5490, 5491, 5492, 

5532, 5533, 5568, 5570, 
5572, 5573, 5575, 5576, 
5578, 5580

ΚΑΤΣΙΚΗΣ Κ. , σελ. 5532
ΛΟΒΕΡΔΟΣ Α. , σελ. 5532
ΞΑΝΘΟΣ Α. , σελ. 5575
ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ Ε. , σελ. 5568, 5576
ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΟΥ Μ. , σελ. 5575

Β. Επί της αναφοράς στην πανελλαδική απεργία ενάντια
στην Κυβερνητική πρόταση για το Ασφαλιστικό:

ΑΜΑΝΑΤΙΔΗΣ Ι. , σελ. 5533
ΒΑΚΗ Φ. , σελ. 5533
ΔΕΝΔΙΑΣ Ν. , σελ .5531
ΘΕΟΧΑΡΗΣ Θ. , σελ. 5532
ΚΑΡΡΑΣ Γ. , σελ. 5532
ΛΟΒΕΡΔΟΣ Α. , σελ. 5532
ΠΑΠΠΑΣ Χ. , σελ. 5531
ΤΑΣΣΟΣ Σ. , σελ. 5532

Γ. Επί των επικαίρων ερωτήσεων:
ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ Α. , 

σελ. 5569, 5570
ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ Ν. , σελ. 5571, 5573, 5576
ΚΑΤΣΑΒΡΙΑ - ΣΙΩΡΟΠΟΥΛΟΥ Χ. , 

σελ. 5569, 5570

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ
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ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ Β. , σελ. 5571, 5572, 5573, 5574
ΚΟΥΖΗΛΟΣ Ν. , σελ. 5570, 5571
ΛΟΒΕΡΔΟΣ Α. , σελ. 5573
ΜΠΑΛΤΑΣ Α. , σελ. 5579, 5580
ΞΑΝΘΟΣ Α. , σελ. 5574, 5575, 5577
ΠΕΤΡΟΠΟΥΛΟΣ Α. , σελ. 5570, 5571, 5573, 5574
ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ Ε. , σελ. 5576, 5577
ΤΖΑΒΑΡΑΣ Κ. , σελ. 5578, 5579, 5580
ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΟΥ Μ. , σελ. 5574, 5575

Δ. Επί του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Εξωτερικών:
ΑΜΑΝΑΤΙΔΗΣ Ι. , σελ. 5491
ΠΑΠΠΑΣ Χ. , σελ. 5490
ΤΑΣΣΟΣ Σ. , σελ. 5490



Αθήνα, σήµερα στις 4 Φεβρουαρίου 2016, ηµέρα Πέµπτη και
ώρα 18.00’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βου-
λευτηρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την
προεδρία του Δ’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΝΙΚΗΤΑ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, καλησπέρα σας. Διαπιστωθείσης της απαρτίας, άρχε-
ται η συνεδρίαση.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σχετικά µε το θέµα της θητείας
των προϊσταµένων οργανικών µονάδων επιπέδου τµήµατος της
Βουλής, η Διάσκεψη των Προέδρων την 1-2-2015 αποφάσισε
οµόφωνα να παραταθεί η θητεία µέχρι την 30η Απριλίου 2016, εν
όψει των νέων κρίσεων από το Υπηρεσιακό Συµβούλιο. 

Παρακαλώ να έχω επ’ αυτού τη σύµφωνη γνώµη σας και πι-
στεύω ότι οµόφωνα θα συµφωνήσουµε, κι εδώ, γιατί οµόφωνα
αποφασίστηκε και στη Διάσκεψη των Προέδρων. 

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Το Σώµα συµφώνησε

οµόφωνα και αποφασίζει, ότι παρατείνεται η θητεία των προϊστα-
µένων οργανικών µονάδων επιπέδου τµήµατος της Βουλής µέχρι
την 30η Απριλίου 2016, εν όψει των νέων κρίσεων από το Υπηρε-
σιακό Συµβούλιο.

Ανακοινώνεται προς το Σώµα ότι η Πρόεδρος της Κοινοβου-
λευτικής Οµάδας της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης (ΠΑΣΟΚ-
ΔΗΜΑΡ) κυρία Φώφη Γενηµατά και οι Βουλευτές του κόµµατός
της, κατέθεσαν στις 02-02-2016 πρόταση νόµου «Εγγυηµένο Κοι-
νωνικό Εισόδηµα – Ενίσχυση Κοινωνικής Προστασίας και Έντα-
ξης». 

Παραπέµπεται στην αρµόδια Διαρκή Επιτροπή.
Επίσης, οι Υπουργοί Εσωτερικών και Διοικητικής Ανασυγκρό-

τησης, Οικονοµίας, Ανάπτυξης και Τουρισµού, Εθνικής Άµυνας,
Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων, Δικαιοσύνης, Διαφάνειας
και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων, Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης
και Κοινωνικής Αλληλεγγύης, Πολιτισµού και Αθλητισµού, Οικο-

νοµικών και οι Αναπληρωτές Υπουργοί Εσωτερικών και Διοικητι-
κής Ανασυγκρότησης και Οικονοµικών, κατέθεσαν στις 03-02-
2016 σχέδιο νόµου: «Εθνικό Μητρώο Επιτελικών Στελεχών
Δηµόσιας Διοίκησης, Βαθµολογική Διάρθρωση Θέσεων, Συστή-
µατα Αξιολόγησης, Προαγωγών και Επιλογής Προϊσταµένων
(Διαφάνεια – Αξιοκρατία και Αποτελεσµατικότητα της Δηµόσιας
Διοίκησης)». 

Παραπέµπεται στην αρµόδια Διαρκή Επιτροπή.
Έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι ο Υπουργός Δικαιο-

σύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων διαβίβασε στη
Βουλή, σύµφωνα µε το άρθρο 86 του Συντάγµατος και τον ν.
3126/2003 «Ποινική Ευθύνη των Υπουργών», όπως ισχύει, στις 3-
2-2016 ποινικές δικογραφίες, που αφορούν:

Πρώτον, στον πρώην Υπουργό Περιβάλλοντος, Ενέργειας και
Κλιµατικής Αλλαγής, κ. Ιωάννη Μανιάτη.

Δεύτερον, στους διατελέσαντες Υπουργούς Οικονοµικών, Δι-
καιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων και Προ-
στασίας του Πολίτη κατά το διάστηµα από 1-7-2011 έως
16-1-2015.

Επίσης, ο Βουλευτής κ. Απόστολος Βεσυρόπουλος ζητεί άδεια
ολιγοήµερης απουσίας στο εξωτερικό. Συγκεκριµένα, µε επι-
στολή του αναφέρει:

«Προς τον κ. Βούτση, 
Με την παρούσα επιστολή, κύριε Πρόεδρε, ζητώ τριήµερη

άδεια απουσίας στο εξωτερικό µε προορισµό τη Γερµανία, από
την Τετάρτη 3 Φεβρουαρίου έως και την Παρασκευή 5 Φεβρουα-
ρίου. Παρακαλώ όπως εγκρίνετε την άδεια απουσίας µου. 

Με εκτίµηση, Απόστολος Βεσυρόπουλος, Βουλευτής Ηµα-
θίας».

Η Βουλή εγκρίνει;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Η Βουλή ενέκρινε τη

ζητηθείσα άδεια.

Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α  Β Ο Υ Λ Η Σ

ΙΖ’ ΠΕΡΙΟΔΟΣ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΜΕΝΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ

ΣΥΝΟΔΟΣ Α’

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΞΘ’
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, εισερχόµεθα στην ηµερήσια διάταξη της

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Μόνη συζήτηση και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων και του
συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Εξωτερικών: «Κύ-
ρωση της Συνθήκης Εµπορίας Όπλων».

Το νοµοσχέδιο ψηφίστηκε στη Διαρκή Επιτροπή κατά πλειοψη-
φία. Εισάγεται προς συζήτηση στη Βουλή µε τη διαδικασία του
άρθρου 108 του Κανονισµού της Βουλής, δηλαδή µπορούν να
λάβουν τον λόγο όσοι έχουν αντίρρηση επί της κυρώσεως αυτής
της συµφωνίας. Αν είδα καλά το Πρακτικό, είναι η Χρυσή Αυγή,
η οποία εψήφισε αρνητικά, «κατά» και το Κοµµουνιστικό Κόµµα
που ψήφισε «παρών».

Ξεκινάµε, κατ’ αρχάς, µε τον κ. Παππά εκ µέρους της Χρυσής
Αυγής.

Κύριε Παππά, έχετε τον λόγο για πέντε λεπτά.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα τοποθετηθούµε σή-

µερα για τη συνθήκη µε την άδεια που µας δίνει ο Κανονισµός,
έχοντας ψηφίσει «κατά» στην Επιτροπή. Μου έκανε µεγάλη εν-
τύπωση στην Επιτροπή που το, κατά δήλωσή του, αντιιµπεριαλι-
στικό και αντιπολεµικό ΚΚΕ ψήφισε «παρών».

Η συνθήκη αυτή υποτίθεται ότι αποτρέπει το παράνοµο εµπό-
ριο συµβατικών όπλων τα οποία ορίζονται από τη συνθήκη.
Όµως, το παράνοµο εµπόριο των συµβατικών όπλων, κυρίες και
κύριοι, δεν µπορεί να παταχθεί µε τις όποιες συνθήκες, αφού οι
ίδιες οι χώρες που υπογράφουν αυτές τις συνθήκες τροφοδο-
τούν, µέσω των µυστικών τους υπηρεσιών και γνωστών εµπόρων
όπλων, εµπόλεµες ζώνες και τροµοκράτες. Τελευταίο παρά-
δειγµα είναι ο πόλεµος στη Συρία, όπου στην κατοχή των τροµο-
κρατών βρέθηκαν αµερικανικά όπλα τελευταίας τεχνολογίας. 

Όσον αφορά τη συνθήκη, είναι προσχηµατική και ανειλικρινής.
Πρώτη φορά διαβάζουµε για εµπόριο όπλων που αποβλέπει σε
ειρηνικούς σκοπούς, εκτός και αν µε τον όρο «ειρηνικό σκοπό»
εννοούν τον εξοπλισµό των ισλαµιστών της Αραβικής Άνοιξης.

Η πρόσβαση αγορών στις νόµιµες επιχειρήσεις παραγωγής
πολεµικού υλικού δεν περιορίζεται ή διευκολύνεται από το σχέ-
διο νόµου, καθώς η πρόσβαση, παραδείγµατος χάριν, σε αγορές
του εξωτερικού για τις ελληνικές αµυντικές εταιρείες περιορίζε-
ται από την άδεια έκδοσης τέτοιου υλικού από το Υπουργείο
Εξωτερικών, το οποίο για να εκδώσει αυτή την άδεια παίρνει το
ok από το State Department. Για να τα πούµε απλά, µπορεί σε
ελληνική εταιρεία να απαγορευτεί να πουλήσει όπλα σε τρίτες
χώρες, στις οποίες όµως πωλούν όπλα αµερικανικές εταιρείες
νόµιµες ή παράνοµες, νοµίµως ή παρανόµως πωλούν.

Με το σχέδιο νόµου απλοποιούνται όντως οι διαδικασίες µε-
ταφοράς και εκδόσεως αδειών. Η συνθήκη έτσι και αλλιώς δεν
µπορεί να επηρεάσει στο πού θα καταλήξουν όπλα και στο αν θα
καταλήξουν όπλα σε µη νόµιµα χέρια. 

Το άρθρο 7 µας δείχνει την υποκρισία αυτής της συνθήκης.
Παρατίθενται κάποιες προϋποθέσεις που πρέπει να ελεγχθούν
για να γίνουν οι εξαγωγές όπλων, όπως η συµβολή ή η υπονό-
µευση ειρήνης και ασφάλειας, χρήση για διάταξη ή διευκόλυνση
σοβαρής παραβίασης του ανθρωπιστικού δικαίου, διάπραξη ή
διευκόλυνση ενέργειας που αποτελεί αδίκηµα βάσει διεθνών
συµβάσεων.

Με αυτό το σκεπτικό δεν µπορεί να γίνεται καµµία εξαγωγή
όπλων. Πουθενά δεν µπορεί να γίνει εξαγωγή όπλων. Ποιος θα
κρίνει το πώς θα αξιοποιηθεί το υλικό της εξαγωγής; 

Όταν, για παράδειγµα, εµείς ως Ελλάδα θα πωλήσουµε αµυν-
τικό υλικό στην Ουκρανία αυτό δεν θα αξιοποιηθεί σε πολεµικές
ενέργειες; Έτσι γράφτηκε για την Ουκρανία τελευταία στον
Τύπο. Και αυτό έγινε αιτία στο να καταθέσω γραπτή ερώτηση
στον κ. Καµµένο στις 22 Ιανουαρίου του τρέχοντος, η οποία πα-
ραµένει αναπάντητη εισέτι.

Για να µη µιλήσουµε, τώρα, για το εµπόριο όπλων σε αφρικα-
νικές χώρες, αφού µέσα στη συνθήκη αναλύονται πράγµατα που
µάλλον στην πράξη αγγίζουν τη φιλοσοφία του δικαίου.

Καταλήγει στο άρθρο 26, να αναφέρει ότι η προσχώρηση στη
Συνθήκη Εµπορίας Όπλων δεν θίγει υποχρεώσεις που έχουν

αναληφθεί από το συµβαλλόµενο κράτος και δεν ακυρώνει δια-
κρατικές συµφωνίες αµυντικής συνεργασίας. Άρα, δεν βλέπουµε
πώς θα λειτουργήσει σε ένα επίπεδο «κατασταλτικό» η παρούσα
συνθήκη. Δηλαδή, στην πράξη πώς θα επιβάλλονται οι κυρώσεις
σε κράτος που κινείται εκτός των πλαισίων της συνθήκης; Στην
πράξη δεν φαίνεται κάτι τέτοιο, γιατί απλά δεν υπάρχει καµµία
ουσιαστική κύρωση.

Με τον Γραµµατέα του ΟΗΕ ως θεµατοφύλακα της συνθήκης
και µε µια γραµµατεία που υποτίθεται ότι θα ελέγχει όλες τις δια-
δικασίες εµπορίας και αδειοδότησης πυροµαχικών και όπλων
υποτίθεται ότι θα γίνεται τυπικά ένας ουσιώδης έλεγχος. Έλεγ-
χος σε τι και έλεγχος σε ποιον, αφού το πολεµικό υλικό που κι-
νείται παράνοµα και αντισυµβατικά έτσι και αλλιώς βρίσκει άλλες
διεξόδους. 

Η υποκρισία εδώ είναι µεγάλη και ότι θεµατοφύλακας είναι ο
Γενικός Γραµµατέας του ΟΗΕ, του ΟΗΕ που δεν βοήθησε απο-
τελεσµατικά την Κύπρο µας το 1974, του ΟΗΕ που δεν µπορεί
να παρέµβει στις σφαγές από τους ισλαµιστές του ISIS, του ΟΗΕ
που στην πράξη δεν παρεµβαίνει πουθενά και ποτέ. 

Ο ΟΗΕ δεν είναι τυχαίο ότι έχει την έδρα του στην Νέα Υόρκη
και αποτελεί κατ’ ουσίαν ένα όργανο του αµερικανικού ιµπερια-
λισµού, ο ΟΗΕ που έβλαψε και βλάπτει τα εθνικά µας συµφέ-
ροντα µε τις διάφορες συνθήκες Ανάν, τις πιέσεις και τις
διαµεσολαβήσεις για το όνοµα της Μακεδονίας µας κ.λπ..

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Σε γενικές γραµµές διευκολύνονται µε τη συνθήκη αυτή µεγά-

λες χώρες µε ισχυρή πολεµική βιοµηχανία να συνεχίσουν να πα-
ρανοµούν, εφόσον το επιθυµούν, ενώ αντιθέτως επιχειρείται
περιορισµός σε µικρές χώρες να πωλούν όπλα σε τρίτους. Κυ-
ρίως διευκολύνονται εταιρείες οπλικών συστηµάτων και νεοτα-
ξικά συµφέροντα. 

Η τοποθέτησή µας, λοιπόν, είναι ξεκάθαρα αρνητική, όχι µόνο
για αυτά που ανέφερα για την εν λόγω συνθήκη, αλλά και γενι-
κότερα για την πολιτική της Κυβέρνησης, η οποία «προσφέρει τα
µέγιστα» στον τόπο αυτή τη στιγµή και είναι µία Κυβέρνηση που
έχει «προσφορά» στον τόπο.

Και ποια είναι η «προσφορά» της Κυβερνήσεως στο τόπο; Η
Κυβέρνηση τόσο η αριστερή, µνηµονιακή, νεοφιλελεύθερη Κυ-
βέρνηση όσο και η δεξιά µνηµονιακή νεοφιλελεύθερη –υποτίθε-
ται- Αντιπολίτευση κατάφεραν και οι δύο από κοινού να
συσπειρώσουν, να ενώσουν τον λαό, να ενώσουν τις δυνάµεις
που εκφράζουν τα δίκαια του ελληνικού λαού που απεργούν.

Ο λαός σήµερα δέχτηκε τα «αριστερά χηµικά». Τα «αριστερά
χηµικά» είναι καλύτερα από τα δεξιά, κύριε Υπουργέ; Ο λαός, –
και κλείνω- µε µπροστάρηδες τους αγρότες, ενωµένος αγωνίζε-
ται σε δρόµους και πλατείες σε έναν αγώνα που παίρνει πλέον
τη µορφή παλλαϊκής εξέγερσης.

Η Χρυσή Αυγή συντάσσεται µε τον αγωνιζόµενο ελληνικό λαό
και εκφράζει στην κοινωνία όσο και στο Κοινοβούλιο τη µοναδική
εθνική αντιπολίτευση.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Εκ µέρους του Κοµ-

µουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας, τον λόγο έχει ο κ. Τάσσος.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΤΑΣΣΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Σήµερα στη συζήτηση για τη σύµβαση του ΟΗΕ για την εµπο-

ρία όπλων µιλάµε για την υποκρισία της εξουσίας της αστικής
τάξης. Αύριο στη συζήτηση για το αγροτικό θα µιλήσουµε για
τον κυνισµό της. Είναι οι δύο όψεις του ίδιου νοµίσµατος.

Λέω υποκρισία, γιατί µε πλήρη υποκρισία, πράγµατι, αναφέρε-
ται στην αιτιολογική έκθεση και στο προοίµιό της ότι οι στόχοι
της συνθήκης είναι τάχα να εµποδιστεί και να εξαλειφθεί –εδώ
βάλτε όσα θαυµαστικά θέλετε- η παράνοµη εµπορία συµβατικών
όπλων και η διάχυσή τους στην παράνοµη αγορά, αλλά και η δι-
ευκόλυνση της πρόσβασης στις αγορές των νόµιµων επιχειρή-
σεων παραγωγής υλικού εξοπλισµού µε συµβατικά όπλα. 

Θέλουν οι ιµπεριαλιστικές δυνάµεις και οι πολυεθνικές των
όπλων να θέσουν κάποιους κανόνες στο παιχνίδι της αγοράς και
πώλησης όπλων, για να αυξήσουν τα κέρδη τους και να ελέγ-
ξουν, χωρίς άλλους ενδιάµεσους, την αγορά όπλων. Επίσης, δεί-

5490 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



χνει να τους ενδιαφέρει τάχα η παρεµπόδιση της διασποράς
συµβατικών όπλων που µπορούν να φτάσουν στα χέρια τροµο-
κρατικών οργανώσεων. Και εδώ, πράγµατι, το µέγεθος της υπο-
κρισίας είναι απύθµενο.

Ποιοι άραγε παλαιότερα εξόπλισαν τους Ταλιµπάν ενάντια
στην τότε Σοβιετική Ένωση ή την Αλ Κάιντα και πιο πρόσφατα
την αντιδηµοκρατική και φασιστική κυβέρνηση της Ουκρανίας
και τις ισλαµιστικές οµάδες στη Συρία, από τις οποίες προέκυψε
ο ISIS, προκειµένου να ρίξουν τον Άσαντ; 

Το εµπόριο όπλων, νόµιµο ή παράνοµο, θα ανθεί όσο υπάρχει
η κυριαρχία των καπιταλιστών, που επιδιώκουν µε όλα τα µέσα
ακόµα και την υποδαύλιση πολέµων και συγκρούσεων, να αυγα-
ταίνουν τα κέρδη, στην προκειµένη περίπτωση, των κρατικών πο-
λεµικών βιοµηχανιών και των πολυεθνικών εταιρειών όπλων. 

Θα ήθελα να κάνω ορισµένες επιµέρους παρατηρήσεις επί των
άρθρων της συνθήκης. 

Στο άρθρο 2 σε συνδυασµό µε το άρθρο 5, ιδιαίτερα στην πα-
ράγραφο 3, στο πεδίο εφαρµογής της συνθήκης δεν εµπίπτουν
όλα τα συµβατικά όπλα, γι’ αυτό και γίνεται λόγος για ενθάρ-
ρυνση των κρατών-µελών να εφαρµόζουν τις διατάξεις της συν-
θήκης στο µεγαλύτερο εύρος των συµβατικών όπλων και να µην
καταστρατηγούν την εφαρµογή τους µέσα από εθνικούς ορι-
σµούς ορισµένων κατηγοριών όπλων, όπως για παράδειγµα τα
µη επανδρωµένα αεροσκάφη, τα περίφηµα drones, ώστε να εξαι-
ρούνται από την εφαρµογή της συνθήκης, ίσως επειδή τα θεω-
ρούν είδη γραφείου αυτά, γιατί η δουλειά γίνεται µέσα από το
γραφείο.

Σχετικά µε τα άρθρα 6 και 7, υποτίθεται ότι η συνθήκη θέτει
κάποιους κανόνες ώστε να αποφευχθεί η διασπορά συµβατικών
όπλων σε χρήστες που θα παραβιάζουν το διεθνές δίκαιο και θα
προωθούν την τροµοκρατία. Όµως, οι σχετικές ρυθµίσεις είναι
γεµάτες σκοπιµότητα, υποκρισία και είναι διάτρητες, που επιτρέ-
πουν την παραβίαση των σχετικών υποχρεώσεων.

Για παράδειγµα, στην παράγραφο 1 του άρθρου 6, γίνεται
λόγος για απαγόρευση αδειοδότησης από χώρα εξαγωγής συµ-
βατικών όπλων για µεταφορά τους σε χώρες όπου µε βάση απο-
φάσεις του Συµβουλίου Ασφαλείας του ΟΗΕ υπάρχει εµπάργκο
όπλων, σε χώρες που κατά τα συµφέροντα και τις επιλογές των
ιµπεριαλιστών θεωρούνται εχθρικές. Και την ίδια στιγµή να εξο-
πλίζουν ανενόχλητες δυνάµεις, ακόµα και τις πιο ακραίες, που
θα µπορούν να εξυπηρετούν τα συµφέροντά τους σε αντιπαρά-
θεση µε τις εχθρικές.

Και για να έχουν ακόµα πιο πολύ τα χέρια τους λυµένα, µε
βάση την παράγραφο 3 του άρθρου 6, µια χώρα µπορεί να ξε-
γλιστρήσει από την προβλεπόµενη απαγόρευση παροχής άδειας
για εξαγωγή συµβατικών όπλων, επικαλούµενη ως µωρά παρ-
θένα ότι τάχα κατά τον χρόνο της αδειοδότησης για εξαγωγή δεν
γνώριζε ότι τα όπλα που εξάγει θα χρησιµοποιηθούν για τη διά-
πραξη γενοκτονίας, εγκληµάτων κατά της ανθρωπότητας, επιθέ-
σεων κατά αµάχων και µη στρατιωτικών στόχων και άλλων
πολεµικών εγκληµάτων.

Τη στιγµή που οι ίδιοι οι ιµπεριαλιστές, για την εξυπηρέτηση
των συµφερόντων τους, εξοπλίζουν τις πιο ακραίες, απάνθρω-
πες, ακόµα και παραστρατιωτικές δυνάµεις στη Συρία, στην Ου-
κρανία και όπου γης, κάτι που δήθεν αποτρέπεται βάσει του
άρθρου 7, όπου γίνεται λόγος για αξιολόγηση της αδειοδότησης,
για εξαγωγή συµβατικών όπλων µε βάση την εκτίµηση κάποιων
κινδύνων και κριτηρίων.

Όµως, δεν γίνεται λόγος για τον κίνδυνο τα συµβατικά όπλα
που θα εξαχθούν να χρησιµοποιηθούν για τη διάπραξη ή διευκό-
λυνση σοβαρών πράξεων έµφυλης βίας ή σοβαρών πράξεων
βίας κατά γυναικών και παιδιών. Έλεος!

Στο άρθρο 8 της συνθήκης γίνεται λόγος για συνδροµή του
κράτους, όπου θα εισαχθούν τα συµβατικά όπλα στην αξιολό-
γηση από µέρους του κράτους που τα εξάγει για το αν θα επι-
τρέψει την εξαγωγή µέσα από την τεκµηρίωση δήθεν της τελικής
χρήσης ή του τελικού χρήστη, λες και υπάρχει µηχανισµός ελέγ-
χου ή κυρώσεις για το πού τελικά θα καταλήξουν τα όπλα. Η υπο-
κρισία σε όλο της το µεγαλείο.

Η εφαρµογή της συνθήκης επαφίεται στη βούληση των συµ-
βαλλοµένων µερών και επιδιώκεται µε εθελοντικά µέσα. Δεν

υπάρχουν, ούτε µπορεί να υπάρξουν, ουσιαστικές κυρώσεις. 
Έτσι γίνεται λόγος στο άρθρο 12, για τήρηση από κάθε συµ-

βαλλόµενο κράτος εθνικών αρχείων για την έκδοση αδειών εξα-
γωγής ή πραγµατοποιούµενες εξαγωγές συµβατικών όπλων ή
για ενθάρρυνσή τους να τηρούν αρχεία όπλων, που µεταφέρον-
ται στο έδαφός τους ως τελικός προορισµός ή γίνεται λόγος στο
άρθρο 13, για υποβολή αρχικής έκθεσης κάθε συµβαλλόµενου
κράτους προς τη Γραµµατεία της συνθήκης για τα µέτρα εφαρ-
µογής της συνθήκης, αλλά και για περιοδική υποβολή έκθεσης,
κάθε φορά που παίρνονται νέα µέτρα εφαρµογής της συνθήκης,
που µπορεί όµως να παραλειφθεί µε την επίκληση εµπορικών
ευαίσθητων στοιχείων ή πληροφοριών εθνικής ασφάλειας.

Προβλέπονται, επίσης, στο άρθρο 15 µέτρα διεθνούς συνερ-
γασίας ανάµεσα στα κράτη για την εφαρµογή της συνθήκης,
αλλά µε όριο τα συµφέροντα ασφάλειας και εθνικής νοµοθεσίας
κάθε χρόνο.

Με το άρθρο 16 στο όλο παιχνίδι έχουν θέση και οι περίφηµες
ΜΚΟ, αφού στα πλαίσια της διεθνούς συνδροµής που µπορεί να
δοθεί σε µια χώρα που το ζήτησε, για την εφαρµογή της συνθή-
κης προβλέπεται ότι βοήθεια µπορούν να προσφέρουν, εκτός
του ΟΗΕ κι άλλων διεθνών οργανισµών και οι ΜΚΟ, οι οποίες δη-
µιουργήθηκαν για να αντιµετωπίσουν κινήµατα ειρήνης και που
ενισχύονται µε αµερικάνικα δολάρια, για να προωθούν και να επι-
βάλλουν την αµερικάνικη εξωτερική και αµυντική πολιτική, οι
ΜΚΟ που ήταν και είναι οχήµατα του State Department και καθο-
δηγούνται από τις USA και τις κατά τόπου πρεσβείες των Ηνω-
µένων Πολιτειών, όπως λέει και ο Μιχάλης Ιγνατίου.

Όπως καταλαβαίνετε, η παραπάνω ανάλυση δείχνει ότι η συν-
θήκη αυτή έγινε µόνο και µόνο για να µπορούν οι ιµπεριαλιστές
και πολυεθνικές των όπλων να πωλούν τα όπλα τους σε όποιον
θέλουν νόµιµα, µε σκοπό πάντα το κέρδος, τα οικονοµικά και γε-
ωστρατηγικά τους συµφέροντα. Είναι ένα µνηµείο υποκρισίας
που βάζει τον λύκο να φυλάει τα πρόβατα. 

Εποµένως δεν µπορούµε παρά να την καταψηφίσουµε και επί
της αρχής και επί των άρθρων.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Υπουργέ, θέ-
λετε τον λόγο;

ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΜΑΝΑΤΙΔΗΣ (Υφυπουργός Εξωτερικών): Ναι,
κύριε Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ορίστε, έχετε τον
λόγο.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΜΑΝΑΤΙΔΗΣ (Υφυπουργός Εξωτερικών): Κύριε
Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η κύρωση της Συνθήκης
Εµπορίας Όπλων Ηνωµένων Εθνών, η οποία υιοθετήθηκε στις 3
Απριλίου του έτους 2013 από τη Γενική Συνέλευση του Οργανι-
σµού των Ηνωµένων Εθνών, µπήκε σε εφαρµογή στις 24 Δεκεµ-
βρίου του 2014, µετά από τη συµπλήρωση πενήντα κυρώσεων,
όπως προβλέπουν άλλωστε οι διαδικασίες που έχουν στον Ορ-
γανισµό Ηνωµένων Εθνών.

Έως σήµερα την κυρωτική διαδικασία για την εφαρµογή της
ανωτέρω συνθήκης την έχουν ολοκληρώσει εβδοµήντα επτά
χώρες, µεταξύ αυτών και είκοσι έξι κράτη-µέλη της Ευρωπαϊκής
Ένωσης, ενώ επισηµαίνεται ότι η Ελλάδα και η Κύπρος αποτε-
λούν τα µόνα δύο κράτη-µέλη που δεν έχουν ολοκληρώσει τις
εσωτερικές διαδικασίες για την κύρωση της συνθήκης, µέχρι σή-
µερα, που κυρώνεται από την Ελληνική Βουλή.

Ποιος είναι ο στόχος της συνθήκης; Ο στόχος που έχει τεθεί
είναι η δηµιουργία ενός παγκόσµιου ρυθµιστικού πλαισίου νόµι-
µης εµπορίας συµβατικών όπλων, µε στόχο τον περιορισµό της
παράνοµης αγοράς και διακίνησης, συµπεριλαµβανοµένων πε-
ριπτώσεων τροµοκρατίας και εγκληµατικών ενεργειών.

Ένα σηµαντικό στοιχείο της παρούσας υπό κύρωση συνθήκης
αποτελεί το γεγονός ότι το πεδίο εφαρµογής της είναι αποκλει-
στικά οι διεθνείς διακρατικές σχέσεις και δεν θίγει την εσωτερική
έννοµη τάξη και την εθνική κυριαρχία της κάθε συµβαλλόµενης
χώρας, η οποία και µετά την κύρωση θα εξακολουθεί να διατηρεί
την εξουσία να ρυθµίζει κατ’ αποκλειστικότητα συµβατικά όπλα
εντός της επικράτειάς της, σύµφωνα µε το εθνικό της νοµοθετικό
σύστηµα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σε αυτό το σηµείο πρέπει να
γίνει γνωστό ότι η Ελλάδα ήδη –δεν περιµέναµε την κύρωση
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αυτής της συµφωνίας- εφαρµόζει αυστηρές προδιαγραφές, σχε-
τικά µε την έκδοση εξαγωγικών αδειών για τα συµβατικά όπλα
και τα πυροµαχικά, βάσει του νοµικά δεσµευτικού κώδικα συµ-
περιφοράς της Ευρωπαϊκής Ένωσης, ο οποίος ενσωµατώθηκε
στην ελληνική νοµοθεσία µε τον ν. 3944/2011 και αυτό ίσως
απαντάει σε κάποια ερωτήµατα που τέθηκαν από την πλευρά της
Χρυσής Αυγής.

Ως προς το περιεχόµενο της υπό κύρωση συνθήκης, το οποίο
έχουµε, αρκεί να αναφέρω µόνο ότι σε αυτό καθορίζονται όλα
τα διαδικαστικά θέµατα εφαρµογής του νέου αυτού διεθνούς
πλαισίου εµπορίας όπλων. Ενδεικτικά είναι οι κατηγορίες των
συµβατικών όπλων, η υποχρέωση των κρατών να εφαρµόζουν τα
ίδια κριτήρια για τις αδειοδοτήσεις των σχετικών πυροµαχικών
και η υποχρέωση των συµβαλλόµενων κρατών να διατηρούν ένα
εθνικό σύστηµα ελέγχου, που θα επιτηρεί τη µεταφορά τους, οι
τιθέµενες απαγορεύσεις αδειοδότησης µεταφορών των υλικών,
οι υποχρεώσεις του εισαγωγέα και τα µέτρα που πρέπει να λαµ-
βάνει, καθώς και η υποχρέωση των κρατών να διατηρούν εθνικά
αρχεία για τις άδειες που εκδίδουν οι αρµόδιες αρχές για τις εξα-
γωγές των συµβατικών όπλων. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τελικά για την κατάρτιση της
υπό κύρωσης συνθήκης, τα συµβαλλόµενα κράτη συνεκτίµησαν
το γεγονός ότι το εµπόριο συµβατικών όπλων, που είναι παρά-
νοµο, η λειτουργία άνευ ρυθµιστικού πλαισίου έχει σηµαντικές
αρνητικές, ανθρωπιστικές, οικονοµικές, κοινωνικές διαστάσεις
και, επί προσθέτως, προκαλεί σοβαρούς κινδύνους ασφάλειας. 

Η συµµετοχή της χώρας µας στη συγκεκριµένη παρούσα συν-
θήκη κρίνεται σκόπιµη, αν συνεκτιµήσουµε ιδιαίτερα ότι, στην
ευαίσθητη ευρύτερη γεωγραφική µας περιοχή, η Ελλάδα θα
ωφεληθεί από την καθιέρωση κανόνων και ελέγχων που αφορούν
στη διακίνηση των συµβατικών όπλων -θα ωφεληθούµε-, πέραν
αυτών που ήδη εφαρµόζουµε ως κράτη-µέλη της Ευρωπαϊκής
Ένωσης.

Με το σχέδιο νόµου το οποίο έτυχε της ευρύτατης αποδοχής
στην αρµόδια επιτροπή της Βουλής, καλύπτουµε ένα διεθνές νο-
µικό κενό που τυγχάνει εκµετάλλευσης αυτόν τον καιρό. Η εφαρ-
µογή της συνθήκης θα συµβάλλει στη µείωση του λαθρεµπορίου
των όπλων και θα περιορίσει τα µέσα των εγκληµατικών και τρο-
µοκρατικών οργανώσεων, ενώ παράλληλα θα διευκολύνει την
πρόσβαση στις αγορές για τις νόµιµες επιχειρήσεις.

Προσέξτε, το βασικό ερώτηµα είναι αν κάνουµε ένα βήµα γι’
αυτό που όλοι θέλουµε, για την παράνοµη εµπορία όπλων αλλά
και γενικά για τα όπλα. Είναι ένα βήµα. Είναι θεµατοφύλακας ο
Γενικός Γραµµατέας του Οργανισµού Ηνωµένων Εθνών. Βοη-
θάµε µε την κύρωση το έργο του γραµµατέα και των διεθνών ορ-
γανισµών; Βοηθάµε. Το θέµα είναι να µην απαξιώνουµε τους
διεθνείς οργανισµούς που πάνε σε αυτήν την κατεύθυνση, αλλά
να τους ενισχύουµε. Και νοµίζω ότι η συγκεκριµένη κύρωση,

πολύ σωστά και πολύ ορθά, έτυχε της συντριπτικής πλειοψηφίας
της αποδοχής των κοµµάτων, τα οποία συµµετείχαν στην επι-
τροπή.

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να έχω τον

λόγο;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ορίστε, κύριε Δένδια.

Τι θέλετε; Επί του θέµατος, παρακαλώ.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να σας πω,

αν θέλετε, να τελειώσουµε τη συζήτηση, γιατί θα ήθελα να επε-
κταθώ και λόγω της ηµέρας σε δυο πράγµατα εκτός της συζή-
τησης.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Λοιπόν, επειδή το
έχουν ζητήσει και άλλοι Κοινοβουλευτικοί, θα κλείσουµε το σχέ-
διο νόµου.

Μετά θα µιλήσουν όλοι οι Κοινοβουλευτικοί, αρχίζοντας από
τον κ. Δένδια, η κ. Βάκη θα µιλήσει τελευταία, µε αυστηρό χρόνο
τρία λεπτά και κατά παράβαση -αναλαµβάνω την ευθύνη- του Κα-
νονισµού. Θα τα ακούσω από τον κ. Βούτση, ουχί αδίκως. Θα ρω-
τήσω ένα-ένα κόµµα και στην κ. Βάκη, επειδή θα πρέπει να
απαντήσει σε όλους, αντί για τρία θα της δώσω πέντε λεπτά.

Συµφωνεί το Σώµα;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Εποµένως, συµφω-

νούµε οµοφώνως επ’ αυτής της διαδικασίας. 
Κηρύσσεται περαιωµένη η συζήτηση επί της αρχής, των άρ-

θρων και του συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Εξω-
τερικών: «Κύρωση της Συνθήκης Εµπορίας Όπλων».

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το νοµοσχέδιο;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΤΑΣΣΟΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Συνεπώς το νοµοσχέ-

διο του Υπουργείου Εξωτερικών: «Κύρωση της Συνθήκης Εµπο-
ρίας Όπλων» έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία σε µόνη συζήτηση επί
της αρχής, των άρθρων και του συνόλου και έχει ως εξής:

«Κύρωση της Συνθήκης Εµπορίας Όπλων»

Άρθρο πρώτο

Κυρώνεται και έχει την ισχύ, που ορίζει το άρθρο 28 παρ. 1 του
Συντάγµατος, η Συνθήκη Εµπορίας ΄Οπλων που υιοθετήθηκε µε
την Απόφαση A/RES/67/234B της Γενικής Συνέλευσης του Ορ-
γανισµού των Ηνωµένων Εθνών στη Νέα Υόρκη, στις 2 Απριλίου
2013 και υπογράφηκε από τη χώρα µας, στη Νέα Υόρκη, στις 3
Ιουνίου 2013, το κείµενο της οποίας σε πρωτότυπο στην αγγλική
γλώσσα και σε µετάφραση στην ελληνική έχει ως εξής:

5492 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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5502 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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5530 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Άρθρο δεύτερο

Η ισχύς του παρόντος νόµου αρχίζει από τη δηµοσίευσή του
στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως και της Συνθήκης  που κυρώ-
νεται από την πλήρωση των προϋποθέσεων του άρθρου 22 πα-
ράγραφος 2 αυτής.

Αθήνα,........................................2016

ΟΙ ΥΠΟΥΡΓΟΙ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Παρακαλώ το Σώµα
να εξουσιοδοτήσει το Προεδρείο για την υπ’ ευθύνη του επικύ-
ρωση των Πρακτικών ως προς την ψήφιση στο σύνολο του πα-
ραπάνω νοµοσχεδίου.

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Το Σώµα παρέσχε τη

ζητηθείσα εξουσιοδότηση.
Κύριε Δένδια, ως Κοινοβουλευτικός εκπρόσωπος, έχετε τον

λόγο αυστηρά για τρία λεπτά. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, ακούγοντας τον κύριο

Υφυπουργό µου δηµιουργήθηκε η εντύπωση ότι είναι µια οµαλή
µέρα, σε µια οµαλή διαδικασία, σε µια οµαλή ευρωπαϊκή χώρα,
η οποία έρχεται να κυρώσει µια διεθνή υποχρέωσή της. Δυστυ-
χώς, όµως, κάθε άλλο παρά αυτό συµβαίνει. 

Κατ’ αρχάς, δεν είναι µια συνήθης ηµέρα, διότι ακριβώς µπρο-
στά από το κτήριο της Εθνικής Αντιπροσωπείας χιλιάδες συµπο-
λίτες µας διαδήλωσαν εναντίον των απόψεων τις οποίες διαρρέει
και διαχέει η Κυβέρνηση σχετικά µε τον χειρισµό τόσο του ασφα-
λιστικού όσο και του φορολογικού. Πρέπει να πω ότι έχουν από-
λυτο δίκιο και είναι απόλυτα κατανοητό αυτό, γιατί αν
εφαρµοστούν οι κυβερνητικές ιδέες, δεκάδες χιλιάδες, εκατον-
τάδες χιλιάδες συµπολίτες µας θα αντιµετωπίσουν πλέον δυσκο-
λίες επιβίωσης. Αποτελεί το κυβερνητικό ιδεολόγηµα, τόσο στο
ασφαλιστικό όσο και στο φορολογικό, απειλή για το εναποµείναν
επίπεδο της ζωής των Ελλήνων. 

Αυτό, όµως, από µόνο του, πρέπει να σας πω, κύριε Πρόεδρε,
δεν θα µου έδινε το θάρρος να ζητήσω την άδειά σας για να εκ-
µεταλλευτώ αυτά τα τρία λεπτά εκτός Κανονισµού που έχετε την
καλοσύνη να µου δώσετε. 

Αυτό που µε αναγκάζει να απευθυνθώ στην Εθνική Αντιπρο-
σωπεία, κύριε Υπουργέ, είναι το σχιζοειδές του πράγµατος. Τι
εννοώ; Αυτό το οποίο συµβαίνει στην Ελλάδα είναι πέραν περι-
γραφής σε οποιαδήποτε χώρα του κόσµου, είτε στην υποσαχά-
ρια Αφρική είτε σε οποιοδήποτε άλλο µέρος του πλανήτη, όπου
η γεωγραφία την οποία γνωρίζουµε δεν µας επιτρέπει να έχουµε
κατανοήσει ακριβώς τον τρόπο λειτουργίας του. 

Αναφέροµαι στο γεγονός ότι ενώ η Κυβέρνηση διαχέει πλέγµα
ιδεών αφ’ ενός, συζητά στο εθνικό Κοινοβούλιο αφ’ ετέρου διά
του Πρωθυπουργού, και διαπραγµατεύεται ή εν πάση περιπτώ-
σει ανταλλάσσει ιδέες µε την τρόικα σε πολυτελές ξενοδοχείο
µερικές εκατοντάδες µέτρα πιο πέρα, το κόµµα του ΣΥΡΙΖΑ, το
κόµµα το οποίο κυβερνά, καλεί την ελληνική κοινωνία να µετέχει
στις διαδηλώσεις εναντίον της Κυβέρνησης και εναντίον των
ιδεών της Κυβέρνησης. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα πρέπει να έχουµε στοιχειώδη

σεβασµό απέναντι στην ελληνική κοινωνία. Μπορούµε, αν θέλετε,
να την πιέζουµε, µπορούµε να κάνουµε λάθη, µπορούµε να την
αποστερούµε, µέσα σ’ ένα πλαίσιο που ως µακροπρόθεσµο
στόχο έχει την εθνική επιβίωση, από αναγκαίους καθηµερινούς
πόρους. 

Αυτό, όµως, το οποίο κάνει η κυβερνητική πλειοψηφία, κύριε
Πρόεδρε, είναι να ειρωνεύεται την ελληνική κοινωνία και να την
ειρωνεύεται βαθύτατα. Το να έρχεται ένα κυβερνητικό κόµµα και
να καλεί την ελληνική κοινωνία να διαδηλώσει εναντίον αυτού
που το ίδιο πρεσβεύει και το ίδιο εφαρµόζει, αποτελεί βαθύτατη
ειρωνεία!

Θέλω να σας πω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της Πλειοψη-
φίας, να κοιτάξετε και να διαβάσετε το εξής: Στο προοίµιο του
µνηµονίου το οποίο κυρώθηκε και το οποίο φέρει, κατ’ αρχάς,
στο σχέδιο την υπογραφή του Πρωθυπουργού, του κ. Αλέξη Τσί-
πρα, έχετε αναλάβει µία βασική υποχρέωση: την ιδιοκτησία
αυτού του µνηµονίου. Ο αγγλικός όρος είναι «ownership». 

Εσείς, λοιπόν, οι οποίοι έχετε την ιδιοκτησία αυτού του µνη-
µονίου, µάς διαχέετε τις ιδέες στο εθνικό Κοινοβούλιο. Κατα-
νοητό, αποδεκτό. Εδώ µπορούµε να αντιπαρατεθούµε στο
πλαίσιο του Κανονισµού της Βουλής. Όµως, δεν έχετε δικαίωµα
–και σας παρακαλώ να µην το πράξετε από δω και πέρα- να ει-
ρωνεύεστε µ’ αυτόν τον τρόπο την ελληνική κοινωνία! Σας παρα-
καλώ πολύ να δείξετε τον σεβασµό που επιβάλλουν οι στιγµές
και να αφήσετε αυτό το οποίο -ειλικρινώς σας λέω- το κόµµα µου
κι εγώ το αισθανόµαστε ως βαθύτατη προσβολή.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Εκ µέρους της Χρυ-

σής Αυγής, ο Κοινοβουλευτικός της Εκπρόσωπος κ. Παππάς έχει
τον λόγο για τρία λεπτά.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Και δύο µου αρκούν, κύριε Πρόεδρε.
Άκουσα µε µεγάλο ενδιαφέρον την τοποθέτηση του Κοινοβου-

λευτικού Εκπροσώπου της Νέας Δηµοκρατίας και θα το πω όπως
θα το έλεγε οποιοσδήποτε µας παρακολουθεί αυτήν τη στιγµή
στην τηλεόραση: Κοίτα ποιος µιλάει! 

Ακούσαµε µία σχιζοφρενική –ας µου επιτραπεί να πω- τοποθέ-
τηση του εκπροσώπου της νεοφιλελεύθερης µνηµονιακής δεξιάς
Αντιπολίτευσης, που εναντιώνεται –υποτίθεται- στους εκπροσώ-
πους, τους κυρίους Υπουργούς, της αριστερής νεοφιλελεύθερης
µνηµονιακής Κυβέρνησης. 

Κύριε Πρόεδρε, τα χηµικά, είτε δεξιά είναι είτε αριστερά, δεν
παύει να είναι χηµικά!

Εµείς, κύριε Πρόεδρε, δεν τοποθετούµεθα εδώ για λόγους ψη-
φοθηρικούς ή προσποιούµενοι µία εικονική πραγµατικότητα,
όπως οι λεονταρισµοί και οι υποτιθέµενες «κοκοροµαχίες» που
έκανε πριν από λίγο εδώ ο κ. Δένδιας. Είναι ο ίδιος ο κύριος που
υπερψήφισε το µνηµόνιο την 14η Αυγούστου. Θυµόµαστε τότε
τον προσωρινό Πρόεδρο της Νέας Δηµοκρατίας που έλεγε συ-
νεχώς προς τον κ. Τσίπρα στις οµιλίες του εκείνο το περίφηµο
βράδυ του µνηµονίου, όπου διάφοροι είχαν πάρει και τον υπνάκο
τους εδώ µέσα: «Ψηφίστε τη συµφωνία και τα µέτρα είναι δική
σας υπόθεση».

Τώρα κάνουν Αντιπολίτευση; Το µνηµόνιο δεν περιείχε τα
µέτρα και το ασφαλιστικό, που -υποτίθεται- σήµερα λένε ότι δεν
θα ψηφίσουν; 

Τη ζηµιά την έχετε κάνει ήδη, κύριε Δένδια. Υπήρχε µια περί-
πτωση να διασωθείτε ως κόµµα, αν τότε, το καλοκαίρι, τον Αύ-
γουστο, ψηφίζατε «όχι ». Ακολουθήσατε, λοιπόν, και εσείς την
κατηφόρα των εντολοδόχων σας. Ακολουθήσατε τον γνωστό
δρόµο της Νέας Δηµοκρατίας, που είναι ο προσφιλής δρόµος
της ξενοκρατίας και που βρίσκει άξιους συνεχιστές την υποτιθέ-
µενη Αριστερά του ΣΥΡΙΖΑ.

Εµείς είµαστε µε τους αγρότες. Είµαστε στο πλευρό των
αγροτών, των εργατών, των ανέργων, των επαγγελµατιών που
αγωνίζονται µε τις ελληνικές σηµαίες στους δρόµους και στις
πλατείες για ένα καλύτερο µέλλον. Η Χρυσή Αυγή είναι στο
πλευρό τους. Η Χρυσή Αυγή καλεί και άλλες κοινωνικές τάξεις
να εξεγερθούν, γιατί αυτός είναι ο µόνος τρόπος να βρει σωτη-
ρία αυτός ο τόπος.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Εκ µέρους της Δη-
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1. ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ
ΚΑΙ ΔΙΟΙΚΗΤΙΚΗΣ

ΑΝΑΣΥΓΚΡΟΤΗΣΗΣ

3. ΕΘΝΙΚΗΣ ΑΜΥΝΑΣ

5. ΔΙΚΑΙΟΣΥΝΗΣ,
ΔΙΑΦΑΝΕΙΑΣ

ΚΑΙ ΑΝΘΡΩΠΙΝΩΝ
ΔΙΚΑΙΩΜΑΤΩΝ

2. ΟΙΚΟΝΟΜΙΑΣ,
ΑΝΑΠΤΥΞΗΣ

ΚΑΙ ΤΟΥΡΙΣΜΟΥ

4. ΕΞΩΤΕΡΙΚΩΝ

6. ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ

8. Ο ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΗΣ
ΥΠΟΥΡΓΟΣ

ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ ΚΑΙ
ΔΙΟΙΚΗΤΙΚΗΣ

ΑΝΑΣΥΓΚΡΟΤΗΣΗΣ».



µοκρατικής Συµπαράταξης τον λόγο έχει ο κ. Ανδρέας Λοβέρ-
δος.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, επειδή την περα-
σµένη φορά είχατε πει ότι κάνετε αυτοκριτική επειδή, δίνοντάς
µου τον λόγο, είχα δηµιουργήσει µια ένταση, φοβήθηκα ότι µε-
τανιώνετε και αυτό που µας δίνετε το παίρνετε πίσω. Δεν πιστεύω
ότι θα θυµώσει ο Πρόεδρος της Βουλής µε αυτό που κάνετε. Πι-
στεύω ότι κάνετε σωστά, γιατί πριν τροποποιηθεί ο Κανονισµός…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Είπα ότι και αν θυ-
µώσει, θα έχει δίκιο. Δεν είπα ότι θα θυµώσει. Αν µου βάλει τις
φωνές, θα έχει δίκιο.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Δεν θα σας βάλει τις φωνές, γιατί δεν
θα θυµώσει. Η Αίθουσα αυτή δεν είναι µια Αίθουσα γραφειοκρα-
τών που κάνουµε αυτά που έκανε, -άθελα του, βέβαια- ο κύριος
Υφυπουργός, να πούµε ένα ποίηµα. Είναι µια Αίθουσα που πάλ-
λεται ανάλογα µε τον παλµό της κοινωνίας, που ζει µε τις πολιτι-
κές εντάσεις, που ζει τα θέµατα. Δεν µπορεί, δηλαδή, στη
σηµερινή µέρα εµείς εδώ να έχουµε κυρώσει µια σύµβαση χωρίς
λόγια. Γιατί αν τελικά καταδικάζονται σε αφωνία τα πολιτικά κόµ-
µατα που συµφωνούν µε τις κυρούµενες συµβάσεις, τότε οδη-
γούµαστε στην παρελκυστική τακτική στις επιτροπές να
δηλώνουµε όλοι επιφυλάξεις, ώστε να παίρνουµε τον λόγο εδώ,
να λέµε τα δικά µας και µετά να ψηφίζουµε και την κύρωση των
συµβάσεων. 

Κάνετε άριστα. Επαινούµε ακόµα µια φορά αυτή τη µέθοδο
δουλειάς του Κοινοβουλίου και ελπίζουµε όλο το Προεδρείο -ο
Πρόεδρος πρώτα από όλους- να συµφωνήσει σε αυτή τη διαδι-
κασία και να συνεχίσουµε έτσι. Δίνουµε ζωή στο Σώµα.

Σήµερα πιστεύω ότι βιώνουµε -δεν βλέπουµε ή ζούµε απλώς-
την κοινωνική κατάρρευση του ΣΥΡΙΖΑ, που οδηγεί και στην πο-
λιτική του κατάρρευση, διότι, κύριε Πρόεδρε, -και µε αυτό
κλείνω- τίποτα δεν εκδικείται µε µεγαλύτερη ένταση και σκληρό-
τητα από µια ελπίδα που διαψεύστηκε, γιατί έγινε πασιφανές ότι
αυτός που την καλλιέργησε έλεγε συνειδητά ψέµατα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ευχαριστώ.
Από το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας τον λόγο έχει ο κ. Τάσ-

σος για τρία λεπτά.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΤΑΣΣΟΣ: Σήµερα, πράγµατι, έγινε µια µεγαλειώδης,

τεράστια συγκέντρωση έξω από τη Βουλή, εδώ στο Σύνταγµα,
από το ΠΑΜΕ µε δεκάδες χιλιάδες αγρότες, εργάτες, αυτοαπα-
σχολούµενους που διαδήλωσαν ενάντια στην αντιλαϊκή και αν-
τιαγροτική πολιτική της Κυβέρνησης, αλλά και των άλλων
κοµµάτων που ψήφισαν το τρίτο µνηµόνιο.

Αποδείχθηκε για άλλη µια φορά ότι φιλολαϊκές λύσεις µέσα
στο πλαίσιο της Ευρωπαϊκής Ένωσης και του καπιταλιστικού συ-
στήµατος δεν µπορούν να υπάρξουν και αυτό σήµερα βροντο-
φώναξαν χιλιάδες διαδηλωτές. Η κατάσταση που σήµερα έχει
δηµιουργηθεί, ειδικά στους αγρότες, είναι τέτοια που οδηγεί στο
ξεκλήρισµα της µικρής και της µεσαίας αγροτιάς.

Η πολιτική που εφαρµόζεται µε συνέπεια και στοχοπροσήλωση
χρόνια τώρα από την Ευρωπαϊκή Ένωση µε την Κοινή Αγροτική
Πολιτική εκεί αποβλέπει, στο να εξοντώσει τη µικρή και µεσαία
αγροτιά, ώστε να υπάρξουν µερικές µεγάλες αγροτικές επιχει-
ρήσεις. Και βέβαια, µεταξύ των άλλων, αυτό προωθείται και µε
τον διαχωρισµό των αγροτών ανάµεσα σε αυτούς που είναι κατά
κύριο επάγγελµα αγρότες και των υπόλοιπων.

Σήµερα το 20% των αγροτών παίρνει το 80% των επιδοτήσεων.
Και το υπόλοιπο 20% των επιδοτήσεων το µοιράζεται το 80% των
αγροτών. Αυτό που ζητούν εκείνοι που θέλουν να κάνουν αυτό
τον διαχωρισµό, είναι να πάρουν και αυτό το 20%, ξεχνώντας
όµως ότι σε σχέση µε τις ευρωπαϊκούς επιχειρηµατικούς οµίλους
είναι σε µειονεκτική θέση. Θα βρεθούν, όµως, και αυτοί σε πολύ
δύσκολη κατάσταση και τότε δεν θα έχουν κανένα σύµµαχο για
να τους στηρίξει.

Εµείς, λοιπόν, στηρίζουµε τον αγώνα των αγροτών αλλά και
των εργαζοµένων και των αυτοαπασχολούµενων και των επιστη-
µόνων, για να µπορούν πραγµατικά αυτοί να χαίρονται τον
πλούτο που παράγουν. Γιατί άλλος τρόπος παραγωγής πλούτου,
εκτός από την εργασία, δεν υπάρχει. 

Εποµένως, ο λαός πρέπει να διεκδικήσει και να βάλει στο τρα-
πέζι της συζήτησης να πάρει αυτός την εξουσία στα χέρια του,

γιατί αυτός παράγει τον πλούτο και αυτός πρέπει να τον χαίρεται
και όχι οι εξήντα δύο που σήµερα έχουν τόσο πλούτο όσο ο
µισός πληθυσµός της γης, τα τριάµισι δισεκατοµµύρια.

Ζητούν από τον λαό να δείξει ρεαλισµό και να προτείνει, στο
πλαίσιο αυτού του συστήµατος, ρεαλιστικές λύσεις. Ρεαλιστικές
λύσεις, λοιπόν, στα πλαίσια αυτού του συστήµατος που να συµ-
φέρουν τον λαό δεν υπάρχουν.

Και εν πάση περιπτώσει, για να κερδηθεί κάτι στο πλαίσιο
αυτού του συστήµατος, θα κερδηθεί µε αγώνα ενάντια σε αυτή
την πολιτική και όχι µε διαλόγους και κοινωνική συναίνεση.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τον λόγο έχει από το
Ποτάµι ο κ. Θεοχάρης για τρία λεπτά.

ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε.

Είναι δεδοµένο ότι κάθε κατάσταση µπορεί κάποιος να τη δει
από τη θετική της ή από την αρνητική της πλευρά, να δει το πο-
τήρι µισοάδειο ή µισογεµάτο. Είναι, επίσης, σηµαντικό να σηµει-
ώσουµε πως σε αυτή τη χώρα καταρρέουν πάρα πολλά
πράγµατα. Καταρρέει ο τρόπος ζωής πολλών ανθρώπων, όπως
των αγροτών που µέσα σε ένα χρόνο βλέπουν να ανατρέπονται
τα πάντα: οι επιδοτήσεις και πώς φορολογούνται, ο ΦΠΑ στα
προϊόντα τους, ο φόρος εισοδήµατος, η αναδροµική προκατα-
βολή που έβαλε η Κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ και τόσα άλλα. 

Ανατρέπεται η φορολόγηση και η ασφάλιση για τόσους ελεύ-
θερους επαγγελµατίες, κάνοντας ασύµφορη στη χώρα µας την
προσπάθεια να επιχειρήσει, να προκόψει κάθε νέος ή µεγαλύτε-
ρος σε αυτή τη χώρα. 

Συγχρόνως, όµως, καταρρέουν και οι αυταπάτες. Καταρρέουν
και τα ψέµατα, καταρρέει και ο λαϊκισµός. Και αυτοί που έλεγαν
ότι το µόνο πράγµα που θα καταφέρει να κάνει ο ΣΥΡΙΖΑ είναι
να ποτίσει χλωροφόρµιο και αναισθητικό τον ελληνικό λαό, φαί-
νεται πως και αυτό ακόµα καταρρέει. Ο ελληνικός λαός καταλα-
βαίνει το ένα και σηµαντικότερο ψέµα που του είπε ποτέ ο
ΣΥΡΙΖΑ. Και αυτό είναι ότι υπάρχουν κάποιοι άλλοι οι οποίοι θα
πληρώσουν στο τέλος τον λογαριασµό. 

Τον λογαριασµό θα τον πληρώνουν πάντοτε οι Έλληνες πολί-
τες, οι Έλληνες ψηφοφόροι, οι οποίοι γι’ αυτό τον λόγο πρέπει
να είναι διπλά και τριπλά προσεκτικοί, διότι όλα τα δεινά που το
πολιτικό σύστηµα τους φορτώνει, όλα τα δεινά που ο λαϊκισµός
φορτώνει στον ελληνικό λαό θα τα πληρώσουν οι Έλληνες πολί-
τες.

Είτε η µία τάξη είτε η άλλη, είτε η µία γενιά είτε η άλλη, είτε
όλοι εµείς που ζούµε σε αυτή τη χώρα είτε οι αγέννητοι εγγονοί
µας και δισέγγονοί µας, οι οποίοι θα έρθουν να πληρώσουν τον
λογαριασµό, στο τέλος το ζητούµενο είναι η δικαιοσύνη στη µοι-
ρασιά. 

Και είναι πια φανερό σε όλους πως ο ΣΥΡΙΖΑ έχει πάρει διαζύ-
γιο από την έννοια της δικαιοσύνης! Γιατί κάθε ένα νοµοθέτηµα,
µε αποκορύφωµα αυτά που ακούµε περί φορολόγησης 50% συν
8% από το πρώτο ευρώ –δηλαδή, πάνω από 10% στην πραγµα-
τικότητα, δηλαδή πάνω από 60% φορολόγηση πάνω από την αύ-
ξηση των ασφαλιστικών εισφορών στο 38%- ουσιαστικά θα
φέρουν την πλήρη καταστροφή στην ελληνική οικονοµία.

Ελπίζουµε η κοινωνία να πάρει το µάθηµά της και να διώξει
αυτή την καταστροφή και αυτή την καταστροφική Κυβέρνηση µια
ώρα αρχύτερα. Είναι καιρός!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Θα µιλήσετε, κύριε
Κατσίκη, εκ µέρους των ΑΝΕΛ; Δεν έχω χαρτί, αλλά, όπως έκανα
και µε τον κ. Τάσσο, να µιλήσετε για τρία λεπτά.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, όχι, δεν θα µι-
λήσω. Από στιγµή σε στιγµή φθάνει ο Κοινοβουλευτικός µας Εκ-
πρόσωπος. Και, αν έχετε την καλοσύνη, να προηγηθεί ο
Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος από την Ένωση Κεντρώων.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Αµέσως µετά.
Τον λόγο έχει ο κ. Καρράς.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ-ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΡΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε.
Από την αρχή του νέου έτους παρακολουθούµε να υποβόσκει

µία αναστάτωση. Ακούµε ανήσυχες ειδήσεις. Βλέπουµε τους
αγρότες, οι οποίοι ήδη από αρκετές µέρες, ίσως και δεκαπέντε,
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είναι στους δρόµους. Αποκλείουν, είναι αγανακτισµένοι. Από τις
επόµενες µέρες είδαµε ότι υπάρχει και µία φοροεπίθεση επι-
πλέον, η οποία δεν αφορά µόνο τους ελεύθερους επαγγελµα-
τίες, για τους οποίους γίνεται πολύς λόγος. Αφορά -µετά τις
τελευταίες ηµέρες, µε όσα ακούστηκαν για νέες φορολογικές
ρυθµίσεις- το σύνολο των εργαζοµένων και του λαού.

Τα έξι χρόνια µνηµόνιο δεν δίδαξαν, κύριε Πρόεδρε, ούτε την
Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ ούτε την προηγούµενη κυβέρνηση Νέας Δη-
µοκρατίας-ΠΑΣΟΚ. Δεν δίδαξαν τίποτα. Και βρισκόµαστε σή-
µερα, έξι χρόνια µετά, να έχουµε έναν λαό στη γωνία.

Γιατί το λέω αυτό; Διότι οι σηµερινές συγκεντρώσεις –οι
οποίες ήταν σηµαντικές, κατά την άποψή µας- έδειξαν έναν
παλµό. Δεν θα αναφερθώ και θα καταδικάσω τα έκτροπα τα
οποία γίνονται, διότι εδώ µιλάµε για δηµοκρατικά δικαιώµατα δια-
µαρτυρίας. Δεν µιλάµε για «µπαχαλάκηδες», κατά το κοινώς λε-
γόµενο. Συµµετέχει κοµµάτι του ελληνικού λαού, το οποίο
αισθάνεται την πίεση, η οποία έχει έρθει και θα εξακολουθήσει
να έρχεται.

Νοµίζουµε, λοιπόν, ότι ήρθε η ώρα, κύριε Πρόεδρε, να ανα-
φερθούµε στα γενικότερα ζητήµατα και να µη µείνουµε µόνο στη
στείρα αντιπαράθεση –η Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ µάς λέει ότι
περιµένει την ανάπτυξη ή δεν ξέρω τι-, φράση η οποία αναπαρά-
γεται καθηµερινά. Και να φέρω ένα παράδειγµα για το ασφαλι-
στικό. Ακούγεται ότι θα πάρουν όλοι τη σύνταξή τους, γιατί θα
δοθεί η ρήτρα ανάπτυξης. Διάβασα, όµως, -και µου επιτρέπετε
αυτή την παρένθεση- τι λέει η ρήτρα ανάπτυξης. Θα έρθουν,
λέει, προτάσεις µιας επιτροπής, η οποία δεν έχει καθοριστεί
ακόµα.

Επανέρχοµαι στο κύριο θέµα. Με αυτά, λοιπόν, τα δεδοµένα,
κύριε Πρόεδρε, εµείς θέλουµε να ζητήσουµε στην Αίθουσα αυτή
να υπάρξει πραγµατικός διάλογος επί του ασφαλιστικού, γιατί
αφαιρούνται όχι µόνο κεκτηµένα δικαιώµατα, αλλά αφαιρείται
και η ικµάδα των Ελλήνων εργαζοµένων. Βυθιζόµεθα σε µία
άβυσσο, σε έναν πίθο τον Δαναΐδων, για τον οποίο δεν ξέρουµε
πού θα πάµε τα χρήµατα που ζητούν από τον λαό.

Ζητάµε, λοιπόν, να υπάρξει ένας πραγµατικός διάλογος, τόσο
µέσα στη Βουλή όσο και µέσα στην κοινωνία, ούτως ώστε να γί-
νουν αντιληπτά τα προβλήµατα τα οποία αντιµετωπίζει ο ελληνι-
κός λαός. Και µονιασµένοι όλοι, εάν το καταφέρουµε, να
βοηθήσουµε στο ελάχιστο και να συνεισφέρουµε, θα είµαστε
απόλυτα ικανοποιηµένοι.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Πριν δώσω τον λόγο

στη συνάδελφο κ. Βάκη, εκ µέρους του ΣΥΡΙΖΑ, θα κάνω µια ανα-
κοίνωση προς το Σώµα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι
από τα άνω δυτικά θεωρεία παρακολουθούν τη συνεδρίασή µας,
αφού ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο
οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής και ξεναγήθηκαν στην
έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ», δεκαοκτώ µα-
θήτριες και µαθητές και δύο συνοδοί εκπαιδευτικοί από το Γυ-
µνάσιο Παλαίρου Αιτωλοακαρνανίας.

Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει η κ. Βάκη για πέντε λεπτά.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΜΑΝΑΤΙΔΗΣ (Υφυπουργός Εξωτερικών): Ένα

σχόλιο µπορώ να κάνω, κύριε Πρόεδρε;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Να τελειώσει η κ.

Βάκη, αν και νοµίζω ότι ήταν σε επίπεδο κοµµάτων, αλλά τέλος
πάντων. Θα σας δώσω τον λόγο για τρία λεπτά και θα κλείσουµε
για το θέµα αυτό.

Ορίστε, κυρία Βάκη, έχετε τον λόγο.

ΦΩΤΕΙΝΗ ΒΑΚΗ: Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, γίναµε µόλις
µάρτυρες ψυχαναλυτικών ασκήσεων επί χάρτου, χρηστοµά-
θειας, νουθεσίας, ηθικοπλαστικών κηρυγµάτων, εκ µέρους της
Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης. Και όλα αυτά αναδεικνύουν ένα και
µόνο ένα πράγµα. Κοιτάξτε, η µετάβαση στην Αντιπολίτευση
είναι µία σκληρή και επώδυνη διαδικασία µεν, δεν ισοδυναµεί µε
κολυµπήθρα του Σιλωάµ δε.

Μας κατηγορούσατε πριν ότι ειρωνευόµαστε τον ελληνικό
λαό. Εσείς δεν ειρωνευόσασταν τον ελληνικό λαό τα προηγού-
µενα χρόνια, δεν τον ευτελίζατε, δεν τον λοιδορούσατε, όταν πε-
ριφράσσατε το Κοινοβούλιο -είναι νωπές οι µνήµες- µε κάγκελα,
στην Πλατεία Συντάγµατος, όταν ο κόσµος διαδήλωνε σε θάλαµο
αερίων, χτυπώντας τον κόσµο; 

Ναι, η οµαλότητα είναι να κατεβαίνει ο κόσµος στον δρόµο,
αλλά η κυβέρνηση να µην είναι εχθρός του, να είναι σύµµαχός
του, σε µία προσπάθεια να αποκρούονται παράλογες απαιτήσεις
νεοφιλελεύθερων κύκλων και κέντρων. Οµαλότητα δεν είναι να
φιµώνει µια κυβέρνηση τη φωνή του κόσµου και τους αγώνες
του. Δεν είναι αυτά επιτυχία µιας αριστερής κυβέρνησης. Επιτυ-
χία µιας κυβέρνησης είναι να βρίσκεται δίπλα και µαζί µε τον λαό. 

Το µεγαλύτερο θέατρο του παραλόγου είναι κάποιοι διαδηλω-
τές-εργατοπατέρες του «ναι» σε όλα, του «ναι» στο σχέδιο Γιούν-
κερ, του «πάση θυσία» συµφωνία, να πρωτοστατούν τώρα έξω,
τελείως υποκριτικά. Αν προσπαθείτε να δηµιουργήσετε ένα τε-
χνητό κλίµα αναστάτωσης, η Κυβέρνηση είναι στέρεη, είναι συµ-
παγής και είναι εδώ. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Διπλά ευχαριστώ και

για τη συντοµία του χρόνου. Οπότε, κύριε Αµανατίδη, δικαίως
παίρνετε τρία λεπτά που περίσσεψαν από την κ. Βάκη. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΜΑΝΑΤΙΔΗΣ (Υφυπουργός Εξωτερικών): Εγώ,
κύριε Πρόεδρε, δεν θα έπαιρνα τον λόγο, αλλά, επειδή ο κ. Δέν-
διας αναφέρθηκε σε µένα σαν Υφυπουργό, να κάνω ένα σχόλιο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Δεν αναφέρθηκε σε
εσάς ως Υφυπουργό, αλλά ως εκπρόσωπο της Κυβέρνησης. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΜΑΝΑΤΙΔΗΣ (Υφυπουργός Εξωτερικών): Κύριε
Πρόεδρε, θεωρώ πως ό,τι δεν καταλαβαίνουµε, δεν µπορούµε
να το ανακηρύσσουµε σε «σχιζοειδές». 

Είναι πολύ λογικό για ένα κόµµα όπως η Νέα Δηµοκρατία να
µην µπορεί να καταλαβαίνει τις κινητοποιήσεις ευρύτερων κοι-
νωνικών στρωµάτων. Η γνώµη µου είναι ότι οι κινητοποιήσεις δεν
είναι ανωµαλία και δεν είναι ότι σήµερα είναι µια ανώµαλη µέρα.
Οι κινητοποιήσεις είναι όπλα στη φαρέτρα της σκληρής διαπραγ-
µάτευσης που διεξάγει η Κυβέρνηση, ελλείψει µάλιστα της πα-
ρουσίας της Αντιπολίτευσης, ακόµα και µε τις προτάσεις της, σε
έναν διάλογο που της έχει ζητηθεί. 

Θεωρώ ότι ο ειλικρινής και εξαντλητικός διάλογος µε όλες τις
κοινωνικές οµάδες, µάλιστα δε και µετά τις σηµερινές δηλώσεις
του Προέδρου της Βουλής, που πήρε το ψήφισµα των συγκεν-
τρωµένων, µπορεί να βοηθήσει όλους και είναι προς το συµφέ-
ρον όλων. Δεν ειρωνευόµαστε κανέναν. Επιζητούµε τον ειλικρινή
και εξαντλητικό διάλογο και, παρακαλώ, ό,τι δεν καταλαβαί-
νουµε, δεν είναι σχιζοειδές.   

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, ολοκληρώθηκε το πρώτο µέρος της σηµερινής συνε-
δρίασης, που ήταν το νοµοθετικό έργο.

Στο σηµείο αυτό, παρακαλείται η κυρία Γραµµατέας να ανα-
κοινώσει τις αναφορές προς το Σώµα.

(Ανακοινώνονται προς το Σώµα από τη Γραµµατέα της Βουλής
κ. Αναστασία Γκαρά, Βουλευτή Έβρου, τα ακόλουθα:
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5534 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

Α. ΚΑΤΑΘΕΣΗ ΑΝΑΦΟΡΩΝ
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5536 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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5538 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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5540 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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5542 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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5544 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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5546 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

Β. ΑΠΑΝΤΗΣΕΙΣ ΥΠΟΥΡΓΩΝ ΣΕ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ ΒΟΥΛΕΥΤΩΝ
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5548 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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5550 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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5552 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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5554 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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5556 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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5558 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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5560 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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5562 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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5564 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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5566 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, εισερχόµαστε στη συζήτηση των 

ΕΠΙΚΑΙΡΩΝ ΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

Θα αναγνώσω πρώτα όλες τις επίκαιρες ερωτήσεις, στις
οποίες δεν θα γίνει η συζήτηση, εξαιτίας κωλύµατος των αρµο-
δίων Υπουργών.

Η δεύτερη µε αριθµό 464/1-2-2016 επίκαιρη ερώτηση πρώτου
κύκλου του Δ’ Αντιπροέδρου της Βουλής και Βουλευτή Α’ Αθη-
νών της Νέας Δηµοκρατίας κ. Νικήτα Κακλαµάνη προς τον
Υπουργό Εσωτερικών και Διοικητικής Ανασυγκρότησης, σχετικά
µε την ανεξέλεγκτη δράση των µη κυβερνητικών οργανώσεων
στα νησιά του Αιγαίου, δεν συζητείται λόγω κωλύµατος του κυ-
ρίου Υπουργού.

Η τέταρτη µε αριθµό 468/1-2-2016 επίκαιρη ερώτηση πρώτου
κύκλου του Βουλευτή Ηρακλείου της Δηµοκρατικής Συµπαράτα-
ξης ΠΑΣΟΚ– ΔΗΜΑΡ κ. Βασιλείου Κεγκέρογλου προς τον
Υπουργό Οικονοµίας, Ανάπτυξης και Τουρισµού, σχετικά µε τη
λήψη µέτρων για τις καθυστερήσεις πληρωµών µεταξύ των πα-
ραγωγών νωπών τροφίµων και ευπαθών προϊόντων και µεσαίων
επιχειρήσεων ή αλυσίδων καταστηµάτων λιανικής πώλησης, δεν
συζητείται λόγω κωλύµατος του κυρίου Υπουργού.

Η πέµπτη µε αριθµό 453/26-1-2016 επίκαιρη ερώτηση πρώτου
κύκλου του Βουλευτή Β’ Αθηνών του Ποταµιού κ. Θεοχάρη Θε-
οχάρη προς τον Υπουργό Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και
Κοινωνικής Αλληλεγγύης, σχετικά µε την αναστολή των πλειστη-
ριασµών για την εκποίηση της περιουσίας των εταιρειών «ΦΙΛ-
ΚΕΡΑΜ JOHNSON ΒΙΟΜΗΧΑΝΙΑ ΚΕΡΑΜΙΚΩΝ ΠΛΑΚΙΔΙΩΝ Α.Ε.»
και «ΕΝΩΜΕΝΗ ΚΛΩΣΤΟΫΦΑΝΤΟΥΡΓΙΑ Α.Ε.» για έξι µήνες, δεν
συζητείται λόγω κωλύµατος του κυρίου Υπουργού. 

Η έκτη µε αριθµό 455/26-1-2016 επίκαιρη ερώτηση πρώτου κύ-
κλου του Βουλευτή Λαρίσης των Ανεξαρτήτων Ελλήνων κ. Βασι-
λείου Κόκκαλη προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και
Τροφίµων, σχετικά µε την ανάγκη εξαίρεσης του ευβοϊκού κόλ-
που από την εφαρµογή της απόφασης του Υπουργείου, που επι-
τρέπει την αλιεία µε το εργαλείο της βιντζότρατας, δεν
συζητείται λόγω κωλύµατος του κυρίου Υπουργού.

Η τρίτη µε αριθµό 466/1-2-2016 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου
κύκλου του Βουλευτή Αττικής του Λαϊκού Συνδέσµου–Χρυσή
Αυγή κ. Ηλία Κασιδιάρη προς τον Υπουργό Εσωτερικών και Διοι-
κητικής Ανασυγκρότησης, σχετικά µε τα «εκατοµµύρια που µοι-
ράζει η Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ στα χρεοκοπηµένα κόµµατα»,
δεν συζητείται λόγω κωλύµατος του κυρίου Υπουργού.

Η τέταρτη µε αριθµό 459/28-1-2016 επίκαιρη ερώτηση δεύτε-
ρου κύκλου του Βουλευτή Αχαΐας της Δηµοκρατικής Συµπαρά-
ταξης ΠΑΣΟΚ–ΔΗΜΑΡ κ. Θεόδωρου Παπαθεοδώρου προς τον
Υπουργό Εσωτερικών και Διοικητικής Ανασυγκρότησης, σχετικά
µε τη µη υλοποίηση των δεσµεύσεων στο προσφυγικό ζήτηµα
από την Κυβέρνηση και τον κίνδυνο εξόδου της χώρας από τη
Σένγκεν, δεν συζητείται λόγω κωλύµατος του κυρίου Υπουργού.

Η πέµπτη µε αριθµό 467/1-2-2016 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου
κύκλου του Βουλευτή Β’ Πειραιώς των Ανεξαρτήτων Ελλήνων κ.
Δηµητρίου Καµµένου προς τον Υπουργό Εσωτερικών και Διοικη-
τικής Ανασυγκρότησης, σχετικά µε το ενδεχόµενο εξόδου της
χώρας µας από τη ζώνη Σένγκεν, δεν συζητείται λόγω κωλύµα-
τος του κυρίου Υπουργού.

Η έκτη µε αριθµό 385/12-1-2016 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου
κύκλου του Βουλευτή Β’ Θεσσαλονίκης του Κοµµουνιστικού Κόµ-
µατος Ελλάδας κ. Αθανασίου Βαρδαλή προς τον Υπουργό Ερ-
γασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης,
σχετικά µε τα προβλήµατα των εργαζοµένων στον όµιλο «EURO-
MEDICA», δεν συζητείται λόγω κωλύµατος του κυρίου Υπουρ-
γού.

Η έβδοµη µε αριθµό 426/19-1-2016 επίκαιρη ερώτηση δεύτε-
ρου κύκλου του Βουλευτή Ηρακλείου του Κοµµουνιστικού Κόµ-
µατος Ελλάδας κ. Εµµανουήλ Συντυχάκη προς τον Υπουργό
Εσωτερικών και Διοικητικής Ανασυγκρότησης, σχετικά µε την
άµεση επαναλειτουργία του εργοστασίου ανακύκλωσης στο
Ηράκλειο Κρήτης και την επαναπρόσληψη των εργαζοµένων από
την εταιρεία «WASTE SOLUTIONS», δεν συζητείται λόγω κωλύ-

µατος του κυρίου Υπουργού.
Άνευ σχολίων. 
Η πρώτη ερώτηση, η οποία…
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, αν είναι εύ-

κολο, θα ήθελα να µου δώσετε τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Για ποιο πράγµα; 
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Ως προς τη διαδικασία και την

αναβολή της ερώτησης.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Δεν υπάρχει θέµα και

λόγος γι’ αυτό το πράγµα. 
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Σας παρακαλώ πολύ…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Δεν υπάρχει θέµα,

για να πείτε κάτι επ’ αυτού. Είπα εγώ από µόνος µου. 
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Είναι δικό µου θέµα. Εσείς αν

µου δίνετε τον λόγο…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Εντάξει, θα περιµέ-

νετε στο τέλος τότε. 
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Γιατί να περιµένω στο τέλος; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Θα περιµένετε στο

τέλος, διότι, κύριε Συντυχάκη, παραδείγµατος χάριν, έπρεπε να
σας διαβάσω τελευταίο. Για λόγους συντοµίας διάβασα όλες τις
αναβολές, γιατί η επίκαιρη ερώτησή σας ήταν η τελευταία.
Οπότε, πάλι τελευταίος θα παίρνατε τον λόγο. Παρακαλώ πολύ,
µην κωλυόµεθα! 

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Δεν έχει καµµία σχέση σε
σχέση µε αυτό που θέλω να πω.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Θα το πείτε στο
τέλος, µε τη σειρά που ήταν η ερώτησή σας, που ανεβλήθη. 

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Όση ώρα γίνεται αυτός ο διά-
λογος, θα σας είχα αναφέρει τον λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Θα συζητηθεί η
πρώτη ερώτηση. 

Κύριε συνάδελφε, σας παρακαλώ πάρα πολύ! Δεν θα πάρετε
τον λόγο τώρα. Όταν έρθει η ώρα, στο τέλος που ήταν η ερώ-
τησή σας, παρ’ ότι δεν προβλέπεται, εγώ θα σας τον δώσω. 

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Στο τέλος πότε; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Στο τέλος του κοινο-

βουλευτικού ελέγχου, γιατί η ερώτησή σας που ανεβλήθη, ήταν
προς το τέλος. 

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Όσες αναγνώσατε, δεν θα γί-
νουν.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε συνάδελφε,
σας παρακαλώ, δεν έχετε τον λόγο. 

Η πρώτη µε αριθµό 462/1-2-2016 επίκαιρη ερώτηση…
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Είναι απαράδεκτο να µη µου δί-

νετε τον λόγο, κύριε Πρόεδρε! 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Σας είπα πότε θα σας

τον δώσω. 
Και απαράδεκτο, κύριε συνάδελφε, είναι να µιλάτε έτσι σε ένα

συνάδελφό σας που έχει είκοσι πέντε χρόνια µέσα στη Βουλή.
Να είστε λίγο προσεκτικός! 

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Καψόνι µου κάνετε, κύριε Πρό-
εδρε; Δεν σας είπα τίποτα µεµπτό!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Θα συζητηθεί η
πρώτη µε αριθµό 462/1-2-2016 επίκαιρη ερώτηση πρώτου κύ-
κλου της Βουλευτού Καρδίτσας του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής
Αριστεράς κ. Χρυσούλας Κατσαβριά-Σωτηροπούλου προς τον
Υπουργό Παιδείας, Έρευνας και Τεχνολογίας, σχετικά µε την πα-
ραµονή του Τµήµατος Δασοπονίας και Διαχείρισης Φυσικού Πε-
ριβάλλοντος …

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Θα επιµείνω, κύριε Πρόεδρε!
Είναι η τρίτη φορά που έχει αναβληθεί η ερώτηση!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε συνάδελφε,
δεν γράφεται τίποτα από ό,τι λέτε και δεν έχετε τον λόγο τώρα. 

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: ….
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Θα πείτε ό,τι έχετε

να πείτε στο τέλος, όταν θα έρθει η σειρά σας.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: …
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): …και τη συµπερί-

ληψη του στο µηχανογραφικό δελτίο των εισαγωγικών εξετά-
σεων στα ΑΕΙ για το ακαδηµαϊκό έτος 2016-2017. 
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Κυρία συνάδελφε, έχετε τον λόγο. 
ΧΡΥΣΟΥΛΑ ΚΑΤΣΑΒΡΙΑ-ΣΙΩΡΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, στην Καρδίτσα λειτουργεί το Τµήµα Δασοπο-

νίας και Διαχείρισης Φυσικού Περιβάλλοντος από το 1983, καθώς
και άλλα τµήµατα του ΤΕΙ Θεσσαλίας: το Τµήµα Σχεδιασµού και
Τεχνολογίας Ξύλου και Επίπλου, το Τµήµα Διατροφής και Διαι-
τολογίας, το Τµήµα Τεχνολογίας Τροφίµων καθώς και το Τµήµα
της Κτηνιατρικής Σχολής του Πανεπιστηµίου Θεσσαλίας. 

Σας υποβάλλω αυτήν την ερώτηση, καθώς η σκανδαλώδης και
χωρίς καµµία τεκµηρίωση µεταφορά στο Καρπενήσι του Τµήµα-
τος Δασοπονίας και Διαχείρισης Φυσικού Περιβάλλοντος µε το
σχέδιο «Αθηνά» δηµιουργεί σοβαρό ακαδηµαϊκό έλλειµµα στο
ΤΕΙ Θεσσαλίας αλλά και στην κοινωνία της Καρδίτσας µε την
οποία το τµήµα είναι στενά συνδεδεµένο τα τελευταία τριάντα
και πλέον χρόνια. 

Εφιστώ την προσοχή σας στην ιστορικότητα, την πληρότητα
των υποδοµών, την ακαδηµαϊκή λειτουργία, την κοινωνική προ-
σφορά του τµήµατος, αλλά και τη σηµαντική του συνεισφορά
στην ανάπτυξη του φυσικού περιβάλλοντος της περιοχής. Πρό-
κειται για ένα τµήµα το οποίο πληρούσε –αλλά και συνεχίζει να
πληροί- όλα τα ακαδηµαϊκά κριτήρια που θέσπισε η Αρχή Δια-
σφάλισης Ποιότητας στην ανώτατη εκπαίδευση. Εδράζεται, δε,
στο ακαδηµαϊκό campus της πόλης της Καρδίτσας µαζί µε τα
υπόλοιπα τµήµατα µε τα οποία υπάρχει µεγάλη συνέργεια. Δια-
θέτει ιδιόκτητη έκταση τριάντα στρεµµάτων µε εξαιρετικές κτη-
ριακές υποδοµές, αίθουσες διδασκαλίας, αµφιθέατρο,
βιβλιοθήκες, άρτια εξοπλισµένα εργαστήρια, πλήρεις εγκαταστά-
σεις φοιτητικής µέριµνας, χώρους ψυχαγωγίας, θερµοκήπια και
µετεωρολογικό σταθµό. Μάλιστα, ο εξοπλισµός του χρησιµοποι-
είται στην εκπαίδευση και σε τουλάχιστον είκοσι εκπαιδευτικά
προγράµµατα ύψους δύο εκατοµµυρίων ευρώ την τελευταία πεν-
ταετία. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού) 

Θα χρειαστώ ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε. 
Το τµήµα έχει συµβάλει σηµαντικά στην εξωστρέφεια της

πόλης της Καρδίτσας µε τις ερευνητικές του δράσεις, αλλά και
στη διεθνοποίηση µε τους δεκάδες φοιτητές “ERASMUS” που
φιλοξένησε. 

Με την προδιαγραφόµενη µεταφορά του τµήµατος µετά τις 31
Οκτωβρίου 2018 στο Καρπενήσι θα εκλείψει από τη Θεσσαλία το
µοναδικό τµήµα τριτοβάθµιας εκπαίδευσης µε πολύχρονη εµπει-
ρία και εξειδίκευση στη διαχείριση του φυσικού περιβάλλοντος.
Επίσης, οι επενδύσεις της ελληνικής πολιτείας στις υποδοµές και
στον εξοπλισµό του τµήµατος θα απαξιωθούν εντελώς. 

Τέλος, οι ακαδηµαϊκές συνέργειες που σχετίζονται µε τη δια-
χείριση στου φυσικού περιβάλλοντος, συνέργειες µεταξύ των
τµηµάτων της περιφέρειας θα αποδυναµωθούν. 

Η απρόσκοπτη ακαδηµαϊκή συνέχεια του τµήµατος θα παύσει,
καθώς οι υποδοµές και το ακαδηµαϊκό περιβάλλον συνεργειών
του τµήµατος υποδοχής είναι καταφανώς κατώτερες όσων ήδη
υπάρχουν στο ΤΕΙ Θεσσαλίας. 

Με βάση τα παραπάνω, σας έχουµε υποβάλει σαφή και συγ-
κεκριµένα ερωτήµατα που αφορούν, πρώτον, τον λόγο για τον
οποίο τελικά το τµήµα συγχωνεύτηκε στο οµότιτλο του Καρπε-
νησίου µετά από τριάντα χρόνια θετικής πορείας και προσφοράς
και δεύτερον, την αποκατάσταση άµεσα από το Υπουργείο Παι-
δείας µίας µεγάλης αδικίας, ενός ακαδηµαϊκού εγκλήµατος µε
τη διατήρηση του τµήµατος στην Καρδίτσα και τη συµπερίληψή
του στο µηχανογραφικό δελτίο των εισαγωγικών εξετάσεων στα
ΑΕΙ για το προσεχές ακαδηµαϊκό έτος 2016-2017. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κι εγώ σας ευχαρι-

στώ. 
Στη συνάδελφο θα απαντήσει η Αναπληρώτρια Υπουργός, κ.

Αθανασία Αναγνωστοπούλου. 
Κυρία Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΑΘΑΝΑΣΙΑ ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ (Αναπληρώτρια Υπουρ-

γός Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων): Ευχαριστώ, κύριε
Πρόεδρε. 

Αγαπητή συνάδελφε, µου δίνετε την ευκαιρία να µιλήσουµε
για ένα θέµα πάρα πολύ σηµαντικό, για το οποίο ωστόσο θα χρει-
άζονταν ώρες επί ωρών για να το αναπτύξουµε. 

Έχουµε ακούσει πολύ τον τελευταίο καιρό για κοµµατικό κρά-
τος του ΣΥΡΙΖΑ, για πελατειακό κράτος και διάφορα τέτοια. Εάν
πάρουµε τον ακαδηµαϊκό χάρτη, αν πάρουµε τον χάρτη των ανώ-
τατων ιδρυµάτων και δούµε τι έγινε από την Μεταπολίτευση
µέχρι σήµερα, εκεί θα καταλάβουµε τι σηµαίνει κοµµατικό κρά-
τος, τι σηµαίνει πελατειακό κράτος και τι σηµαίνουν όλα αυτά. 

Θα καταλάβουµε, επίσης, τον παραλογισµό, την κατασπατά-
ληση χρήµατος και τι σηµαίνουν όλα αυτά, αν καθίσουµε να
δούµε πως πήγαν να διορθωθούν µε την ίδια προχειρότητα, αλλά
και µε τον ίδιο πελατειακό τρόπο, τα προβλήµατα που δηµιούρ-
γησε µία αλόγιστη και απολύτως πρόχειρη κατακερµατισµένη κα-
τανοµή τµηµάτων και σχολών πανεπιστηµίων και ΤΕΙ ανά την
επικράτεια.

Το δικό σας τµήµα αποτελεί ένα παράδειγµα και, µάλιστα, ένα
εµβληµατικό παράδειγµα και θα πω παρακάτω γι’ αυτό.

Θα µου επιτρέψετε, όµως, να πω δύο λόγια για την ενηµέρωση
περισσότερο όσων µας ακούν και σε αυτήν την Αίθουσα, αλλά
και έξω από αυτήν, για να δούµε τι έχει γίνει από το 1990 και µετά
σε αυτήν τη χώρα σε σχέση µε τα ανώτατα ιδρύµατα.

Θα διαπιστώσουµε ότι από το 1990 και µέχρι το 2003 ξεφυ-
τρώνουν ξαφνικά τµήµατα στη µέση του πουθενά, παντού. Από
το 2003 µέχρι την κρίση ξεφύτρωσαν ακόµα περισσότερα τµή-
µατα. Ελάχιστα απ’ αυτά πληρούσαν ακαδηµαϊκά κριτήρια, αλλά
και άλλα κριτήρια, που πρέπει να έχει ένα πανεπιστηµιακό τµήµα
ή τµήµα των ΤΕΙ.

Οι λόγοι που δηµιουργήθηκαν αυτά τα τµήµατα είναι ανεξε-
ρεύνητοι. Ξέρουµε, δηλαδή, γιατί τώρα µαθαίνουµε, όπως βλέ-
πουµε τον χάρτη. Και τότε ξέραµε, αλλά θα ήταν µία τεράστια
συζήτηση.

Τι έγινε από την κρίση και µετά; Εν µία νυκτί µε τον ίδιο πρό-
χειρο τρόπο συγχωνεύθηκαν τµήµατα, καταργήθηκαν τµήµατα,
χωρίς να παρθεί κανένα κριτήριο. Το Τµήµα Δασοπονίας της
Καρδίτσας είναι, σας είπα, εµβληµατική περίπτωση. Το είδαµε
πάρα πολύ αναλυτικά.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Υπουργού)

Ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε.
Είδαµε, κατ’ αρχάς, ότι το εν λόγω τµήµα έχει όλες τις κτηρια-

κές υποδοµές, όχι µόνο για να καλύπτει την ακαδηµαϊκή του λει-
τουργία, αλλά και τη φοιτητική µέριµνα. Διαπιστώσαµε ότι επί
τριάντα χρόνια που λειτουργεί, είχε συνέργειες µε άλλα τµήµατα
του ΤΕΙ Θεσσαλίας αλλά και του Πανεπιστηµίου Θεσσαλίας. Επί-
σης, είδαµε και την ανταποδοτικότητά του µε την κοινωνία, την
εξωστρέφειά του.

Είδαµε, βέβαια, και την αξιολόγηση της ΑΔΙΠ το 2010, η οποία
αξιολογούσε πάρα πολύ θετικά το εν λόγω τµήµα. Το τµήµα αυτό
ξαφνικά καταργείται και συγχωνεύεται µε το τµήµα Καρπενη-
σίου.

Εδώ µπαίνει ένα µείζον ζήτηµα. Πώς συγχωνεύεται µε το
τµήµα Καρπενησίου; Για ποιο  λόγο; Δεν έχουµε καµµία αιτιολο-
γία. Δεν έχω βρει εγώ καµµία αιτιολογία που να δικαιολογεί µε
ακαδηµαϊκά, µε κτηριακά ή µε οποιοδήποτε άλλα κριτήρια αυτήν
τη συγχώνευση. Δεν θέλω να πω τίποτα άλλο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρία Υπουργέ, πρέ-
πει να κλείσετε. Έχετε και δευτερολογία.

ΑΘΑΝΑΣΙΑ ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ (Αναπληρώτρια Υπουρ-
γός Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων): Ναι, είναι ένα µε-
γάλο θέµα.

Όσον αφορά το τµήµα δε του Καρπενησίου –προσέξτε- δεν
είµαι κατά του τµήµατος Καρπενησίου. Ίσα- ίσα και εκεί έχουµε
ένα δασικό πλούτο, που θα σήκωνε να έχουµε άλλο ένα τµήµα.

Στην πρωτολογία µου, λοιπόν, αναρωτιέµαι τι ήταν αυτό που
έκανε να µην έχουµε δύο τµήµατα και εκεί και εδώ, αφού είναι
ελάχιστα αυτά τα τµήµατα σε όλη την Ελλάδα και θα χρειαζόταν
να υπάρχουν.

Στη δευτερολογία µου θα σας πω γι’ αυτά που µε ρωτήσατε
συγκεκριµένα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρία συνάδελφε,
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έχετε τον λόγο για τρία λεπτά.
ΧΡΥΣΟΥΛΑ ΚΑΤΣΑΒΡΙΑ-ΣΙΩΡΟΠΟΥΛΟΥ: Σας ευχαριστώ,

κυρία Υπουργέ, για την απάντησή σας.
Περιµένουµε άµεσα να δοθεί η λύση, που θα άρει την καταφα-

νώς άδικη συγχώνευση του τµήµατος, όπως είπατε κι εσείς, και
θα επιλύει το σηµαντικό αυτό ζήτηµα, που δεν αφορά στενά την
περιοχή της Καρδίτσας, αλλά ολόκληρης της Θεσσαλίας. 

Είναι πρωτοφανές, ένα τµήµα που λειτουργεί εδώ και τριάντα
δύο χρόνια, µε διαθέσιµες εγκαταστάσεις θεωρητικής και εργα-
στηριακής εκπαίδευσης, φοιτητικής µέριµνας –το είδατε κι εσείς-
µε ερευνητική δραστηριότητα και διεθνή αναγνώριση, ένα τµήµα
που σχετίζεται άµεσα µε τις αναπτυξιακές ανάγκες της Θεσσα-
λίας, τις οποίες και υπηρετεί χρόνια, να καταδικάζεται σε µαρα-
σµό µε τη συγχώνευση του µε τµήµα σε πόλη άλλου
γεωγραφικού διαµερίσµατος της χώρας, το οποίο -µακάρι να
µπορέσει να λειτουργήσει και εκεί- υστερεί, όµως, καταφανώς
σε υποδοµή και οδηγεί το τµήµα σε επιστηµονική αποµόνωση,
καθώς δεν υφίσταται άλλο οµοειδές Τµήµα Δασοπονίας στο ΤΕΙ
Στερεάς Ελλάδας.

Η έκθεση, µάλιστα, της εξωτερικής αξιολόγησης του τµήµατος
εκθειάζει τα επιτεύγµατα και τις προοπτικές του.

Αναρωτιόµαστε, λοιπόν, ποιες προοπτικές διασφαλίζει η µετα-
φορά αυτή. Η κοινή λογική λέει ότι θα πρέπει να συγχωνευτούν
οι πλέον αδύναµες και µε χαµηλή ανάπτυξη δοµές µε τις πλέον
ισχυρότερες, πάντα µε τη χρήση ενιαίων αντικειµενικών κριτη-
ρίων. 

Αυτό καταπατήθηκε, κυρία Υπουργέ. Καταπατήθηκε το αυτο-
νόητο. Μήπως αυτό ενείχε πολιτικές σκοπιµότητες και εξυπηρέ-
τησε πελατειακές σχέσεις; 

Είναι επιτακτική ανάγκη, λοιπόν, το Υπουργείο Παιδείας να
επανεξετάσει την περίπτωση του Τµήµατος Δασοπονίας και Δια-
χείρισης Φυσικού Περιβάλλοντος της Καρδίτσας άµεσα, διότι
δεν υπάρχει πλέον χρόνος και δεν µπορούµε να περιµένουµε τον
εθνικό διάλογο για κάτι τόσο κραυγαλέα άδικο. 

Επισηµαίνω δε, ότι η συνέχιση της λειτουργίας του τµήµατος
δεν θα επιβαρύνει µε κανένα κόστος το ΤΕΙ Θεσσαλίας και τον
κρατικό προϋπολογισµό. 

Κυρία Υπουργέ, το τµήµα σταµατά τη λειτουργία του το 2018.
Είµαι βέβαιη ότι θα εξετάσετε το θέµα µε ευαισθησία και θα προ-
βείτε άµεσα σε ενέργειες, ώστε να αποκατασταθεί η κατάφωρη
αδικία που υπέστη το Τµήµα Δασοπονίας και Διαχείρισης Φυσι-
κού Περιβάλλοντος του ΤΕΙ Θεσσαλίας στην Καρδίτσα. 

Είµαι, επίσης, βέβαιη ότι θα προβείτε σε ενέργειες για την επα-
νένταξη του τµήµατος στο µηχανογραφικό δελτίο των εισαγωγι-
κών εξετάσεων για τα ΑΕΙ του προσεχούς ακαδηµαϊκού έτους
2016-2017, µε όποιον τρόπο εσείς νοµίζετε, ώστε να αποκτήσει
νέους φοιτητές και νέα δυναµική. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρία Υπουργέ, έχετε

τον λόγο. 
ΑΘΑΝΑΣΙΑ ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ (Αναπληρώτρια Υπουρ-

γός Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων): Κυρία συνάδελφε,
θα απαντήσω ευθέως, παρ’ όλο που σας είπα ότι το ζήτηµα είναι
τεράστιο. 

Έχει ήδη ξεκινήσει ο εθνικός διάλογος, στον οποίο ο γεωγρα-
φικός χάρτης των ΑΕΙ, των ανώτατων ιδρυµάτων, είναι σε από-
λυτη προτεραιότητα. Σε ακόµα µεγαλύτερη προτεραιότητα είναι
τµήµατα, τα οποία φαίνονται ότι είχαν όλα τα εχέγγυα και την
παράδοση να λειτουργούν και τα οποία είτε συγχωνεύτηκαν είτε
πρόκειται να κλείσουν το 2018. Της Καρδίτσας είναι ανάµεσα σε
αυτά. Το λέω και το ξαναλέω.   

Δεν µπορώ αυτήν τη στιγµή να δεσµευτώ και να σας πω ότι θα
µπει στο µηχανογραφικό του 2016-2017, όχι γιατί θέλω να υπεκ-
φύγω, αλλά γιατί τα µηχανογραφικά και το ποια τµήµατα µπαί-
νουν ή δεν µπαίνουν, ορίζεται από τον Μάιο του προηγούµενου
έτους. Δεν µπορεί, δηλαδή, αυτήν τη στιγµή ένας Υπουργός να
πει: «Εγώ βάζω αυτό το τµήµα έτσι». 

Ευελπιστώ, όµως, ότι σε εύλογο διάστηµα, δηλαδή σε έναν µε
δύο µήνες, θα έχουµε µια πρώτη έκθεση που θα µας επιτρέπει
να δούµε ειδικά αυτές τις περιπτώσεις, όπως είναι το τµήµα της
Καρδίτσας και θα µας επιτρέψει πριν φυλλορροήσει το τµήµα και

πριν εξαφανιστεί, να µπορέσουµε να το στήσουµε πάλι στα πόδια
του. 

Αυτό µπορώ να σας πω προς στιγµή. Πρέπει, όµως, να ξέρετε
ότι δείχνουµε όλη µας τη µέριµνα. Και δεν είναι µόνο το τµήµα
της Καρδίτσας. Είναι και κάποια άλλα, στα οποία έχουν επενδυ-
θεί εκτός από ανθρώπινοι πόροι και υλική υποδοµή, χρήµατα σε
εργαστήρια, σε όργανα κ.λπ., τα οποία µένουν έτσι και θα σαπί-
σουν. 

Αυτό, λοιπόν, που έχω να σας πω είναι ότι τέτοια τµήµατα είναι
σε άµεση προτεραιότητα. Θα δούµε τις νοµοθετικές ρυθµίσεις
που µπορούµε να κάνουµε, ούτως ώστε να προλάβουµε να µην
διαλυθούν αυτά τα τµήµατα.

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, προχωράµε ως εξής: Θα συζητηθεί η ερώτηση του κ.
Νικολάου Κούζηλου, που θα απαντηθεί από τον Υφυπουργό κ.
Πετρόπουλο και αµέσως µετά θα συζητηθεί –παρ’ ότι είναι προς
το τέλος- η ερώτηση του κ. Κεγκέρογλου, στην οποία θα απαν-
τήσει πάλι ο ίδιος Υφυπουργός, για να τον απεγκλωβίσουµε. 

Έπειτα θα συζητηθεί η ερώτηση της κ. Μαρίας Τριανταφύλ-
λου, στην οποία θα απαντήσει ο Υπουργός κ. Ξανθός, και στη συ-
νέχεια η τελευταία ερώτηση του κ. Συντυχάκη, στην οποία θα
απαντήσει ο ίδιος Υπουργός, ο κ. Ξανθός. 

Θα συζητηθεί η τρίτη µε αριθµό 461/29-1-2016 επίκαιρη ερώ-
τηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Α’ Πειραιώς του Λαϊκού Συν-
δέσµου - Χρυσή Αυγή κ. Νικολάου Κούζηλου προς τον Υπουργό
Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης,
σχετικά µε την κατάργηση του Ειδικού Λογαριασµού Οικογενει-
ακών Επιδοµάτων Ναυτικών (ΕΛΟΕΝ).

Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΥΖΗΛΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, σύµφωνα µε πληροφορίες και µε ενηµέρωση

που έχουµε, το Υπουργείο Εργασίας προτίθεται να καταργήσει,
µε το νέο σχέδιο νόµου για τη δηµιουργία ενιαίου συστήµατος
κοινωνικής ασφάλισης, τον Ειδικό Λογαριασµό Οικογενειακών
Επιδοµάτων. 

Ο ΕΛΟΕΝ, όµως, ως νοµικό πρόσωπο δηµοσίου δικαίου, αυ-
τοτελής λογαριασµός, δεν έχει σχέση µε το ΝΑΤ. Δεν είναι ασφα-
λιστικός φορέας, δεν είναι ταµείο αρωγής. Ο ΕΛΟΕΝ έχει δικό
του προϋπολογισµό και διανέµει τους πόρους του από τις εισφο-
ρές των ναυτικών -1%- και των πλοιοκτητών -2%- επί των βασικών
µισθών και επιδοµάτων, όπως προβλέπεται από την εκάστοτε
συλλογική σύµβαση εργασίας, στους Έλληνες ναυτικούς. 

Ερωτάσθε, κύριε Υπουργέ: Θα εξαιρεθεί ο ΕΛΟΕΝ από το σχέ-
διο νόµου για τη δηµιουργία ενιαίου συστήµατος κοινωνικής
ασφάλισης και αν όχι, γιατί. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ορίστε, κύριε Υφυ-
πουργέ, έχετε τον λόγο. 

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εργασίας, Κοι-
νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Ευχαριστώ,
κύριε Πρόεδρε. 

Η Κυβέρνηση δεν προτίθεται να καταργήσει κανένα δικαίωµα.
Αυτό που κάνει είναι να διαχειριστεί µε τον καλύτερο τρόπο όλα
τα δικαιώµατα που αφορούν στην κοινωνική ασφάλιση. Η συζή-
τηση που γίνεται µε τους ενδιαφερόµενους φορείς, αποδίδει
πάντα καρπούς. Επιζητούµε τον διάλογο και τη διαβούλευση µε
όλους τους ενδιαφερόµενους φορείς. 

Πιστεύω και ελπίζω ότι σύντοµα θα έχουµε την ευκαιρία και µε
τους αγρότες να συζητήσουµε λεπτοµερώς το κοµµάτι που τους
αφορά, το µέρος που τους αφορά στο σύστηµα κοινωνικής
ασφάλισης που διαµορφώνουµε, γιατί θα βρεθούν λύσεις και
εκεί. Αύριο πιστεύω ότι θα ολοκληρώσουµε τη συζήτηση µε τους
επιστηµονικούς φορείς. 

Δέχτηκα και συζήτησα µε την κ. Βλασσοπούλου, τη Διευθύν-
τρια του Ειδικού Λογαριασµού Οικογενειακών Επιδοµάτων Ναυ-
τικών. Εξήγησα στη Διευθύντρια του ΕΛΟΕΝ και στον κ. Ριζεάκο,
που έχει και αυτός αρµοδιότητα, ότι δεν έχουµε καµµία πρόθεση,
δεν σκοπεύουµε να εντάξουµε τον ΕΛΟΕΝ µέσα στο σύστηµα
κοινωνικής ασφάλισης. Θέλουµε να τον διατηρήσουµε, µε την
επάρκεια των κεφαλαίων που πρέπει να έχει, σε µία αυτοτελή πο-
ρεία, ενταγµένο στο πλαίσιο και στο κέλυφος  της εξυπηρέτησης
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που παρέχει το ΝΑΤ, το οποίο εισπράττει αυτήν την εισφορά και
την αποδίδει για να καταβάλλεται αυτό το επίδοµα. 

Εποµένως δεν πρόκειται για οργανική ένταξη µέσα στον
φορέα κοινωνικής ασφάλισης που έχουµε σχεδιάσει. Μία διατύ-
πωση που υπάρχει πράγµατι µέσα στο αρχικό σχέδιο και προκα-
λεί αυτήν την παρανόηση, θα εξαλειφθεί. Σαφώς δεν θα υπάρξει
µία τέτοια ένταξη του ΕΛΟΕΝ. Αυτή είναι η απάντησή µας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Παρ’ ότι η απάντηση
ήταν σαφής, έχετε τον λόγο, κύριε συνάδελφε. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΥΖΗΛΟΣ: Εδώ, όµως, τώρα προκύπτει το θέµα
µε την αυτοτέλεια του ΝΑΤ. Αν δεν είναι αυτοτελές το ΝΑΤ, ποιος
θα δίνει στον ΕΛΟΕΝ τις εισφορές -δώδεκα µε δεκαπέντε εκα-
τοµµύρια- όταν κλείνουν τα ναυτολόγια; Πώς θα διανέµονται
αυτά; Πιστεύω ότι αυτά πρέπει να ξεκαθαριστούν από τώρα. 

Επίσης, τι θα γίνει µε την Εστία Ναυτικών, η οποία και αυτή
ανήκει στον ΕΛΟΕΝ; 

Αυτά είναι τα βασικά ερωτήµατα που προκύπτουν, τι θα γίνει
δηλαδή µε τον ΝΑΤ. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ορίστε, κύριε

Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εργασίας, Κοι-

νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Έχουµε πει
εξαρχής µε απόλυτη σαφήνεια ότι το ΝΑΤ θα διατηρεί την αυτο-
τέλειά του για τις µη συνταξιοδοτικές παροχές. Εποµένως δεν
υπάρχει πρόβληµα ως προς αυτό και δεν προκαλείται καµµία εµ-
πλοκή στη λειτουργία είτε του ενός είτε του άλλου φορέα. Θα
υπάρχουν µέσα στο ΝΑΤ, που θα υπάρχει και θα διατηρείται αυ-
τοτελώς για τις λειτουργίες αυτές. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ευχαριστούµε.
Προχωρούµε τώρα στην πρώτη µε αριθµό 1448/26-11-2015

ερώτηση του Βουλευτή Ηρακλείου της Δηµοκρατικής Συµπαρά-
ταξης ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ κ. Βασιλείου Κεγκέρογλου προς τον
Υπουργό Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλ-
ληλεγγύης, σχετικά µε το εάν είναι στις προθέσεις του Υπουρ-
γείου να δοθεί εκ νέου η δυνατότητα στους εργοδότες να µπουν
στη ρύθµιση χρεών προς το ΙΚΑ.

Κύριε Κεγκέρογλου, έχετε τον λόγο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Θα µου επιτρέψετε να κάνω µία αναφορά για το ασφαλιστικό

γενικότερα, για την κοινωνική αναταραχή που έχει προκαλέσει η
Κυβέρνηση, φέρνοντας εδώ και τρεις µήνες ένα υποτιθέµενο νο-
µοσχέδιο ή έστω πολιτικές για ένα νοµοσχέδιο, για το οποίο δεν
έχει ξεκαθαρίσει η ίδια τι θέλει. 

Εµείς τοποθετηθήκαµε στη συζήτηση που έγινε στην Αίθουσα
αυτή και ζητήσαµε να το πάρει πίσω, να το «παγώσει» ή όπως αλ-
λιώς θέλει να ονοµάσει την πρωτοβουλία εκτόνωσης που πρέπει
να πάρει, και ταυτόχρονα να γίνει ένας ουσιαστικός και σύντοµος
διάλογος γι’ αυτό το θέµα.

Θεωρώ ότι δεν πρέπει η Κυβέρνηση να πυροδοτήσει άλλο την
κοινωνική έκρηξη που φάνηκε και σήµερα ότι υπάρχει, τον ανα-
βρασµό ο οποίος έχει δηµιουργηθεί. 

Κύριε Υπουργέ, σε αυτήν εδώ την Αίθουσα καταφέραµε να συ-
νεννοηθούµε για δύο, τρία πράγµατα το προηγούµενο διάστηµα.
Ένα από αυτά ήταν η µείωση των ασφαλιστικών εισφορών για
τους νέους επιστήµονες µέχρι και τρεις κλίµακες, για τους ασφα-
λισµένους στο ΕΤΑΑ, όπως άλλωστε ισχύει και για το ταµείο των
επαγγελµατιών, βιοτεχνών και εµπόρων, τον ΟΑΕΕ, και βεβαίως
συµφωνήσαµε τη ρύθµιση των εκατό δόσεων µε κάποιες προ-
ϋποθέσεις.

Δυστυχώς, µετά τις εκλογές του Σεπτεµβρίου ήρθε η Κυβέρ-
νηση µε νεότερες ρυθµίσεις να ανακαλέσει αυτήν την πολύ
σωστή ρύθµιση που κάναµε για τους νέους επιστήµονες και η
οποία φάνηκε ότι αποδίδει σύµφωνα  µε στοιχεία του ΕΤΑΑ και
βεβαίως να δυσκολέψει τη ρύθµιση των εκατό δόσεων.

Συγκεκριµένα, αυξήσατε το επιτόκιο βάσει του οποίου υπολο-
γίζονται τα επιπλέον ποσά για τις εκατό δόσεις. Δεν έφτανε,
όµως, αυτό. Ήρθατε και βάλατε σφιχτά περιθώρια για τις παράλ-
ληλες οφειλές που υπάρχουν -πέραν των ρυθµισµένων µε τις
εκατό δόσεις- γι’ αυτούς που έχουν ενταχθεί, ούτως ώστε να τα
εξοφλήσουν, µε αποτέλεσµα και λόγω της µη ενηµέρωσης αλλά

και λόγω του µικρού χρονικού διαστήµατος, να απενταχθούν
πάρα πολλοί. Αυτό αφορά τους ασφαλισµένους και του  αλλά
και άλλων ασφαλιστικών ταµείων. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτού)

Συγκεκριµένα για το ΙΚΑ -αν είναι σωστά τα στοιχεία µου- από
τις περίπου εκατόν δεκαπέντε χιλιάδες ασφαλισµένων που είχαν
ενταχθεί στη ρύθµιση των εκατό δόσεων, οι περίπου τριάντα τέσ-
σερις είχαν απενταχθεί στο διάστηµα που είχα αυτό το νούµερο,
λόγω ακριβώς των δυσκολιών οι οποίες υπήρξαν. Και µπορεί σή-
µερα που µιλάµε να αυξήθηκε αυτό το νούµερο και λόγω του ότι
θα πρέπει σε σύντοµο χρόνο να εξοφλούν τις οφειλές ή τις τρέ-
χουσες οφειλές.

Βεβαίως, είναι σωστό να υπάρχουν κάποιες προϋποθέσεις.
Κανείς δεν αντιλέγει σε αυτό. Στην πρώτη, όµως, φάση εφαρµο-
γής δεν υπήρχε η απαραίτητη ενηµέρωση και σε πολλούς που
θέλουν να πληρώνουν και να τηρούν τη ρύθµιση, δηµιουργήθηκε
αυτή την στιγµή ένα τεράστιο κενό, µε αποτέλεσµα να χάνει το
ΙΚΑ περίπου 1 δισεκατοµµύριο ευρώ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Κεγκέρογλου,
ολοκληρώστε.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ναι, κύριε Πρόεδρε.
Αυτό που σας ζητώ, είναι να δώσετε τη δυνατότητα µε µία

κόκκινη γραµµή – µέχρι, δηλαδή, µία ηµεροµηνία και αφού ενη-
µερωθούν οι πολίτες- και εφόσον πληρώσουν όλα όσα όφειλαν
να πληρώσουν στις προηγούµενες προθεσµίες, να µπορούν να
επανενταχθούν στη ρύθµιση των εκατό δόσεων, ούτως ώστε να
διασφαλίσουµε και τη δική τους ενηµερότητα αλλά κυρίως τα
έσοδα για το ΙΚΑ και τα άλλα ασφαλιστικά ταµεία.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Υπουργέ, έχετε

τον λόγο.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εργασίας, Κοι-

νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Ευχαριστώ,
κύριε Πρόεδρε.

Ο ν.4336 της 14ης Αυγούστου κατήργησε τις διατάξεις του
ν.4321 που ψήφισε η Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ δύο µήνες πριν. Επο-
µένως, γνωρίζετε ότι οι διατάξεις στις οποίες αναφέρεστε, κα-
ταργήθηκαν εν γνώσει σας και µε την ψήφο σας.

Προφανώς πρέπει να γίνουν ρυθµίσεις για τους οφειλέτες ει-
σφορών στους φορείς κοινωνικής ασφάλισης. Εµείς δεν εγκατα-
λείπουµε ούτε τη σκέψη ούτε την προσπάθεια για ρυθµίσεις για
τους ασφαλισµένους µας.

Πρέπει, όµως, όλοι µαζί εδώ να σκεφτούµε, κάτω από τις πε-
ριστάσεις που έχουν δηµιουργηθεί, ποιος είναι εκείνος ο τρόπος
που αρµόζει στο πρόβληµα ώστε να το λύσουµε. 

Υπενθυµίζω ότι όταν γινόταν η συζήτηση στο ν.4337 για να κά-
νουµε κάποιες διορθώσεις στις προηγούµενες διατάξεις, εγώ
προσωπικά είχα γίνει δέκτης προτάσεων απ’ όλες τις πτέρυγες
της Βουλής -ιδίως πολλών Βουλευτών µηχανικών- να συνδέ-
σουµε τις εισφορές µε τα καθαρά κέρδη, διότι έχει διαπιστωθεί
ότι και εκείνοι ακόµη που υπέβαλαν αίτηση να υπαχθούν στις
ρυθµίσεις του ν.4321, αδυνατούσαν να καταβάλουν τις δόσεις,
οι οποίες προβλέπονταν από τον νόµο εκείνο.

Πράγµατι, ήδη από τον Μάρτιο του 2015 άρχισε να υπάρχει
µικρή αλλά σταθερή, αύξηση εκείνων που δεν µπορούσαν να κα-
ταβάλουν εισφορές, µε αποτέλεσµα να έχουµε φθάσει σε ένα
µεγάλο ποσοστό απωλειών που ίσως και να ξεπερνά το ποσοστό
που εσείς επισηµαίνετε.

Αυτό δείχνει ότι πρέπει να βρούµε άλλον τρόπο υπαγωγής των
ανθρώπων στην ασφάλιση, µε µια λύση που εµείς προτείνουµε
και πρέπει να συµφωνήσετε ότι είναι καταλληλότερη απ’ ό,τι να
υπολογίζονται σε άκαµπτες κατηγορίες εισφορών που κανείς δεν
µπορεί να καταβάλλει.

Εποµένως, γίνεται πιο προσιτή για τον ασφαλισµένο η σύν-
δεση των εισφορών µε το καθαρό τους εισόδηµα, µετά τις δια-
δικασίες που προβλέπουµε για µια προσαρµογή των ποσοστών
εισφοράς επί των καθαρών κερδών τέτοια που δεν θα δηµιουργεί
υπερβολικές χρεώσεις σε εισφορές των ασφαλισµένων.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τον λόγο έχει ο κ.
Κεγκέρογλου.
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ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Κύριε Υπουργέ, το µόνιµο επι-
χείρηµά σας ότι η δανειακή σύµβαση τον Αύγουστο ψηφίστηκε
και από άλλες δυνάµεις και όχι µόνο από τον ΣΥΡΙΖΑ, δεν σας
απαλλάσσει των ευθυνών. 

Για τις ευθύνες που οδηγήσατε τη χώρα ένα βήµα πριν από
την έξοδο από την Ευρωζώνη, θα έχετε την ευκαιρία να απολο-
γηθείτε στο πλαίσιο της εξεταστικής επιτροπής που θα συσταθεί.
Και θα συσταθεί. Μην έχετε καµµιά αµφιβολία γι’ αυτό.

Το γεγονός ότι µαζί µε τη «σωτήρια» -όπως την καταστήσατε-
σύµβαση εκείνη την ώρα σπρώξατε και βάλατε µέσα και άλλες
διατάξεις αντιασφαλιστικές, αντικοινωνικές και αντιαναπτυξια-
κές, δεν σας απαλλάσσει. Ούτε και είχε το νόηµα η ψήφος των
άλλων δυνάµεων εκείνη την ώρα για τις ασφαλιστικές εισφορές.

Εσείς συµφωνήσατε χωρίς διαπραγµάτευση µε τους εταίρους,
γιατί δεν είχατε τη δυνατότητα να κάνετε διαπραγµάτευση, να
καταργηθούν όλα αυτά και µάλιστα ως προαπαιτούµενα. Άρα,
µην το επικαλείστε.

Να έρθουµε, όµως, στη διάθεση να βρεθεί λύση. Η λύση που
λέτε σε σχέση µε το ασφαλιστικό-συνταξιοδοτικό που προτεί-
νετε, δεν έχει καµµιά σχέση µε τις ληξιπρόθεσµες οφειλές. Πρέ-
πει να µιλήσουµε σήµερα για τις ληξιπρόθεσµες οφειλές, να
δούµε αν υπάρχει λύση.

Θεωρώ ότι για το συγκεκριµένο πρόβληµα πρέπει να δοθεί πα-
ράταση, περιθώριο, παράθυρο –όπως θέλετε ονοµάστε το- σε
αυτούς που θέλουν να καταβάλλουν αυτά τα οποία δεν κατέβα-
λαν µέχρι τώρα, στο πλαίσιο της ρύθµισης των εκατό δόσεων -
είτε είναι τρέχουσες οφειλές είτε είχαν αδυναµία εκείνη την
ηµέρα να πληρώσουν, διότι µπήκαν στο νοσοκοµείο ή για οποι-
ονδήποτε λόγο- και να επανενταχθούν αυτόµατα στη ρύθµιση.

Αυτή είναι µια πράξη δικαιοσύνης την οποία οφείλετε να κά-
νετε. Δεν µπορείτε να αφήσετε να µεγαλώσει το πρόβληµα, διότι
µετά από δύο, τρεις, τέσσερις µήνες θα έχει µεγαλώσει τόσο
πολύ, που κι αν υπάρχουν διατεθειµένοι σήµερα, δεν θα έχουν
την οικονοµική δυνατότητα να το πράξουν.

Το δεύτερο είναι, ότι στο νοµοσχέδιο το οποίο λέτε πως έχετε
–και λέω το «λέτε», διότι τα δηµοσιεύµατα που διαρρέουν και από
το Μαξίµου και από το Υπουργείο σας λένε ότι δεν υπάρχει τί-
ποτα και όλα είναι στον αέρα, τελικά- θα πρέπει να δούµε πιο ρι-
ζικές λύσεις.

Η πιο ριζική λύση για τις οφειλές είναι -ανεξάρτητα από το
ύψος των ασφαλιστικών εισφορών και το σύστηµα που θα απο-
φασιστεί- επιτέλους να κεφαλαιοποιηθούν και να έχουν µία ιδι-
αίτερη ρύθµιση που θα είναι ανεξάρτητη από την τρέχουσα και
το ύψος της τρέχουσας εισφοράς, µε µόνη προϋπόθεση την κα-
ταβολή των τρεχουσών εισφορών. Διότι γνωρίζετε πολύ καλά-
από τη µελέτη η οποία έχει γίνει-ότι η καταβολή των τρεχουσών
εισφορών σε ορισµένα ταµεία, όπως στον ΟΑΕΕ, σε ένα µεγάλο
ποσοστό, διασφαλίζει τη βιωσιµότητά τους, ανεξάρτητα από το
ποσοστό των εισπράξεων που αφορούν τις ληξιπρόθεσµες.

Έτσι, λοιπόν, αυτό που σας ζητώ εγώ σήµερα, είναι να κά-
νουµε ένα βήµα. Να δούµε µέσα σε ένα µήνα -µέχρι τέλος Φλε-
βάρη- τη δυνατότητα καταβολής όλων όσων δεν πλήρωσαν το
προηγούµενο διάστηµα και σε σχέση µε τις εκατό δόσεις αλλά
και σε σχέση µε άλλες οφειλές που κατέστησαν ληξιπρόθεσµες
ή τις τρέχουσες που δεν καταβλήθηκαν και εφόσον τις καταβάλει
ο υπόχρεος ασφαλισµένος, να µπορεί να επανενταχθεί στη ρύθ-
µιση. Γι’ αυτό δεν νοµίζω να υπάρχει κάποιο ιδιαίτερο πρόβληµα.
Είναι πράξη δικαιοσύνης και δεν νοµίζω ότι πρέπει να το παρα-
πέµψουµε στις καλένδες, διότι θα µεγιστοποιήσει το πρόβληµα.
Εκτός από τη δυνατότητα που θα δώσει, θα ενηµερωθούν και οι
πολίτες γι’ αυτό το πρόβληµα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Έγινε κατανοητό,
αγαπητέ Βασίλη. Κλείσε την οµιλία σου.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Δεν είναι ενήµεροι, κύριε Πρό-
εδρε, ότι αν χάσουν µία δόση ή ότι αν έχουν ληξιπρόθεσµες οφει-
λές, απεντάσσονται.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Πριν δώσω τον λόγο

στον κύριο Υπουργό, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα το

δελτίο επικαίρων ερωτήσεων της Παρασκευής 5 Φεβρουαρίου
2016.

Α. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Πρώτου Κύκλου (Άρθρο 130 παρά-
γραφοι 2 και 3 του Κανονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 481/2-2-2016 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Τρικάλων του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Αθανα-
σίου Παπαδόπουλου προς τον Υπουργό Υγείας, σχετικά µε την
εφαρµογή και τον εκσυγχρονισµό του αναγκαίου θεσµικού πλαι-
σίου καθώς και την ταχύτερη ανταπόκριση των δηµοσίων υπη-
ρεσιών, προκειµένου να δοθούν κίνητρα για την προσέλκυση
κλινικών µελετών στη χώρα µας.

2. Η µε αριθµό 469/1-2-2016 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Επικρατείας της Νέας Δηµοκρατίας κ. Δηµητρίου Σταµάτη προς
τον Υπουργό Υποδοµών, Μεταφορών και Δικτύων, σχετικά µε την
κατάργηση των άγονων αεροπορικών γραµµών.

3. Η µε αριθµό 473/1-2-2016 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Αττικής του Λαϊκού Συνδέσµου – Χρυσή Αυγή κ. Ηλία Κασιδιάρη
προς τον Υπουργό Εθνικής Άµυνας, σχετικά µε την παραχώρηση
των στρατοπέδων Σίνδου και Σχιστού για τη δηµιουργία κέντρων
µετεγκατάστασης προσφύγων και λαθροµεταναστών.

4. Η µε αριθµό 480/1-2-2016 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Αργολίδας της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ – ΔΗΜΑΡ
κ. Ιωάννη Μανιάτη προς τον Υπουργό Εργασίας, Κοινωνικής
Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης, σχετικά µε την εφαρ-
µογή πρόβλεψης του ν. 4162/2013 για τη δηµιουργία του Τα-
µείου Αλληλεγγύης Γενεών «Εθνικός Λογαριασµός Κοινωνικής
Αλληλεγγύης Γενεών (ΕΛΚΑΓ)».

5. Η µε αριθµό 486/2-2-2016 επίκαιρη ερώτηση του Ζ’ Αντιπρο-
έδρου της Βουλής και Βουλευτή Λαρίσης του Κοµµουνιστικού
Κόµµατος Ελλάδας κ. Γεωργίου Λαµπρούλη προς τον Υπουργό
Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων, σχετικά µε τα προβλή-
µατα στις δοµές ειδικής αγωγής στο Νοµό Λαρίσης.

6. Η µε αριθµό 492/2-2-2016 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Β’ Αθηνών των Ανεξαρτήτων Ελλήνων κ. Αθανασίου Παπαχριστό-
πουλου προς τον Υπουργό Επικρατείας, σχετικά µε την εγκυρό-
τητα των δηµοσκοπήσεων.

7. Η µε αριθµό 491/2-2-2016 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Λαρίσης της Ένωσης Κεντρώων κ. Γεωργίου Κατσιαντώνη προς
τον Υπουργό Εξωτερικών, σχετικά µε τη λήψη µέτρων για την αν-
τιµετώπιση του φαινοµένου της ισλαµικής τροµοκρατίας και τον
κίνδυνο εξαίρεσης της χώρας µας από το πρόγραµµα απαλλα-
γής από visa για οποιονδήποτε επιθυµεί να ταξιδέψει στις Ηνω-
µένες Πολιτείες Αµερικής.

Β. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Δεύτερου Κύκλου (Άρθρο 130, πα-
ράγραφοι 2 και 3 του Κανονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 482/2-2-2016 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευτού
Ιωαννίνων του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Μερό-
πης Τζούφη προς τον Υπουργό Υγείας, σχετικά µε τη λειτουργία
του υπολογιστικού τοµογράφου (PET-CT) στο Πανεπιστηµιακό
Γενικό Νοσοκοµείο Ιωαννίνων.

2. Η µε αριθµό 470/1-2-2016 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευτού
Σερρών της Νέας Δηµοκρατίας κ. Φωτεινής Αραµπατζή προς τον
Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, σχετικά µε τις κα-
θυστερήσεις στην εκκαθάριση των πληρωµών της ενιαίας ενίσχυ-
σης στους Έλληνες παραγωγούς.

3. Η µε αριθµό 474/1-2-2016 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Επικρατείας του Λαϊκού Συνδέσµου – Χρυσή Αυγή κ. Χρήστου
Παππά προς τον Υπουργό Εθνικής Άµυνας, σχετικά µε την υπο-
χρέωση του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας για την ανέγερση µνη-
µείου στα Ίµια.

4. Η µε αριθµό 476/1-2-2016 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Σερρών της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ – ΔΗΜΑΡ κ.
Μιχαήλ Τζελέπη προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέρ-
γειας, σχετικά µε τη σύνδεση του Νοµού Σερρών µε το φυσικό
αέριο.

5. Η µε αριθµό 487/2-2-2016 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Β’ Θεσσαλονίκης του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ.
Σάκη Βαρδαλή προς τον Υπουργό Εργασίας, Κοινωνικής Ασφά-
λισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης, σχετικά µε την αντιµετώπιση
των προβληµάτων των εργαζοµένων στη Γενική Κλινική «Λυσίµα-
χος Σαραφιανός» στη Θεσσαλονίκη.
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6. Η µε αριθµό 493/2-2-2016 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Β’ Πειραιώς των Ανεξαρτήτων Ελλήνων κ. Δηµητρίου Καµµένου
προς τον Υπουργό Οικονοµικών, σχετικά µε τα πρόστιµα του
Εθνικού Συµβουλίου Ραδιοτηλεόρασης (ΕΣΡ) στα µέσα µαζικής
ενηµέρωσης (ΜΜΕ).

7. Η µε αριθµό 472/1-2-2016 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Α’ Θεσσαλονίκης της Ένωσης Κεντρώων κ. Ιωάννη Σαρίδη προς
τον Υπουργό Εσωτερικών και Διοικητικής Ανασυγκρότησης, σχε-
τικά µε τη δηµιουργία του κέντρου κράτησης προσφύγων στη
Σίνδο.

8. Η µε αριθµό 478/1-2-2016 επίκαιρη ερώτηση του Ανεξάρτη-
του Βουλευτή Αχαΐας κ. Νικολάου Νικολόπουλου προς τον
Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας, σχετικά µε την υλοποί-
ηση των σχεδίων της Δηµόσιας Επιχείρησης Αερίου για την τρο-
φοδοσία της Πάτρας µε φυσικό αέριο.

9. Η µε αριθµό 436/22-1-2016 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Β’ Πειραιώς του Λαϊκού Συνδέσµου – Χρυσή Αυγή κ. Ιωάννη
Λαγού προς τον Υπουργό Οικονοµίας, Ανάπτυξης και Τουρισµού,
σχετικά µε τις ανεξήγητες και αδικαιολόγητες αυξήσεις των
τιµών των καυσίµων που απευθύνονται στους Έλληνες κατανα-
λωτές.

10. Η µε αριθµό 392/12-1-2016 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Δράµας της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ – ΔΗΜΑΡ
κ. Χαράς Κεφαλίδου προς τον Υπουργό Οικονοµίας, Ανάπτυξης
και Τουρισµού, σχετικά µε τις υψηλές χρεώσεις των Τραπεζών
σε όλες τις συναλλαγές µε χρήση χρεωστικών-πιστωτικών καρ-
τών.

11. Η µε αριθµό 401/18-1-2016 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Ηρακλείου της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ –
ΔΗΜΑΡ κ. Βασιλείου Κεγκέρογλου προς τον Υπουργό Οικονο-
µίας, Ανάπτυξης και Τουρισµού, σχετικά µε τις υψηλές τιµές των
καυσίµων στη χώρα µας τη στιγµή που η τιµή του πετρελαίου
διεθνώς είναι σε χαµηλά επίπεδα.

12. Η µε αριθµό 432/22-1-2016 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Λαρίσης των Ανεξαρτήτων Ελλήνων κ. Βασιλείου Κόκκαλη
προς τον Υπουργό Οικονοµίας, Ανάπτυξης και Τουρισµού, σχε-
τικά µε την «ασφυκτική» προθεσµία επικαιροποίησης των φακέ-
λων των εκκρεµών αιτήσεων των δανειοληπτών σύµφωνα µε τον
ν. 3869/2010 και την χρονοτριβή ως προς την παροχή των ανα-
λυτικών καταστάσεων πληρωµής.

13. Η µε αριθµό 417/18-1-2016 επίκαιρη ερώτηση του Ανεξάρ-
τητου Βουλευτή Αχαΐας κ. Νικολάου Νικολόπουλου προς τον
Υπουργό Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλ-
ληλεγγύης, σχετικά µε το σχέδιο νόµου για το ασφαλιστικό που
όπως είναι διατυπωµένο, ουσιαστικά οδηγεί στην έξοδο του µα-
χόµενου δικηγόρου από το επάγγελµα.

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εργασίας, Κοι-

νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Ο ν.4152/
2013 και όλοι οι σχετικοί νόµοι για τις ρυθµίσεις παγίως προέβλε-
παν -και είναι γνωστό σε όλους- ότι µαζί µε τη δόση της ρύθµισης
πρέπει να καταβάλουν και την αντίστοιχη εισφορά.

Πρέπει να υπενθυµίσω ότι µε τον ν. 4152 προβλέπονταν δώ-
δεκα δόσεις το ανώτατο και ένα επιτόκιο 8%. Εµείς πήγαµε, στο
ν.4321, µέχρι και εκατό δόσεις. Καταργήθηκε, φυσικά, η διάταξη
αυτή. Όµως, το επιτόκιο δεν το πήγαµε στο 8%, που ήταν στο
ν.4152 αλλά στο 5%.

Εποµένως, µη µας επιτιµάτε που πετύχαµε κάτι πολύ καλύ-
τερο, σε δυσµενέστερες συνθήκες, στο σύστηµα κοινωνικής
ασφάλισης, διότι πρέπει ξανά να υπενθυµίσω ότι παραλάβαµε
ένα σύστηµα κοινωνικής ασφάλισης µε τεράστια ελλείµµατα, σε
σχέση µε τα πλεονάσµατα που είχε το 2011.

Το ξέρετε ότι το 2011, είχαµε ταµειακό πλεόνασµα ύψους πε-
ρίπου 1.300.000.000 ευρώ και το 2015 όταν παραλάβαµε, είχαµε
ταµειακό έλλειµµα ύψους περίπου 2.500.000.000 ευρώ. Μπορεί
να κάνω λάθος σε κάποια µικρά ποσά, όµως περίπου
4.000.000.000 ευρώ µείον είχαµε σε ελλείµµατα, µετά από τερά-
στια µείωση των συντάξεων. Παρ’ όλα αυτά, το σύστηµα βρισκό-
ταν σε αυτή την κατάσταση.

Ίσως δεν καταλάβατε, κύριε Κεγκέρογλου, αλλά είπα ότι τα
ποσά που οφείλονταν από εισφορές που δεν κατεβλήθησαν,

µόνο για το ΙΚΑ ήταν 17.000.000.000 ευρώ περίπου και
12.000.000.000 ευρώ για τον ΟΑΕΕ. Αυτά τα ποσά ήταν µόνο από
τα δύο αυτά ταµεία.

Εποµένως, ό,τι και να κάναµε από την άποψη των ρυθµίσεων,
δεν ήταν αρκετό χωρίς την αλλαγή των δοµών της κοινωνικής
ασφάλισης, ώστε να µπορεί πραγµατικά να είναι ένα σύστηµα µε
το οποίο εισπράττονται εισφορές.

Ως προς τον ασφαλή τρόπο είσπραξης των εισφορών -και επα-
ναλαµβάνω και τονίζω, µετά από τη λήψη µέτρων προσαρµογής
στις υψηλές εισφορές που προκύπτουν, επειδή είναι µεγάλα τα
εισοδήµατα, και το έχουµε πει και αυτό, ερευνούµε µε τους επι-
στηµονικούς φορείς µε τους οποίους έχουµε αύριο συνάντηση
και µε τους αγρότες που προσαρµόζουµε σε επίπεδα πραγµα-
τικά προσιτά προς τον σκοπό της κοινωνικής ασφάλισης τις ει-
σφορές αυτές- πρέπει να συµφωνήσουµε εδώ ότι όλο αυτό το
σύστηµα που φτιάχνουµε από τη βάση των δοµών του µε µια
προοπτική βιωσιµότητας, αναγκαστικά θα περιλαµβάνει συζή-
τηση και για τις εισφορές και για τις παροχές.

Συνεπώς το να λένε όλοι ότι το σχέδιο που προτείνουµε είναι
αντιασφαλιστικό, λες και τώρα έχουµε ένα φιλοασφαλιστικό σύ-
στηµα -το οποίο έχει καταρρεύσει εντελώς, δεν υπάρχει και δεν
είναι ούτε σύστηµα ούτε παρέχει κοινωνική ασφάλιση-, δεν είναι
σωστό.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υφυπουργού)

Νοµίζω ότι η επανειληµµένη πρόσκληση που απευθύνουµε
προς όλες τις πτέρυγες της Βουλής, θα δώσει την δυνατότητα
να βρούµε πραγµατικές λύσεις, γιατί το πρόβληµα είναι εθνικό
και δεν επιδέχεται καµµία αναβολή.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Για την πρόταση τίποτα; 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Όχι ή ναι;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Υπουργέ, είστε

από τα µέλη της Κυβέρνησης που έρχεστε στη Βουλή. Και
οφείλω να το σηµειώσω αυτό. Τιµάτε τις ερωτήσεις των συνα-
δέλφων. Εάν θέλετε, να σας δώσω ένα λεπτό για να απαντήσετε
στην πολύ συγκεκριµένη ερώτηση του κ. Κεγκέρογλου, δηλαδή
όσοι µπορούν να πληρώσουν τα χρωστούµενα να µπορούν να
επανενταχθούν στη ρύθµιση των εκατό δόσεων. Νοµίζω ότι είναι
και κάτι που µάλλον οµόφωνα θα περάσει από την Βουλή. 

Επ’ αυτού του συγκεκριµένου για ένα λεπτό θέλετε να πείτε
κάτι;

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εργασίας, Κοι-
νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Βεβαίως,
κύριε Πρόεδρε, θα πω και γι’ αυτό. Είχε τελειώσει ο χρόνος και
δεν ήθελα να κάνω κατάχρηση.

Λέω ότι έχουµε θέσει το ζήτηµα αυτό και το συζητάµε. Πρέπει
να σας ενηµερώσω ότι ήδη στον ΟΑΕΕ περιπτώσεις τέτοιες για
τις οποίες µιλάτε καλύπτονται. Καλύπτονται όλες αυτές οι περι-
πτώσεις. Στον ΟΑΕΕ, επαναλαµβάνω, όπου υπάρχουν τέτοιες πε-
ριπτώσεις, όπως το παράδειγµα που αναφέρατε ότι κάποιος για
λόγους ανωτέρας βίας εµποδίστηκε να καταβάλει την εισφορά,
το θέµα αντιµετωπίζεται και λύνεται. 

Το πρόβληµά µας είναι στο ΙΚΑ, όπου υπάρχουν τα ολοκληρω-
µένα πληροφοριακά συστήµατα. Εκεί όσο ολοκληρωµένα και αν
είναι τα πληροφοριακά συστήµατα, είναι κλειδωµένα µηχανογρα-
φικά και δεν µπορούν…

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ποιος κρατάει το κλειδί, ο Τόµ-
σεν; Να τα ξεκλειδώσουµε.

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εργασίας, Κοι-
νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Ναι, να τα
ξεκλειδώσουµε. Όµως, εδώ το ξεκλείδωµα είναι µια άλλη ιστο-
ρία. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ξεκλειδώνει!
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εργασίας, Κοι-

νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Το κλεί-
δωµα είναι από το σύστηµα που το είχατε κάνει εσείς. Εσείς το
είχατε κάνει. Δεν είναι από τον Τόµσεν. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ξεκλειδώνει!
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εργασίας, Κοι-

νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Δεν ξεκλει-
δώνει.

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΞΘ’ - 4 ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2016 5573



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Μην κάνουµε διά-
λογο. 

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εργασίας, Κοι-
νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Εποµένως,
εµείς εξετάζουµε και εκείνες τις λύσεις που θα δώσουν τη δυνα-
τότητα σε αυτόν τον κόσµο να επανέλθει στο σύστηµα. Και θα
δείτε ότι στο σύστηµα που δηµιουργούµε, µε τη νέα του δοµή,
δεν θα αποβάλλονται ασφαλισµένοι, όπως στο παρελθόν, επειδή
συνέβη να µην καταβάλλουν παλιές εισφορές. Και αυτό το πρό-
βληµα θα το λύσουµε.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Καλό αυτό, αλλά για το τώρα να
µας πείτε.

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εργασίας, Κοι-
νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Εποµένως,
θα ικανοποιηθεί η σκέψη που υποβάλατε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Καταγράφεται, λοι-
πόν, ως θετικό αυτό.

Πάµε τώρα στις δύο ερωτήσεις που θα απαντήσει ο Υπουργός
κ. Ανδρέας Ξανθός.

Θα συζητηθεί η πρώτη µε αριθµό 463/1-2-2016 επίκαιρη ερώ-
τηση δεύτερου κύκλου της Βουλευτού Αιτωλοακαρνανίας του
Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Μαρίας Τριανταφύλ-
λου προς τον Υπουργό Υγείας, σχετικά µε την ανάγκη επιτάχυν-
σης της ανασυγκρότησης και της βελτίωσης της λειτουργίας των
δοµών υγείας στον Νοµό Αιτωλοακαρνανίας.

Κυρία συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΜΑΡΙΑ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, είναι η δεύτερη

φορά µέσα σε λίγες ηµέρες που έρχεται µία ερώτηση ίδια ή πα-
ρεµφερής, σχετικά µε τις δοµές υγείας στην Αιτωλοακαρνανία.

Προσωπικά την ερώτηση αυτή από το 2012 µέχρι το 2014 την
κατέθετα τέσσερις-πέντε φορές µέχρι να απαντηθεί και ήµουν
πολύ χαρούµενη όταν απαντήθηκε τον Μάιο του 2015. Το λέω
αυτό γιατί είναι αρνητικός ο συσχετισµός των ερωτήσεων µε τις
απαντήσεις. Ο κύριος Πρόεδρος είπε «ασχολίαστο» και είχε
δίκιο. Νοµίζω ότι θα πρέπει να σταθούµε σε αυτό. Θα πρέπει να
σταθούµε δηλαδή στο γεγονός ότι πάντοτε στηλιτεύαµε την υπο-
βάθµιση του κοινοβουλευτικού έργου. Και σε αυτό δεν πρέπει να
κάνουµε πίσω. Δεν µιλάω για το ότι µια φορά –άνθρωποι είµα-
στε!- µπορεί ένας Βουλευτής ή ένας Υπουργός να µην έρθει,
αλλά η συνεχής απουσία είναι πρόβληµα.

Λοιπόν, πάµε στο θέµα. Πολλά τα προβλήµατα στον πιο µε-
γάλο Νοµό της χώρας, στην Αιτωλοακαρνανία. Δυστυχώς, το επί-
πεδο της υποστελέχωσης είναι ακόµα υψηλό. Έτσι και αλλιώς οι
προσλήψεις είναι ένα ακανθώδες ζήτηµα και τα κενά είναι δυ-
σθεώρητα. 

Ας είµαστε συγκεκριµένοι. Θέταµε πάντοτε, και ακόµα δυστυ-
χώς δεν έχει λυθεί, ως µείζον ζήτηµα το ζήτηµα της καρδιολογι-
κής υπολειτουργίας. Παρ’ όλο που τα πράγµατα έχουν φτιάξει
κάπως, δηλαδή η Καρδιολογική του Νοσοκοµείου Αγρινίου και
Μεσολογγίου λειτουργεί κανονικά καθηµερινά, εφηµερεύουν στο
κάθε νοσοκοµείο µόνο από δώδεκα µέρες. Αυτό σηµαίνει ότι για
µία εβδοµάδα περίπου ο νοµός είναι ακάλυπτος από εφηµερίες
καρδιολόγων. 

Ζήτησα και πήρα από την ΥΠΕ συγκεκριµένα στοιχεία, σχετικά
µε το τι έχει γίνει. Παρ’ όλο που είναι και η πρώτη ερώτηση,
προσδοκώ µία καλύτερη κάλυψη από εσάς, κύριε Υπουργέ. 

Υπάρχουν, λοιπόν, συγκεκριµένα βήµατα που έγιναν: Τοποθε-
τήθηκε επίκουρος καρδιολόγος και ακτινολόγος στο Νοσοκοµείο
Αγρινίου, ενισχύθηκαν οι εφηµερίες στα δύο νοσοκοµεία, µε για-
τρούς όµως των κέντρων υγείας, που σηµαίνει ότι υπάρχει µία
µετατόπιση στους γιατρούς, υπάρχει άµεση τοποθέτηση τις επό-
µενες δεκαέξι µέρες αγροτικών γιατρών στα κέντρα υγείας του
Νοµού Αιτωλοακαρνανίας, αυξήθηκε το όριο πιστώσεων για το
έτος 2015, υπάρχει µία επιπλέον επιχορήγηση για τα δύο νοσο-
κοµεία, αυξήθηκαν στα ποσά των εφηµεριών ιατρικού προσωπι-
κού και στις υπερωρίες του λοιπού προσωπικού για το έτος 2016,
αναµένεται η τοποθέτηση προσωπικού στη ΜΕΘ Αγρινίου κ.λπ.
µέσω των συµβάσεων της ΚΕEΛΠΝΟ και βέβαια µε την προκή-
ρυξη µονίµων θέσεων ιατρικού, νοσηλευτικού και παραϊατρικού
προσωπικού ευελπιστούµε ότι θα υπάρξει  καλύτερη λειτουργία

και λειτουργική σταθεροποίηση στις δύο νοσηλευτικές µονάδες
και εν γένει στο Νοµό Αιτωλοακαρνανίας.

Υπάρχουν δύο συγκεκριµένα ερωτήµατα που τίθενται στην επί-
καιρη ερώτηση. Το πρώτο έχει να κάνει µε το αν υπάρχει κάτι
άλλο σε αυτές τις ενέργειες που θα πρέπει να το ακούσουµε. Και
το δεύτερο έχει να κάνει µε το ποιες δράσεις σχεδιάζετε προς
την κατεύθυνση της ανασυγκρότησης και της αναβάθµισης των
νοσοκοµείων και των υπόλοιπων δοµών υγείας στο Νοµό Αιτω-
λοακαρνανίας.

Θέλω να θέσω, επίσης, και ένα άλλο ζήτηµα και θέλω την
άποψή σας γι’ αυτό. Είναι το ζήτηµα της αποσύνδεσης. Δεν θα
πάω σε µία εύκολη ρητορική. Θα πω, όµως, ότι θα πρέπει να
υπάρχει ένας απολογισµός της διασύνδεσης των δύο νοσοκο-
µείων. Τι όφελος υπάρχει στον προϋπολογισµό; Καλύπτεται ο κό-
σµος από τη διασύνδεση;

Και να πω εδώ και να κλείσω, γιατί ήδη µακρηγόρησα, ότι
υπάρχει αρνητικός απολογισµός στη διασύνδεση. Εποµένως, αν
υπάρχει τέτοια πρόταση, µε ποιες ασφαλιστικές δικλίδες προτεί-
νεται η διασύνδεση και τι σκέφτεστε να κάνετε.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τον λόγο έχει ο κ.

Ξανθός.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ (Υπουργός Υγείας): Ευχαριστώ πολύ.
Νοµίζω ότι είχαµε και τον Μάιο την ευκαιρία να συζητήσουµε

ακριβώς το ίδιο θέµα. Από την απάντηση που έδωσε η ΥΠΕ, και
που σε µεγάλο βαθµό µε καλύπτει, φαίνεται ότι από τότε έχουν
γίνει µερικά βήµατα. Προφανώς δεν είναι αρκετά και προφανώς
η κατάσταση στις υπηρεσίες υγείας του νοµού σας εξακολουθεί
να είναι προβληµατική, γι’ αυτό άλλωστε και η τοπική κοινωνία,
από ό,τι έχω πληροφορηθεί πρόσφατα, προχώρησε σε κινητο-
ποίηση, διεκδικώντας µία αναβαθµισµένη δηµόσια περίθαλψη.

Η εικόνα, δυστυχώς, δεν διαφέρει από τη συνήθη εικόνα που
υπάρχει σήµερα σε όλα τα νοσοκοµεία, ιδιαίτερα της επαρχίας.
Αυτό το οποίο προσπαθούµε είναι σε µια δύσκολη δηµοσιονο-
µική συγκυρία, να υπάρξει όντως στην πράξη και όχι στα λόγια
µια προτεραιότητα στη δηµόσια περίθαλψη. Το έχουµε πετύχει
αυτό µε την πρόβλεψη αυξηµένων πιστώσεων και ως όριο δαπα-
νών αλλά και ως πραγµατικές πιστώσεις που θα µεταβιβαστούν
στα νοσοκοµεία φέτος και µε τον σχεδιασµό των προσλήψεων
του µόνιµου προσωπικού, που έχουµε προχωρήσει.

Ήδη το ΑΣΕΠ µάς έχει στείλει τα πρώτα προσωρινά αποτελέ-
σµατα. Καλούνται από τα νοσοκοµεία οι εργαζόµενοι αυτοί να
φέρουν τα απαραίτητα δικαιολογητικά και ολοκληρώνεται πι-
στεύω µέσα στον Φλεβάρη αυτή η διαδικασία. Θα υπάρξει και
δεύτερη δέσµη προσλήψεων δυόµισι χιλιάδων εργαζοµένων.
Στην κατανοµή αυτής υπάρχουν και εξακόσιοι γιατροί και από
αυτούς από ό,τι έχω ενηµερωθεί από την ΥΠΕ υπάρχει πρόβλεψη
για οκτώ γιατρούς για το Νοσοκοµείο του Αγρινίου και τριών για
το Νοσοκοµείο Μεσολογγίου.

Μάλιστα, υπάρχει και µία στοχευµένη παρέµβαση που αφορά
τρεις ψυχιάτρους, οι οποίοι θα επιτρέψουν να λειτουργήσει για
πρώτη φορά η Ψυχιατρική Κλινική του Νοσοκοµείου και να συµ-
βάλει σε µια τοµεοποίηση των υπηρεσιών ψυχικής υγείας στην
περιοχή, που είναι νοµίζω πολύ σηµαντικό για την ολοκλήρωση
της ψυχιατρικής µεταρρύθµισης. 

Η ενίσχυση της µονάδας εντατικής θεραπείας του νοσοκο-
µείου µε την προκήρυξη µε την οποία έχει ολοκληρωθεί η διαδι-
κασία από εµάς, ενδεχοµένως αύριο θα βγει στον αέρα από το
ΚΕΕΛΠΝΟ, µε τετρακόσιους νοσηλευτές και εκατό γιατρούς,
είναι επίσης σηµαντική, ειδικά αυτήν την περίοδο της αυξηµένης
ζήτησης κλινών ΜΕΘ και λόγω της γρίπης.

Ευτυχώς, οι διαδικασίες µέσω του ΚΕΕΛΠΝΟ είναι πολύ πιο
σύντοµες και πιστεύουµε ότι µέσα σε έναν µήνα θα έχει ολοκλη-
ρωθεί η διαδικασία.

Άρα, η προσπάθεια να δοθεί ένα στίγµα αντιµετώπισης της συ-
νεχούς συρρίκνωσης της δηµόσιας περίθαλψης και υποβάθµισης
του ΕΣΥ νοµίζω ότι έχει επιτευχθεί. Και πιστεύουµε πραγµατικά
ότι στο επόµενο διάστηµα και στη φετινή χρονιά κυρίως, τους
επόµενους µήνες, θα έχουµε τη δυνατότητα να υπάρξει µια πιο
αισθητή βελτίωση στην καθηµερινότητα και των εργαζοµένων και
κυρίως των πολιτών, οι οποίοι σήµερα ταλαιπωρούνται και επι-
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βαρύνονται οικονοµικά για να έχουν µια αξιοπρεπή φροντίδα την
ώρα της ανάγκης.

Όσον αφορά το θέµα του Οργανισµού, υπήρξαν όντως –το ξέ-
ρετε πάρα πολύ καλά- το 2012 πολλαπλές παρεµβάσεις συγχώ-
νευσης νοσοκοµείων. Αυτό το πράγµα έγινε χωρίς σχέδιο, χωρίς
να υπάρχει ένα εργαλείο σοβαρό, που είναι ο υγειονοµικός χάρ-
της, που θα αποτύπωνε τις πραγµατικές ανάγκες, το επιδηµιο-
λογικό προφίλ κάθε περιοχής και µε βάση το οποίο θα µπορούσε
να γίνει ένας σοβαρός σχεδιασµός. Οι συγχωνεύσεις αυτές δη-
µιούργησαν παρενέργειες, σε πολλές περιπτώσεις εξόφθαλµες,
όπως όταν για παράδειγµα διασυνδέθηκαν νοσοκοµεία διαφορε-
τικών νησιών. 

Εµείς έχουµε ζητήσει από τις διοικήσεις των υγειονοµικών πε-
ριφερειών και στο επόµενο ΚΕΣΥΠΕ -στο συµβούλιο δηλαδή των
περιφερειαρχών, το οποίο θα γίνει την επόµενη Παρασκευή- θα
υπάρχει ειδικό θέµα στην ηµερήσια διάταξη, που είναι: «Αξιολό-
γηση των διασυνδέσεων των νοσοκοµείων και προτάσεις για αλ-
λαγές σε αυτό το καθεστώς». 

Θα περιµένουµε τις προτάσεις και της 6ης Υγειονοµικής Περι-
φέρειας και θα προσπαθήσουµε πραγµατικά να κάνουµε διορ-
θωτικές κινήσεις που να βελτιώσουν και να αναβαθµίσουν τις
υπηρεσίες συνολικά σε όλη τη χώρα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρία συνάδελφε,
έχετε τον λόγο.

ΜΑΡΙΑ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Πράγµατι, κύριε Υπουργέ, αναφερθήκατε στον αυξηµένο προ-

ϋπολογισµό. Είναι αληθές αυτό που είπατε. Υπήρξε αυξηµένος
προϋπολογισµός και για τον Νοµό Αιτωλοακαρνανίας. Θέλω να
κάνω µια παρατήρηση σε αυτό, γιατί το επικαλούµαστε –και καλά
κάνουµε και το επικαλούµαστε, όχι αρκετά βέβαια- και καλά κά-
νουµε και δεν το επικαλούµαστε αρκετά, γιατί γνωρίζουµε καλά
πόσο µεγάλα είναι τα κενά και πόσο δύσκολο είναι να επουλω-
θούν οι πληγές όλων των προηγούµενων χρόνων.

Τι θέλω να πω σε σχέση µε τον προϋπολογισµό; Πρέπει να
είναι καθαρό πάντοτε πού πάνε τα χρήµατα. Σας το λέω αυτό,
γιατί σε παλιότερους προϋπολογισµούς, στα παλιότερα χρόνια
υπήρχαν προϋπολογισµοί µεγαλύτεροι. Παρατήρησα, λοιπόν,
όσα χρόνια είµαι Βουλευτής –αυτά τα τρία χρόνια και κάτι- και
στο Νοµό Αιτωλοακαρνανίας ότι υπήρχαν προϋπολογισµοί οι
οποίοι δίνονταν, για παράδειγµα, σε µηχανήµατα, τα οποία µη-
χανήµατα –και µου έκανε φοβερή εντύπωση όταν τα είδα κιόλας-
βρίσκονται παρατηµένα σε κέντρα υγείας, ας πούµε, και του
Νοµού Αιτωλοακαρνανίας –φαντάζοµαι και σε όλη την επικρά-
τεια-, χωρίς να έχουν χρησιµοποιηθεί ποτέ. 

Οπότε είναι σωστό να υπάρχει αυξηµένος προϋπολογισµός.
Δείχνει και την πολιτική κατεύθυνση του Υπουργείου. Όµως, νο-
µίζω ότι θα πρέπει πάντοτε να έχουµε στο µυαλό µας ότι θα πρέ-
πει τα χρήµατα να πηγαίνουν σε συγκεκριµένες στοχεύσεις. Το
λέω αυτό, γιατί χρειάζεται έλεγχος παντού, από πάνω προς τα
κάτω κι από κάτω προς τα πάνω και το έχει ανάγκη ο κόσµος να
δει ότι υπάρχει πλέον διαζύγιο µε τη φαυλότητα και τη διαφθορά.

Αναφερθήκατε στις κινητοποιήσεις. Πράγµατι έγιναν κινητο-
ποιήσεις και νοµίζω ότι ως ΣΥΡΙΖΑ δεν στηρίζουµε τις κινητοποι-
ήσεις αλα καρτ, τις διαµαρτυρίες αλα καρτ και γνωρίζουµε πάρα
πολύ καλά τη διαφορά ανάµεσα στο ποιος είναι αγωνιστής, ποιος
είναι διαδηλωτής και ποιος είναι προβοκάτορας.

Αναφερθήκατε, επίσης, στις διαχρονικές παθογένειες και
στρεβλώσεις στον χώρο της υγείας κι αυτό δεν είναι µια ακαδη-
µαϊκή αναφορά. Είχαµε επισηµάνει ως ΣΥΡΙΖΑ –και ορθώς- ότι η
απαξίωση της δηµόσιας υγείας ήταν συνειδητή πολιτική επιλογή
όλων των προηγούµενων νεοφιλελεύθερων και µνηµονιακών κυ-
βερνήσεων, για να περάσουν τα φιλέτα των υπηρεσιών υγείας
στον ιδιωτικό τοµέα. 

Κατά την άποψή µου –και το έχω ξαναπεί αυτό- δεν θέτει
απλώς αυτό σε κίνδυνο τα υγειονοµικά δεδοµένα της χώρας και
τη δηµόσια υγεία εν γένει, αλλά κυριολεκτικά θέτει σε διακινδύ-
νευση την κοινωνική συνοχή αλλά και την ίδια τη δηµοκρατία.

Και επειδή υπάρχει µια συµφωνία που υπέγραψε ο ΣΥΡΙΖΑ -κι
όχι µόνο- τον Αύγουστο του 2015 και επειδή ο ΣΥΡΙΖΑ δεν θέλει
να µπει στο κάδρο των µνηµονιακών κυβερνήσεων, πρέπει να
δούµε και στον χώρο της υγείας το σχέδιο και τις εξειδικεύσεις

του. 
Κατά την άποψή µου, πρέπει να υπάρχουν δύο στόχοι. Πρέπει

να ανακοπεί η περαιτέρω κατάρρευση, είναι διακηρυγµένη στό-
χευση του Υπουργείου. Πρέπει να υλοποιηθεί, σαν δεύτερος
στόχος, το σχέδιο αναδιάρθρωσης και ανάκαµψης και ουσιαστι-
κής ενίσχυσης και υπεράσπισης της δηµόσιας υγείας.

Υπήρξε πράγµατι αυξηµένη χρηµατοδότηση όχι µόνο για τον
νοµό, αλλά γενικά και αντιστράφηκε η πορεία των συνεχών πε-
ρικοπών στις λειτουργικές δαπάνες των νοσοκοµείων. Το ξεπά-
γωµα των προσλήψεων, έστω και σε µικρό βαθµό, δείχνει την
πολιτική προτεραιότητα. 

Καταλαβαίνουµε, ωστόσο -και αν θυµάµαι καλά από τη δική
σας τοποθέτηση στην επίκαιρη ερώτηση που έκανε το Ποτάµι-
αν υπάρχουν κενά -είκοσι δύο χιλιάδες, είκοσι τρεις χιλιάδες
κενά- γίνεται δύσκολα αισθητή αυτή η εικόνα βελτίωσης. 

Συνοψίζοντας, θέλω να πω ότι υπάρχει κατάθεση της πολιτικής
βούλησης για τη δηµιουργία και εδραίωση ενός δηµόσιου συ-
στήµατος υγείας - πρωτοβάθµιας, δευτεροβάθµιας κ.λπ.-, µε
ελεύθερη πρόσβαση, µε ικανοποίηση των κοινωνικών και λαϊκών
αναγκών, αλλά θα µου επιτρέψετε να πω ότι δεν αρκεί. 

Κατά την άποψή µου, χρειάζονται γρηγορότεροι ρυθµοί και κι-
νήσεις…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Το ερώτηµα, σας πα-
ρακαλώ. Δεν κάνουµε ακαδηµαϊκή συζήτηση. Το ερώτηµα.

ΜΑΡΙΑ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΟΥ: Τα δύο ερωτήµατα έχουν µπει από
την πρωτολογία µου.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τότε, αγαπητή µου
Μαρία, κλείσε.

ΜΑΡΙΑ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΟΥ: Απλά να πω ότι θα ήθελα να δούµε
µε πιο συγκεκριµένο τρόπο, στους αµέσως επόµενους µήνες, αυ-
τούς τους γρήγορους ρυθµούς, που νοµίζω ότι είναι επιταγή της
ίδιας της κοινωνικής πραγµατικότητας, πώς θα τους υλοποι-
ήσουµε µε πρακτικά βήµατα.

Σας ευχαριστώ πολύ, για την ανοχή σας, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Εντάξει. Ενδιαφέ-

ροντα µεν, αλλά ήταν τοποθέτηση. Δεν ήταν ερώτηµα.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΜΑΡΙΑ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΟΥ: Αλίµονο αν δεν υπάρχει τοποθέ-

τηση.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ (Υπουργός Υγείας): Πάντα στις ερωτή-

σεις, προφανώς, υπάρχει τοποθέτηση και πολιτική θέση.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης):Εντάξει. 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ (Υπουργός Υγείας): Κοιτάξτε, είναι µια

πολύ µεγάλη πρόκληση για µας, για την πολιτεία συνολικά, στο
επόµενο διάστηµα να σχεδιαστεί και να υλοποιηθεί µια σοβαρή
επένδυση στο ανθρώπινο δυναµικό του συστήµατος υγείας.
Αυτό είναι το µεγάλο έλλειµµα σήµερα. Επενδύσεις σε υποδοµές
έγιναν αρκετές και µε τη βοήθεια των ευρωπαϊκών πόρων τα τε-
λευταία δεκαπέντε-είκοσι χρόνια. Μάλιστα, ένα µέρος από αυτές
τις επενδύσεις για τον εξοπλισµό παραµένουν αχρησιµοποίητες,
ακριβώς επειδή έγιναν χωρίς σοβαρό σχεδιασµό και χωρίς να
συνοδεύονται µε µια πρόβλεψη κάλυψης µε ανθρώπινο δυνα-
µικό. Σήµερα δεν υπάρχει η πολυτέλεια να έχουµε είτε υποδοµές
αναξιοποίητες είτε ανθρώπινο δυναµικό, το οποίο να µην είναι
ορθολογικά κατανεµηµένο και να µην αξιοποιείται η συνεισφορά
του στο να βελτιώνει τις υπηρεσίες υγείας.

Νοµίζω ότι µε δεδοµένη την πολιτική βούληση, µε δεδοµένη
τη δηµοσιονοµική υποστήριξη αυτού του σχεδίου και µε δεδο-
µένο το ότι έχουν προωθηθεί διαδικασίες ενίσχυσης µε ανθρώ-
πινο δυναµικό στο σύστηµα υγείας –ανεπαρκείς, βεβαίως,
προσλήψεις, οι οποίες έχουν δροµολογηθεί, αλλά είναι αυτό το
οποίο σήµερα µπορεί να συµβεί σε αυτήν τη δύσκολη δηµοσιο-
νοµική συγκυρία- νοµίζω ότι η µάχη σήµερα είναι πρώτον, µε τον
χρόνο. 

Ξέρετε πάρα πολύ καλά ότι οι διαδικασίες πρόσληψης ιδιαί-
τερα των γιατρών είναι πάρα πολύ χρονοβόρες. Έχω κι εγώ προ-
σωπικά σκοπό να το θέσω σε συζήτηση και µε την οµοσπονδία
νοσοκοµειακών γιατρών και µε όλους τους εµπλεκόµενους φο-
ρείς, ώστε να πάµε σε ένα άλλο µοντέλο επιλογής, ιδιαίτερα του
ιατρικού προσωπικού. Δεν µπορούµε να αποδεχόµαστε αυτήν τη
χρονοτριβή, η οποία πολλές φορές ξεπερνά τα δύο χρόνια. Είναι
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µάχη µε τον χρόνο, λοιπόν, είναι µάχη βεβαίως µε την σκληρή
πραγµατικότητα των δηµόσιων νοσοκοµείων, είναι µάχη µε τις
αντοχές του ανθρώπινου δυναµικού του συστήµατος και είναι και
µια µάχη, αν θέλετε, µε την υποµονή και πολλές φορές µε την
αξιοπρέπεια των πολιτών. 

Είναι πολύ κρίσιµη αυτή η µάχη και πιστεύω ότι µε µια προ-
σπάθεια να ενθαρρύνουµε και να στηριχτούµε στο πιο έντιµο και
αξιόπιστο δυναµικό που έχει σήµερα το σύστηµα υγείας και µε
τη συνεργασία και των κοινωνικών φορέων και όλων των εµπλε-
κοµένων, καθώς και των πολιτικών δυνάµεων -γιατί νοµίζω σε
αυτό το θέµα υπάρχει δυνατότητα πολιτικής σύγκλισης- µπο-
ρούµε πραγµατικά να τα καταφέρουµε. 

Υπάρχει ένας πολύ σοβαρός αντίπαλος. Είναι η µετανάστευση
του ιατρικού προσωπικού στο εξωτερικό. Αυτό δηµιουργεί συν-
θήκες µη κάλυψης ακόµα και σε θέσεις που προκηρύσσονται.
Ξέρετε πάρα πολύ καλά ότι δύο επικουρικοί γιατροί πήγαν στο
Αγρίνιο, αλλά έγιναν διορισµοί για άλλους δύο οι οποίοι δεν απο-
δέχτηκαν τον διορισµό τους. Υπάρχει πολύ µεγάλο πρόβληµα
σήµερα. Έχουµε ξεπαγώσει παλαιές προσλήψεις του 2010 και
του 2011 και οι άνθρωποι για τους οποίους υπογράφεται ο διο-
ρισµός από τον Υπουργό, καλούνται να αναλάβουν υπηρεσία και
δεν πάνε, διότι προφανώς στο µεσοδιάστηµα έχουν κάνει άλλες
επιλογές και οι περισσότεροι από αυτούς είναι ήδη στο εξωτε-
ρικό.

Χρειάζεται µια σοβαρή προσπάθεια από την πολιτεία για να
αντιστρέψει αυτό το κλίµα και να πείσει ιδιαίτερα τους νέους για-
τρούς ότι σ’ αυτήν τη χώρα υπάρχει αξιοπρεπής επιστηµονική
και επαγγελµατική προοπτική.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ευχαριστώ, κύριε
Υπουργέ.

Θα ήθελα να σας παρακαλέσω σε µία επόµενη φορά να ενη-
µερώσετε το Κοινοβούλιο για τη διετία ’04-’06 αν εγκαινιάστηκε
έστω και µία µονάδα και µία υποδοµή που δεν λειτούργησε αµέ-
σως, έστω µία. Θα ήθελα να το ψάξετε και να ενηµερώσετε το
Κοινοβούλιο.

Θα συζητηθεί τώρα η δεύτερη µε αριθµό 1756/8-12-2015 ερώ-
τηση του Βουλευτή Ηρακλείου του Κοµµουνιστικού Κόµµατος
Ελλάδος κ. Εµµανουήλ Συντυχάκη προς τον Υπουργό Υγείας,
σχετικά µε τα προβλήµατα στη λειτουργία του ΚΕΘΕΑ.

Κύριε συνάδελφε, σας βάζω τρία λεπτά για να κάνετε και τη
διαµαρτυρία σας. Αυτό εννοούσα, γιατί είχα δει ότι είχατε ερώ-
τηση, άρα θα παίρνατε τον λόγο, αλλιώς θα σας τον έδινα τότε,
αν δεν είχατε ερώτηση.

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Το ενσωµατώνετε δηλαδή.
Ωραία.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Δεν το καταλάβατε.
Αυτό εννοούσα. Αλλιώς, κι εγώ παθών ήµουν σήµερα. Δεν το εί-
δατε;

Ορίστε, έχετε τον λόγο.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Εν πάση περιπτώσει, ξεκινών-

τας απ’ αυτό που ήθελα αρχικά, είµαι στη δυσάρεστη θέση να
καταγγείλω την απαράδεκτη στάση του Υπουργού Εσωτερικών
και Διοικητικής Ανασυγκρότησης κ. Κουρουµπλή, ο οποίος έχει
αναβάλει αλλεπάλληλες φορές τη συζήτηση επίκαιρης ερώτησης
που έχει καταθέσει το ΚΚΕ σχετικά µε την επαναπρόσληψη όλων
των εργαζοµένων του εργοστασίου ανακύκλωσης στο Ηράκλειο
της Κρήτης από την εταιρεία «Waste Solutions». 

Δεν θα σταθώ στην ταλαιπωρία που υφίσταµαι. Είµαι από µία
εκλογική περιφέρεια του Ηρακλείου που αντιλαµβάνεστε τι
κόπος χρειάζεται και πόσες µέρες κάτω απ’ αυτές τις συνθήκες
πρέπει να είµαι στην Αθήνα και όχι στην εκλογική µου περιφέ-
ρεια, όταν δεν υπάρχουν δουλειές της Βουλής. 

Πρωτίστως, όµως, αυτό αφορά τους απολυµένους που εδώ
και ενενήντα έξι µέρες είναι στον δρόµο και ο κύριος Υπουργός
αρνείται πεισµατικά να έλθει στη Βουλή και να συζητήσουµε για
να δούµε τι θα γίνει µ’ αυτό το εργοστάσιο, τι θα γίνει µε τους
εργαζόµενους. Οι άνθρωποι έχουν χάσει τις δουλειές τους. Πού
παραπέµπει το θέµα; Στην ΚΕΔΕ. Λέει ότι είναι πρόβληµα της
ΚΕΔΕ. Έχουµε καταθέσει αίτηση κατάθεσης εγγράφων, για να
πάρουµε τη σύµβαση και ούτε αυτή µάς τη δίνει το Υπουργείο.
Την παραπέµπει αλλού. 

Την ίδια στιγµή, πλήττονται οι δήµοι απ’ αυτήν την ιστορία,
διότι χάνουν χρήµατα. Ηµερησίως, ο Δήµος Ηρακλείου χάνει
οκτακόσια µε χίλια ευρώ. Φανταστείτε ότι µιλάµε για τους δή-
µους όλης της ανατολικής Κρήτης. Εδώ δεν µιλάµε για µία ανα-
βολή. Τρεις φορές είχαµε επίσηµες αναβολές, γιατί τηλεφωνικά
έχουν υπάρξει ακυρώσεις πάρα πάρα πολλές φορές για το ίδιο
θέµα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Μανώλη, µπες στο
θέµα τώρα.

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Δεν χωράει καµµία απολύτως
δικαιολογία. Η Κυβέρνηση έχει κάνει επιστήµη αυτό το πράγµα
και δεν αφορά µόνο τη συγκεκριµένη ερώτηση, αλλά αφορά και
άλλες περιπτώσεις Βουλευτών άλλων κοµµάτων. 

Εν πάση περιπτώσει, εµείς καλούµε τον Υπουργό, έστω και την
τελευταία στιγµή, να έλθει εδώ και να το συζητήσουµε. 

Σε σχέση µε την ερώτηση, το ΚΕΘΕΑ, κύριε Υπουργέ, είναι το
µεγαλύτερο δίκτυο υπηρεσιών απεξάρτησης και κοινωνικής επα-
νένταξης από ναρκωτικά και άλλες µορφές εξάρτησης. Η καπι-
ταλιστική κρίση, βέβαια, και οι συνέπειές της διογκώνουν αυτό
το πρόβληµα ακόµα περισσότερο. Ξέρετε, η κρίση φέρνει περισ-
σότερη χρήση και ανεβάζει τον πήχη για τα προγράµµατα πρό-
ληψης, θεραπείας και επανένταξης. Την ίδια στιγµή, όµως, τα
«αφυδατώνει» µέσα από τη µείωση πόρων και προσωπικού. 

Η κρατική επιχορήγηση προς το ΚΕΘΕΑ τα τελευταία πέντε
χρόνια έχει µειωθεί κατά 25%. Αντιλαµβάνεστε ότι η κατάσταση
δεν επιτρέπει στο ΚΕΘΕΑ να ανταποκριθεί µε µεγαλύτερη απο-
τελεσµατικότητα, παρ’ όλο που οι εργαζόµενοι δουλεύουν τιτά-
νια και καταβάλλουν µεγάλες προσπάθειες, προκειµένου να
κρατήσουν αυτές τις υπηρεσίες όρθιες. Εκκρεµούν αιτήµατα
τουλάχιστον δεκαπέντε τοπικών κοινωνιών, που έχουν ζητήσει τη
δηµιουργία κάποιας δοµής ΚΕΘΕΑ. 

Μέσα σ’ ένα χρόνο, το 2013-2014, τα αιτήµατα για θεραπεία
αυξήθηκαν κατά 20%. Υπάρχουν αιτήµατα για κινητές µονάδες
του ΚΕΘΕΑ, όπως στο Ηράκλειο της Κρήτης για πιο άµεση και
ευέλικτη παρέµβαση. Επί µία δεκαετία, από το 2006, έχει να γίνει
έστω µία πρόσληψη στο ΚΕΘΕΑ. Είναι η ίδια κατάσταση µε το
προσωπικό που εργάζεται στις φυλακές, που έχει να αντιµετω-
πίσει σύνθετες και ιδιαίτερες δυσκολίες. Οι εργαζόµενοι αντιµε-
τωπίζουν προβλήµατα επαγγελµατικής εξουθένωσης στην
κυριολεξία, λόγω βέβαια της εντατικοποίησης. 

Για την κάλυψη των κενών, το ΚΕΘΕΑ αναγκαστικά κάνει κά-
ποιες εσωτερικές αναδιαρθρώσεις και µετακινήσεις προσωπικού,
αλλά βέβαια αυτό δεν λύνει το πρόβληµα. Το 2013 είχε τετρακό-
σιους ογδόντα εργαζόµενους, το 2014 είχε τετρακόσιους εξήντα
επτά, για να καλύψει εκατό µονάδες πανελλαδικά σε είκοσι τρεις
πόλεις, σε δεκαοκτώ φυλακές. 

Πώς, λοιπόν, αντιµετωπίζει η σηµερινή Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ -
ΑΝΕΛ αυτό το πρόβληµα; Έχετε δεσµευτεί για τριάντα πέντε
προσλήψεις µέσα στο 2016. Αυτή είναι όλη και όλη η εξαγγελία. 

Το γεγονός πάντως, είναι ότι έχετε οδηγήσει στο κόκκινο πολ-
λές µονάδες, ιδιαίτερα στην περιφέρεια. Γνωρίζετε και εσείς και
εγώ ότι στην Κρήτη δεν καλύπτει το ΚΕΘΕΑ της Κρήτης µόνο την
Κρήτη. Καλύπτει Δωδεκάνησα, καλύπτει Κυκλάδες. 

Το ίδιο συµβαίνει µε τα ψυχοδιαγνωστικά κέντρα που αποτε-
λούν σηµαντικά στηρίγµατα ατόµων µε διπλή διάγνωση των οι-
κογενειών. Αυτά λειτουργούν από το 2013. Σταµάτησαν να
λειτουργούν για ένα περίπου εξάµηνο -30-6-2015 έως 15-01-
2016- λόγω της λήξης των οκτάµηνων συµβάσεων. Είναι συµβά-
σεις ορισµένου χρόνου µέσω ΕΣΠΑ. Γνωρίζουµε ότι πρόσφατα
αυτές τις ανανεώσατε για άλλους επιπλέον οκτώ µήνες.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε συνάδελφε,
κρατήστε και για τη δευτερολογία σας.

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε.
Αυτό, όµως, το πρόβληµα θα επανεµφανιστεί. Προκύπτουν,

λοιπόν, ορισµένα ερωτήµατα, κύριε Υπουργέ, που είναι τα εξής:
Πώς θα αντιµετωπίσετε συνολικά, βέβαια, αυτό το τρίπτυχο,

πρόληψη, απεξάρτηση και επανένταξη; Θα αυξήσετε την κρατική
χρηµατοδότηση προς το ΚΕΘΕΑ, ώστε να το στελεχώσετε επαρ-
κώς, κάνοντας προσλήψεις µε µόνιµη σταθερή εργασία για όλες
τις δοµές, βέβαια;

Για το θέµα της επανένταξης στη δευτερολογία µου έχω να
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σας πω κάποια πράγµατα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Υπουργέ, έχετε

τον λόγο.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ (Υπουργός Υγείας): Αγαπητέ συνά-

δελφε, ευχαριστώ για την ερώτηση.
Είχαµε κάνει άλλη µια φορά µια συζήτηση για τα επτά ψυχο-

διαγνωστικά κέντρα, τα οποία όντως λειτούργησαν µε χρήµατα
του ΕΣΠΑ. Ήταν µια σηµαντική καινοτοµία αυτή από την πλευρά
του ΚΕΘΕΑ, γιατί κάλυψε ένα πραγµατικό κενό, το οποίο υπήρχε
στη φροντίδα ανθρώπων µε αυτό που λέµε «διπλή διάγνωση»,
δηλαδή, και µε εξαρτητική συµπεριφορά και µε ψυχιατρική νο-
σηρότητα.

Τέτοιες δοµές και υπηρεσίες δεν υπήρχαν στην επαρχία, εκτός
από την Αθήνα και τη Θεσσαλονίκη, στα δύο ψυχιατρικά νοσο-
κοµεία. Υπήρξε ένας µεγάλος αριθµός ωφελούµενων, πάνω από
χίλια τετρακόσια άτοµα, µαζί µε τις οικογένειές τους και όντως
υπήρξε ένα πρόβληµα µε τη λήξη των προγραµµάτων.

Εµείς προσπαθήσαµε έγκαιρα να διευκολύνουµε την κατά-
σταση. Υπήρξε µια πράξη Υπουργικού Συµβουλίου που ενέκρινε
νέες οκτάµηνες συµβάσεις από τον Ιούλιο, από τέλη Ιουλίου.
Υπήρξαν καθυστερήσεις, γιατί υπήρχαν νοµικά προβλήµατα. Εν
πάση περιπτώσει, από 15 Γενάρη έχει αποκατασταθεί η λειτουρ-
γία αυτών των κέντρων µε σαράντα δύο εργαζόµενους µε οκτά-
µηνη σύµβαση.

Τώρα, όσον αφορά το ΚΕΘΕΑ, σωστά επισηµάνατε ότι είναι
ένας πολύ κρίσιµος φορέας, ο οποίος συµβάλλει στο πολύ κρί-
σιµο κοινωνικό πρόβληµα της αντιµετώπισης των εξαρτήσεων,
όπως και άλλοι φορείς, φυσικά, αλλά νοµίζω ότι το ΚΕΘΕΑ έχει
έναν ξεχωριστό ρόλο. 

Η άποψή µας είναι ότι η πολιτεία οφείλει να διασφαλίζει σε
κάθε εξαρτηµένο το δικαίωµα να έχει την κατάλληλη για τον ίδιο,
για τις ανάγκες του, φροντίδα και ότι η παρέµβαση πρέπει να
είναι οριστική και να αφορά όλο το φάσµα, από την πρόληψη
µέχρι την υποκατάσταση, τη µείωση της βλάβης, τη θεραπεία,
την απεξάρτηση και την επανένταξη.

Το ΚΕΘΕΑ έχει συµβάλει πάρα πολύ και έχει εξαιρετικά µετρή-
σιµους δείκτες, πολύ καλούς δείκτες, όσον αφορά και την απε-
ξάρτηση και την κοινωνική επανένταξη. Άρα, είναι ένας φορέας,
τον οποίο οφείλει η πολιτεία να τον στηρίζει. Χρηµατοδοτείται
από την πολιτεία µε δεκαέξι εκατοµµύρια ευρώ το χρόνο. Δεν
αναζητήθηκε φέτος αυξηµένη επιχορήγηση. Είναι ένας φορέας
ο οποίος έχει µια τεχνογνωσία πολύ καλή και αξιοποιεί και ευρω-
παϊκούς φόρους. Προσπαθούµε να εντάξουµε τις προτάσεις του
για χρηµατοδότηση από ευρωπαϊκά προγράµµατα στο συνολικό
στρατηγικό σχέδιο του Υπουργείου. Προφανώς, έχουµε κάθε
διάθεση να ενισχύσουµε αυτόν τον φορέα.

Για πρώτη φορά µετά από δέκα χρόνια, λοιπόν, έχουν προ-
γραµµατιστεί στις προσλήψεις µόνιµου προσωπικού, που θα
βγουν ελπίζω µέσα στον Μάρτη, ογδόντα θέσεις ειδικά για τον
τοµέα των εξαρτήσεων, τριάντα πέντε από τις οποίες αφορούν
το ΚΕΘΕΑ. Αυτό θεωρώ ότι, µετά από µια δεκαετία παγώµατος
των προσλήψεων, είναι ένα σήµα ότι η πολιτεία θέλει να δώσει
έµφαση σε αυτόν τον ευαίσθητο τοµέα, που βεβαίως η ανάγκη
αξιόπιστης φροντίδας έχει αυξηθεί λόγω της κρίσης, που υπάρ-
χουν νέες αναδυόµενες εξαρτήσεις, όπως είναι το διαδίκτυο, ο
τζόγος και το αλκοόλ, εξάρτηση διαχρονική, που πάντα υπήρχε
και που έχει και κοινωνική αποδοχή, αλλά που αυτή την περίοδο,
επίσης, έχει οξυνθεί λόγω της κρίσης. 

Άρα, οι ανάγκες είναι πάρα πολλές, η προσπάθεια που κά-
νουµε είναι, µε τις δεδοµένες δυσκολίες να υπάρξει αυξηµένη
φροντίδα και στήριξη αυτού του ευαίσθητου τοµέα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Συντυχάκη,
έχετε τον λόγο. 

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Κύριε Υπουργέ, το πρόβληµα
των τοξικοεξαρτήσεων, µε ό,τι περιλαµβάνει, παίρνει επιδηµικές
διαστάσεις. Το γνωρίζουµε όλοι άλλωστε. Εµείς, ως Κοµµουνι-
στικό Κόµµα, το αντιµετωπίζουµε πρωτίστως ως πρόβληµα κοι-
νωνικό που οι αιτίες του βρίσκονται στην ίδια τη φύση του
καπιταλιστικού συστήµατος και ειδικά σε συνθήκες κρίσης. 

Το ΚΕΘΕΑ πολλές φορές έχει εκπέµψει σήµα κινδύνου. Μι-
λάµε για ένα φορέα που η αποτελεσµατικότητα του προγράµµα-

τος φτάνει το 70%. Χτυπούν κόκκινο, δηλαδή, οι µονάδες. Μάλι-
στα, υπάρχει και µία έρευνα µε µελέτες όπου το 10% των δεκα-
πεντάχρονων µαθητών έχουν κάνει τουλάχιστον µία φορά χρήση
κάνναβης. 

Άρα, δεν είπατε κάτι διαφορετικό απ’ αυτό που ήδη έχετε
εξαγγείλει, δηλαδή τις τριάντα πέντε θέσεις στο ΚΕΘΕΑ. Έχουν
εξαγγελθεί. Εµείς δεν µιλάµε περί αυτού, όµως. Όχι απλώς δεν
είναι σταγόνα στον ωκεανό, αλλά δεν καλύπτει ούτε τα στοιχει-
ώδη. Αντιθέτως, εφόσον πολλαπλασιάζονται τα προβλήµατα, οι
χρήστες κ.λπ., πολλαπλασιάζονται και οι ανάγκες, αλλά και τα
µέτρα αντιµετώπισης. Κανένας σχεδιασµός, λοιπόν, δεν µπορεί
να πραγµατοποιηθεί χωρίς πόρους, που να καλύπτει όλη τη διάρ-
κεια εφαρµογής αυτών των φορέων και χωρίς, βεβαίως, να ενι-
σχυθεί το προσωπικό. 

Είναι υποχρέωση του κράτους να πάρει άµεσα µέτρα και να
εξασφαλίσει τη βιωσιµότητα και την ανάπτυξη του ΚΕΘΕΑ. Είναι
υποχρέωση το ζήτηµα της κοινωνικής επανένταξης. Θέλω σ’
αυτό να σας πω κάτι. 

Γνωρίζετε ότι υπάρχουν δήµοι της χώρας που έχουν κάνει
χρήση του ευεργετικού νόµου, όπου τους επιτρέπει µέσω προ-
γραµµάτων του ΟΑΕΔ, πρόγραµµα απεξαρτηµένων από εξαρτη-
σιογόνες ουσίες να προσλαµβάνουν για τέσσερα χρόνια σε
δηµοτικές επιχειρήσεις στα πλαίσια της κοινωνικής επανένταξης,
άτοµα µε αναπηρία και άτοµα που έχουν απεξαρτηθεί. 

Παρ’ όλα αυτά, ο νόµος και µια εγκύκλιος του Υπουργείου
Εσωτερικών του 2015 κάνει µια διάκριση. Μετά την παρέλευση
τεσσάρων ετών, είναι νόµιµη η συνέχιση της απασχόλησης σε
επιχειρήσεις των ΟΤΑ, µόνο για άτοµα µε αναπηρία, ενώ τα
άτοµα πρώην χρήστες που έχουν απεξαρτηθεί και δουλεύουν
στις δηµοτικές επιχειρήσεις δεν µπορούν να συνεχίσουν µετά
την παρέλευση τετραετίας. Είναι η χαρακτηριστική περίπτωση
του Δήµου Πετρούπολης και άλλων δήµων και της Θεσσαλονί-
κης, όπου η αποκεντρωµένη διοίκηση ακύρωσε απόφαση του δι-
οικητικού συµβουλίου δηµοτικής επιχείρησης γι’ αυτό το λόγο.
Μάλιστα, έχει καταθέσει και αίτηµα για νοµοθετική ρύθµιση ο Δή-
µαρχος Πετρούπολης στο αρµόδιο Υπουργείο, συγκεκριµένα
στον κ. Πολάκη. Το έχει συζητήσει µαζί του και νοµίζω ότι πρέπει
να έχετε ενηµερωθεί κι εσείς και ο κ. Πολάκης. 

Πρέπει, δηλαδή, άµεσα αυτό το θέµα να αντιµετωπιστεί µε νο-
µοθετική ρύθµιση. Εν πάση περιπτώσει, το πρόβληµα των ναρ-
κωτικών, όπως σας είπα, είναι ένα θέµα κοινωνικό. Έτσι πρέπει
να αντιµετωπιστεί, κατά την άποψη του Κοµµουνιστικού Κόµµα-
τος, µε αυτό το τρίπτυχο που λέει: «πρόληψη, απεξάρτηση και
επανένταξη» και όχι να χρησιµοποιείται από το σύστηµα και τις
Κυβερνήσεις ως µέσο ιδεολογικής σκληραγώγησης. Διότι τελικά,
οι τοξικοεξαρτήσεις χρησιµοποιούνται ως µέσο ιδεολογικής χει-
ραγώγησης, προκειµένου οι νέες γενιές να µην µπορούν να ση-
κώσουν κεφάλι και να µπουν σ’ αυτό που λέµε «στην οργανωµένη
ζωή», «στην οργανωµένη δράση», να αντιµετωπίσουν τα προβλή-
µατα που έχουν µπροστά τους καθηµερινά. 

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Υπουργέ, έχετε

τον λόγο. 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ (Υπουργός Υγείας): Αγαπητέ συνά-

δελφε, δεν έχει νόηµα να κάνουµε τώρα ιδεολογική κουβέντα για
το θέµα των εξαρτήσεων. Προφανώς, η εξάρτηση είναι ένα σύν-
θετο φαινόµενο. Είναι βίαιο, ψυχοκοινωνικό φαινόµενο, άρα χρει-
άζεται παρεµβάσεις σε όλα τα επίπεδα και µια ολιστική και
διατοµεακή λογική, για να αντιµετωπιστεί. 

Επαναλαµβάνω ότι εµάς µας ενδιαφέρει να καλύψουµε το δι-
καίωµα κάθε εξαρτηµένου να έχει τη φροντίδα που αρµόζει στην
προσωπικότητά του, την ιδιαιτερότητά του, στα συνοδά του προ-
βλήµατα. Αυτό θέλει ένα σοβαρό, εθνικό στρατηγικό σχέδιο, το
οποίο πάντα εξαγγέλλεται, αλλά ποτέ δεν προχωράει στην
πράξη, γιατί αυτό το οποίο γίνεται συνήθως είναι µια συρραφή
των προτάσεων των επιµέρους φορέων. 

Άρα, εµείς δίνουµε πολύ µεγάλη έµφαση αυτήν την περίοδο
σε µία προσπάθεια να υπάρξει µία λειτουργική διασύνδεση όλων
των φορέων που εµπλέκονται στην εξάρτηση. Επίσης, να ξεπε-
ράσουµε καµµιά φορά και τις τριβές ή τους διαγκωνισµούς του
παρελθόντος ανάµεσα σε φορείς που ο καθένας έχει τον ρόλο

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΞΘ’ - 4 ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2016 5577



του, έχει την δική του τεχνογνωσία, έχει την εµπειρία, έχει αν θέ-
λετε και το δικό του ιδεολογικό στίγµα. Εννοώ το ΚΕΘΕΑ, τον
ΟΚΑΝΑ, το «18 ΑΝΩ», το ΨΝΘ, τα κέντρα πρόληψης. Όλοι µπο-
ρούν να συµβάλουν σε αυτό το συνεχές που είπαµε, από την
πρόληψη έως την κοινωνική επανένταξη.

Προφανώς, το κρίσιµο ζήτηµα είναι η κοινωνική επανένταξη.
Και εκεί, σε συνεργασία και µε την αυτοδιοίκηση και µε όλες τις
άλλες πρωτοβουλίες ενίσχυσης, συνεταιριστικών µορφών, µορ-
φών κοινωνικής οικονοµίας, πρέπει να δώσουµε την δυνατότητα
σε αυτούς τους ανθρώπους που έδωσαν µία κρίσιµη µάχη για τη
ζωή τους να µπορούν πραγµατικά να επανέλθουν και να ενσω-
µατωθούν στην κοινωνία.  

Θεωρώ ότι µας ενδιαφέρει πραγµατικά, να κάνουµε έναν σο-
βαρό σχεδιασµό στο επόµενο διάστηµα και να δούµε τι µπο-
ρούµε να εξοικονοµήσουµε, πλέον των χρηµάτων του κρατικού
προϋπολογισµού, και από τα διαθρωτικά ταµεία της Ευρώπης.
Οι άξονες είναι γνωστοί. Είναι αυτό που είπα πριν για τη λειτουρ-
γική διασύνδεση. Θέλουµε µάλιστα να υπάρξει –και αυτό είναι
µια καινοτοµία- διασύνδεση και µε τις δοµές πρωτοβάθµιας
φροντίδας και µε τις δοµές ψυχικής υγείας, ιδιαίτερα στο επί-
πεδο της κοινότητας. 

Επίσης, θέλουµε να υπάρξει µια παρέµβαση -και έχουµε ένα
πολύ καλό σχέδιο από την πλευρά του ΟΚΑΝΑ- για να εξαλειφθεί
η λίστα µέσα στο 2016, µε τη δηµιουργία δύο µονάδων άµεσης
πρόσβασης στο λεκανοπέδιο της Αττικής. Ξέρετε πολύ καλά ότι
η λίστα αφορά δυόµισι χιλιάδες άτοµα, για να µπουν σε θεραπεία
υποκατάστασης, µε είκοσι στοχευµένες προσλήψεις που θα κά-
νουµε. Έχουµε προβλέψει αυξηµένη επιχορήγηση φέτος πέντε
εκατοµµύρια ευρώ στον ΟΚΑΝΑ, ακριβώς για να υλοποιήσει
αυτό το πρόγραµµα. Με προσπάθεια καλύτερης γεωγραφικής
κατανοµής των υπηρεσιών σε όλη τη χώρα, θέλουµε να καλύ-
ψουµε ακάλυπτες ανάγκες που υπάρχουν σε όλον τον πληθυ-
σµό. 

Το ΚΕΘΕΑ έχει έναν κρίσιµο ρόλο σε αυτήν την υπόθεση.
Είναι, προφανώς, υπό την αρωγή και τη φροντίδα της πολιτείας.
Έχουµε προβλέψει, από τις ογδόντα θέσεις για τις εξαρτήσεις,
οι τριανταπέντε θέσεις να είναι για το ΚΕΘΕΑ. Αυτό θα είναι µια
πρώτη ενίσχυση αυτού του φορέα, µετά από δέκα χρόνια, µε
προσωπικό µε µόνιµη σχέση εργασίας. Νοµίζω ότι είναι ένα πο-
λιτικό αποτύπωµα µιας ιδιαίτερης προτεραιότητας, που δίνεται
σε αυτό το κοµµάτι της αντιµετώπισης των εξαρτήσεων. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Φτάνουµε στην τε-
λευταία, εξαιρετικά ενδιαφέρουσα επίκαιρη ερώτηση. Είναι η
δεύτερη µε αριθµό 465/1-2-2016 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου κύ-
κλου του Βουλευτή Ηλείας της Νέας Δηµοκρατίας και προσωπι-
κού φίλου, κ. Κωνσταντίνου Τζαβάρα, προς τον Υπουργό
Πολιτισµού και Αθλητισµού, σχετικά µε την «προβολή από το
Εθνικό Θέατρο µε κρατικά χρήµατα των ιδεών ενός τροµο-
κράτη». 

Θα απαντήσει ο Υπουργός Πολιτισµού και Αθλητισµού κ. Αρι-
στείδης Μπαλτάς. Τώρα, κύριε Υπουργέ, αν θα είστε και δίκαιος,
θα φανεί στον αντίλογο, όχι «στο χειροκρότηµα», όπως λέει το
λαϊκό άσµα. 

Θα ήθελα να συγχαρώ δις τον συνάδελφο -γιατί είναι και για-
τρός- κ. Ηγουµενίδη, ο οποίος, αν και δεν είχε ερώτηση, παρα-
κολουθεί, εξ αρχής, τον κοινοβουλευτικό έλεγχο για δεύτερη
φορά µέσα στην εβδοµάδα. 

Κύριε Τζαβάρα, έχετε τον λόγο. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, σας ευχαριστώ

και ιδιαιτέρως για τον φιλόφρονα λόγο σας. 
Κύριε Υπουργέ, θέλω να σας διαβεβαιώσω ότι προχώρησα

στην κατάθεση αυτής της ερώτησης, όχι γιατί θέλω να ενώσω κι
εγώ τη φωνή µου µε εκείνους οι οποίοι έσπευσαν να δηλώσουν
την καταφρόνηση µιας ατµόσφαιρας, η οποία στρέφεται, κυρίως,
για την επιλογή του περιεχοµένου και της µορφής των έργων της
τέχνης και µάλιστα της θεατρικής, που πρέπει να διαχέονται στην
κοινωνία. 

Έχω την πεποίθηση ότι δεν υπάρχει τέχνη χωρίς ελευθερία.
Είµαι κατά πάσης µορφής λογοκρισίας. Και το λέω, ακριβώς,
γιατί επίσης θέλω να σας διαβεβαιώσω ότι σε µια ανοιχτή δηµο-
κρατική κοινωνία «εκατό λουλούδια πρέπει να ανθίσουν» κι εκατό

σχολές να µάχονται στην τέχνη.
Αυτό, όµως, που µου προκάλεσε την επιθυµία να ασχοληθώ

µε το ζήτηµα είναι ότι ένας πολιτιστικός οργανισµός του µεγέ-
θους, της αξίας και της ιστορίας του Εθνικού Θεάτρου έχει συγ-
κεκριµένους σκοπούς. Και οι σκοποί αυτοί του Εθνικού Θεάτρου,
όπως προβλέπεται στη διάταξη του άρθρου 1 του ν.2173/1994,
που αποτελεί και το καταστατικό του Εθνικού Θεάτρου, είναι η
προαγωγή της πνευµατικής καλλιέργειας του λαού µέσω της διά-
δοσης της τέχνης του θεάτρου και ταυτόχρονα η διαφύλαξη της
εθνικής πολιτιστικής ταυτότητας.

Σε αυτό ακριβώς το πλαίσιο εντάσσεται και η λειτουργία όλων
των σκηνών, ακόµα και της πειραµατικής, για την οποία βεβαίως
και προβλέπεται η µελέτη και η έρευνα και ο πειραµατισµός σε
διαφορετικές µορφές θεάτρου.

Αυτό, όµως, για να υπάρξει, για να λειτουργήσει, θα πρέπει
οπωσδήποτε να σεβαστεί προηγουµένως το πλαίσιο, τον σκοπό,
το συµβολικό -προκαθορισµένα από την ιστορία αυτού του θε-
σµού- περιεχόµενο κάθε πολιτικής δράσης που ασκεί εποπτεία.
Και εποπτεία –επαναλαµβάνω- όχι µε τη µορφή της λογοκρισίας,
αλλά εποπτεία πολιτική, µε τη µορφή του ελέγχου, της σχέσης
που συνδέει τον µηχανισµό παραγωγής και προβολής της θεα-
τρικής τέχνης από το Εθνικό Θέατρο και όλων των άλλων κατα-
στάσεων που δηµιουργούνται.

Ποιο είναι το ζήτηµα που δηµιουργήθηκε εδώ; Θεωρώ -και πι-
στεύω ότι θα συµµεριστείτε απολύτως τη σκέψη µου και την αν-
τίρρησή µου- ότι αποτελεί περιεχόµενο της εθνικής µας
πολιτιστικής ταυτότητας και της αγωνιστικής παράδοσης αυτού
του λαού, που όταν χρειάστηκε να αγωνιστεί εναντίον της τυραν-
νίας δεν φείσθηκε ούτε κόπων ούτε θυσιών, το να έχει σαν κατα-
τεθειµένο, σαν συσσωρευµένο συµβολικό κεφάλαιο στον
πολιτιστικό οργανισµό που λέγεται Εθνικό Θέατρο όλη αυτή την
παρακαταθήκη των µέσων, των τρόπων, των νοηµάτων που
έχουν να κάνουν µε τον ύµνο στην αξία της δικαιοσύνης, της δη-
µοκρατίας, της ελευθερίας και της αξιοπρέπειας.

Όταν, λοιπόν, ξαφνικά παραγγέλλεται σε κάποιον, οποιονδή-
ποτε δηµιουργό, ένα έργο που να έχει θέµα την τροµοκρατία -
και αυτό καταγράφτηκε χωρίς να διαψευστεί- και ταυτόχρονα
όταν δηµιουργούνται στη συνέχεια από εκεί συνυπάρξεις κειµέ-
νων, που όχι απλώς είναι ετερόκλητα –πλαισιώνει, εν παραδείγ-
µατι, και είναι χαρακτηριστικό, τον λόγο ενός Αλµπέρ Καµύ, ενός
ανθρώπου που µετά τον Δεύτερο Παγκόσµιο Πόλεµο δεν έκανε
τίποτε άλλο στη ζωή από το να αγωνίζεται, να µάχεται, να εξε-
γείρεται, εναντίον της αδικίας, εναντίον της τυραννίας, εναντίον
του δεσποτισµού- τότε αυτό ακριβώς το κείµενο γίνεται η κορ-
νίζα, για να πλαισιωθούν οι σκέψεις και οι ιδέες ενός ανθρώπου,
ο οποίος µε το παράδειγµά του έγινε ο αρνητής της δηµοκρα-
τίας, ο αρνητής της ανθρώπινης αξιοπρέπειας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Τζαβάρα, πρέ-
πει να κλείσουµε.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Τελειώνω.
Αυτό, λοιπόν, που ρωτώ είναι: Εσείς πιστεύετε ότι από αυτή

και µόνο την πλευρά των σκοπών που ο νόµος προβλέπει και το
Σύνταγµα κατοχυρώνει στο άρθρο 16, αυτή η παράσταση
έπρεπε να αποτελέσει παραγωγή του Εθνικού Θεάτρου, όταν
είναι δεδοµένο –και εδώ είναι πιο ουσιαστικά η αντίρρησή µου-
αυτός που το ενεπνεύσθη, ο δηµιουργός, θα µπορούσε να πάει
στην ελεύθερη αγορά, να το θέσει υπ’ όψιν ενός κοινού, το
οποίο, µε το εισιτήριο που θα πλήρωνε ή δεν θα πλήρωνε, θα
αποδείκνυε και το ποια είναι η στάση της κοινωνίας απέναντι σε
αυτά τα φαινόµενα;

Θεωρώ, λοιπόν, ότι δεν ήταν από πλευράς εποπτείας ορθή η
χρηµατοδότηση µε κρατικά χρήµατα ενός τέτοιου έργου. Ξέρω,
βέβαια, ότι έχει µπει στη «Διαφάνεια» και στοίχισε 30.000 ευρώ.
Και εκεί υπάρχει και ένα θέµα νοµιµότητας, γιατί, όπως θα είδατε
κι εσείς, ένας από τα µέλη του θιάσου ανέλαβε την παραγωγή.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Τζαβάρα, πα-
ρακαλώ.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Αυτό είναι ένα άλλο θέµα. Ίσως
να χρειαζόταν να γίνει µια άλλη ερώτηση.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Εντάξει, θα υπάρχει
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και η σχετική ανοχή στον Υπουργό.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΑΡΙΣΤΕΙΔΗΣ ΜΠΑΛΤΑΣ (Υπουργός Πολιτισµού και Αθλητι-

σµού): Ευχαριστώ, κατ’ αρχάς, κύριε Τζαβάρα, για το ύφος της
τοποθέτησής σας, αλλά θα µου επιτρέψετε να διαφωνήσω από
λόγους αρχής προκαταβολικά και θα εξηγήσω αµέσως γιατί.

Συµφωνούµε –και το είπατε πολύ σωστά- ότι ένα Υπουργείο
Πολιτισµού στις δηµοκρατίες δεν µπορεί να είναι ούτε Υπουργείο
λογοκρισίας ούτε Υπουργείο προπαγάνδας. Αλλιώς, θα πηγαί-
ναµε πολύ µακριά. 

Αυτό σηµαίνει, όµως, ότι ο έλεγχος µίας παράστασης ενός –
έστω- εθνικού θεάτρου δεν µπορεί να περνά ούτε από τη Βουλή
ούτε από το Υπουργείο Πολιτισµού. Ο Υπουργός Πολιτισµού δεν
έχει τη δυνατότητα, δεν έχει τη διάθεση ούτε καν το καταστατικό
καθήκον να ελέγξει προκαταβολικά ένα ρεπερτόριο ή να κρίνει
ένα ρεπερτόριο, επί τη βάσει του τι κάνει, τι προτείνει, πώς το
εξειδικεύει ο καλλιτεχνικός διευθυντής ή η πειραµατική σκηνή.

Αυτό που κάνει ο Υπουργός Πολιτισµού -και θα σας πω γιατί
και αυτό είναι ενδεχοµένως υπερβολικό- είναι ότι επιλέγει έναν
καλλιτεχνικό διευθυντή, σύµφωνα µε κάποια κριτήρια. Του παρέ-
χει τη δυνατότητα ο θεσµός να φτιάξει το ρεπερτόριο, να ανα-
πτύξει την πειραµατική σκηνή και να κριθεί εκ του συνολικού
αποτελέσµατος σε ό,τι αφορά το καλλιτεχνικό έργο και από την
πλευρά του Υπουργού να εποπτευθεί όσον αφορά το οικονοµικό
και το διοικητικό σκέλος της δουλειάς του. Θέλω να πω µε αυτό,
ότι δεν είναι δυνατόν ούτε νοητό ένας Υπουργός Πολιτισµού να
παρέµβει πέρα από αυτό. 

Και το παραπάνω που θα έλεγα είναι ότι, όπως είπα, ακόµα και
η επιλογή του καλλιτεχνικού διευθυντή και αυτή είναι ένα πρό-
βληµα, διότι παρέχει υπερβολικές ελευθερίες ο νόµος στον
Υπουργό Πολιτισµού σε σχέση µε τέτοιες επιλογές. Είναι σαν ο
Υπουργός Πολιτισµού, επιλέγοντας καλλιτεχνικούς διευθυντές
σε όλους τους φορείς που εποπτεύει, να φτιάχνει εµµέσως του-
λάχιστον το γούστο της ελληνικής κοινωνίας, την ιδεολογική
προσέγγιση µιας κοινωνίας και ούτω καθεξής. 

Αντ’ αυτού, ψάχνουµε να βρούµε έναν τρόπο να υπάρχει κάτι
σαν συµβούλιο τεχνών ή κάπως έτσι, όπου αυτοί να κάνουν την
κύρια δουλειά σε σχέση µε τους προκρινοµένους για τέτοιου εί-
δους θέσεις καλλιτεχνικού διευθυντή και επειδή και ο Υπουργός
πρέπει να έχει µία πολιτική ευθύνη, να µπορεί να επιλέξει έναν
εκ των δύο. 

Από εκεί και πέρα, επί του περιεχοµένου. Κοιτάξτε, δεν έχω
δει το έργο, δεν έχω τη δυνατότητα ως Υπουργός να µιλήσω επί
του περιεχοµένου του έργου ως καλλιτεχνική παράσταση και όχι
µόνο αυτού, αλλά οποιουδήποτε και άρα, ως Υπουργός Πολιτι-
σµού, στερούµαι της ελευθερίας που έχει ο οποιοσδήποτε θεα-
τής ή τεχνοκριτικός να µιλήσει για το έργο. 

Σε αυτήν τη βάση, όµως, να υπενθυµίσω κάποια πράγµατα. Ξέ-
ρετε ότι η τέχνη είναι πολύµορφη. Κάποια πράγµατα που σε µία
εποχή θεωρούνται εξαιρετικά υπερβολικά ή ασεβή, σε µία άλλη
εποχή γίνονται αριστουργήµατα και ούτω καθεξής. Θυµίζω, πα-
ραδείγµατος χάριν, ότι ολόκληρη λογοτεχνία του κακού υπήρξε.
Θυµίζω τον Μπατάϊγ, όπου και τώρα αν τον διαβάσουµε, πε-
νήντα-εξήντα χρόνια µετά, σοκαριζόµαστε και θεωρείται σύγχρο-
νος κλασικός. 

Πηγαίνω παραπέρα. Θυµίζω τον Ντοστογιέφσκι. Παίζεται
τώρα το «Έγκληµα και Τιµωρία», όπου ο ήρωας, ο Ρασκόλνικωφ,
µεγάλος ήρωας της παγκόσµιας λογοτεχνίας, σκοτώνει µία το-
κογλύφο, επειδή τη θεωρεί παράσιτο και επειδή µε αυτόν τον
τρόπο θέλει να απαλλάξει την κοινωνία από τέτοιου τύπου πα-
ράσιτα.

Από τέτοιου τύπου αντικοινωνικές συµπεριφορές, όπως λέτε
στην ερώτησή σας, οικοδοµούνται κάποιες φορές –δεν συγκρίνω
το ένα έργο µε τα άλλα προφανώς- µεγάλα αριστουργήµατα της
λογοτεχνίας. Με αυτήν την έννοια δεν είναι δυνατόν να παρέµβει
ένα Υπουργείο Πολιτισµού επί του περιεχοµένου και να συναρ-
τήσει αυτό το περιεχόµενο µε τις ιδρυτικές αρχές έστω και ενός
εθνικού θεάτρου.

Θυµίζω τον Σολωµό. Είναι εθνικό, οφείλουµε να µάθουµε να
θεωρούµε εθνικό ό,τι είναι αληθές. Το αληθές στην τέχνη είναι
αµφιλεγόµενο. Όλες οι καλλιτεχνικές σχολές επί του αληθούς

και του ωραίου βεβαίως, επ’ αυτών προσπαθούν να διαπραγµα-
τευθούν και δεν είµαστε σε θέση -και οφείλουµε να µην είµαστε
σε θέση- είτε ως Κοινοβούλιο είτε ως Υπουργείο Πολιτισµού να
παρέµβουµε σε τέτοια περιεχόµενα. 

(Στο σηµείο αυτό χτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου του
κυρίου Υπουργού)

Έχω δύο σχόλια ακόµα. Θα τα πω στη δευτερολογία µου.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ευχαριστώ, κύριε

Υπουργέ.
Κύριε Τζαβάρα, έχετε τον λόγο. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Σας ευχαριστώ πολύ για την

απάντηση. Θα ήθελα και εγώ µε την ανοχή του κυρίου Προέδρου
να πω δύο λόγια παραπάνω. 

Πράγµατι, συµφωνώ στο ότι δεν έχει να κάνει µε την αρχή της
πλειοψηφίας η υποβολή ή η επιβολή καλλιτεχνικού γούστου στην
κοινωνία. Το γούστο, λοιπόν, και η αισθητική επινόηση µορφών
και περιεχοµένων είναι κάτι που δηµιουργείται από την ίδια την
κοινωνία και βέβαια µόνο σε µορφές ολοκληρωτικών καθεστώ-
των είχαµε επίσηµα δόγµατα στην τέχνη.

Όµως, από αυτήν την ταυτόσηµη, τη σύµφωνη –αν θέλετε-
γνώµη µου µπορώ να αποστώ µόνο για χάρη µίας λογικής προ-
σέγγισης των γεγονότων, µίας διανοητικής –αν θέλετε- αποτίµη-
σης κάποιων συγκεκριµένων συµβάντων.

Αποδέχοµαι πλήρως όλα τα ονόµατα, τα οποία προηγουµένως
αναφέρατε από τον Μπατάιγ µέχρι τον Ντοστογιέφσκι. Πράγµατι
σε µία στιγµή που η τέχνη βρισκόταν σε µία –αν θέλετε- αντίθεση
µε αυτό που επικρατούσε ως γενικό γούστο, κάποιοι µε κοινωνι-
κές ευαισθησίες, µε καλλιτεχνικές διαθέσεις για πρωτοπορία, δη-
µιούργησαν πραγµατικά αριστουργήµατα. Όµως, εδώ πίσω
ακριβώς από αυτό το έργο υποκρύπτεται µία πονηρία, η οποία
θέλει να φανεί ότι είναι και ενάρετη απέναντι σε ορισµένους κύ-
κλους. 

Εγώ, λοιπόν, ευθέως σας λέω, γιατί δεν θέλω να µασάω τα
λόγια µου, κύριε Υπουργέ. Αυτήν τη στιγµή µε τον τίτλο «Η ισορ-
ροπία του Νας» κάποιος ενώνει µία δραστηριότητα στην οποία
αναφέρεται το θεατρικό έργο «Δίκαιοι» του Καµύ, που δηµιουρ-
γήθηκε και παίχτηκε το 1949 µετά την ήττα του ναζισµού και κάθε
µορφής ολοκληρωτισµού. Ενώνεται, λοιπόν, αυτή  ακριβώς η
στάση η αγωνιστική, που έχει σαν σκοπό και στόχο το θάνατο
κάθε τυραννοκτόνου. Αυτό είναι µία ιστορικά καθορισµένη –αν
θέλετε- διανοητική και πολιτική στάση. Και στις αρχές του προ-
προηγούµενου αιώνα, τότε που υπήρχαν τσάροι, τότε που υπήρ-
χαν µεγάλοι δούκες, τότε που πραγµατικά οι βασιλιάδες σε
απολυταρχικές συνθήκες τυραννούσαν το λαό, αποτελούσε
πράγµατι µία στάση πατριωτική, αγωνιστική, δηµοκρατική το να
διευκολύνεις τις εξελίξεις βγάζοντας από τη µέση όλους τους
τυράννους. Άλλωστε, η αγάπη και ο θαυµασµός για τον τυραν-
νοκτόνο από την εποχή των Τριάκοντα στην αρχαία Αθήνα µέχρι
σήµερα, εξακολουθεί να έχει τη γοητεία της και να συναρπάζει. 

Είναι, όµως, άλλο το να προσπαθείς µέσα σε ένα κείµενο
αυτήν ακριβώς τη διάταξη να τη συνδέσεις µε κάποιον, ο οποίος
έχει κατηγορηθεί και έχει καταδικαστεί –δεν αναφέροµαι προσω-
πικά σε κανέναν, περιγράφω καταστάσεις- για δράση τροµοκρα-
τική σε συνθήκες δηµοκρατίας. Επικαλούµαι -γιατί µου ήρθε
τώρα στο µυαλό- ένα πολύ ενδιαφέρον άρθρο του Γ.Α. Μαγκάκη,
που το 1984 είχε κάνει τη διαστολή µεταξύ πολιτικού εγκλήµατος
και τροµοκρατίας. Η τροµοκρατία που σήµερα εκδηλώνεται, έχει
σαν στόχο την ίδια τη δηµοκρατία, την ίδια την ελευθερία, την
ίδια τη δικαιοσύνη. Τότε, λοιπόν, πολλοί και σήµερα, επαναλαµ-
βάνουν ότι δεν νοείται πολιτικό έγκληµα µέσα σε δηµοκρατικό
πολίτευµα. 

Αυτό, λοιπόν, που ύπουλα, υποδόρια και πονηρά κάνει αυτό
το θεατρικό κείµενο -που είναι κατασκευασµένο, δεν αποτελεί
ένα κείµενο ρεπερτορίου- έγινε ειδικά για να συνενώσει αυτά τα
δύο στοιχεία που σας είπα, δηλαδή να δώσει την εντύπωση ότι
είναι πολιτικός εγκληµατίας αυτός που σήµερα στρέφεται µε
τροµοκρατικά µέσα εναντίον της δηµοκρατίας. Και αυτό είναι
που µε εξεγείρει.

Και τελειώνοντας, θέλω να σας πω και τούτο. Είστε πολύ εγ-
κρατέστερος εµού και µάλιστα καθηγητής και τα µαθηµατικά σας
πιστεύω ότι είναι πολύ καλύτερα των δικών µου.
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Αυτός ο τίτλος «H ισορροπία του Νας», αυτήν ακριβώς η συµ-
βολή στη θεωρία των παιγνίων του Τζον Νας που ουσιαστικά του-
λάχιστον, όπως κι εγώ τη µελέτησα, λέει ότι δεν έχει κέρδος
κανένας να αλλάζει τη στρατηγική του όταν οι στρατηγικές των
άλλων παικτών µένουν ίδιες, ουσιαστικά είναι και ένα έναυσµα
σε αυτούς που σήµερα µε αυτόν τον τρόπο τον τροµοκρατικό,
τον εγκληµατικό, επιλέγουν να πλήττουν τη δηµοκρατία. Είναι
ένα µήνυµα που λέει «αφού η δηµοκρατία εξακολουθεί να είναι
όρθια κι εσείς πρέπει να είστε απέναντί της». 

Αυτά είχα να πω.
Σας ευχαριστώ πολύ για την απάντησή σας. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Υπουργέ, έχετε

τον λόγο.
ΑΡΙΣΤΕΙΔΗΣ ΜΠΑΛΤΑΣ (Υπουργός Πολιτισµού και Αθλητι-

σµού): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Θα συνεχίσω λίγο την προηγούµενη τοποθέτηση, προσπαθών-

τας να απαντήσω σε αυτά που είπε ο κ. Τζαβάρας. 
Είναι δύο διακριτά πράγµατα. Η τροµοκρατία, οι ένοπλοι αγώ-

νες, η 17 Νοέµβρη, η Μπάαντερ-Μάινχοφ και ό,τι άλλο θέλετε,
το πολιτικό έγκληµα και η σχέση µε τα προηγούµενα σε καθε-
στώς δηµοκρατίας, είναι ένα τεράστιο θέµα. Η ελληνική κοινωνία
έχει πληγεί από αυτό το θέµα, όπως ξέρουµε όλοι. Αυτό, όµως,
είναι απολύτως διακριτό από την τέχνη, όπως την εννοεί καθέ-
νας. 

Με αυτήν την έννοια, αυτήν τη συζήτηση θα µπορούσαµε να
την κάνουµε, αν εγώ δεν ήµουν Υπουργός, δεν ήµασταν σε αυτήν
την Αίθουσα και ήµασταν απλώς θεατές ενός έργου. Δεν ξέρω
αν το έχετε δει το έργο. Εγώ δεν το έχω δει. Θα µπορούσαµε να
κάνουµε τη συζήτηση αυτή σε σχέση –ας πούµε- θεατών, τεχνο-
κριτικά απέναντι σε ένα έργο, για να δούµε αν δικαιολογείται ο
τίτλος, πώς συνδέεται µε τα περιεχόµενα και ούτω καθεξής. 

Στις σύγχρονες µορφές τέχνης είναι πάρα πολύ συνηθισµένο
ετερόκλητα κείµενα να συντίθενται και τα κείµενα αυτά να είναι
από διαφορετικούς συγγραφείς. Ολόκληρα βιβλία γράφονται
από αποσπάσµατα άλλων κειµένων. Αυτό το παιχνίδι έχει ανοίξει
και στη λογοτεχνία και στο θέατρο. 

Επανέρχοµαι. Δεν δικαιούµαστε νοµίζω –γι’ αυτό από την αρχή
λέω ότι δεν έπρεπε να έρθει µία τέτοια ερώτηση στη Βουλή- να
µιλήσουµε επί του περιεχοµένου ενός καλλιτεχνικού έργου, ενώ
δικαιούµαστε και καλούµαστε να µιλήσουµε για όλα τα θέµατα,
τα οποία συζητήσατε προηγουµένως. Αυτή είναι η βασική τοπο-
θέτηση. Και αυτό το λέω και µε την έννοια την κοινωνική –αν θέ-
λετε- του τι σηµαίνουν αυτού του τύπου τα εγκλήµατα στην
πρόσφατη ιστορία τη δική µας. 

Πολύ πρόσφατη ιστορία και όχι µόνο δική µας: Είπαµε κάποτε
όλοι «Je suis Charlie». Εγώ προσωπικά, διαβάζοντας κατά και-
ρούς το «Charlie Hebdo» σοκαριζόµουν και θεωρούσα κάποια
από τα σκίτσα του προσβλητικά για εµένα, γιατί είναι ένα περιο-
δικό, το οποίο στηρίζεται –κάποια είναι εξαιρετικά, κάποια είναι
αποτυχηµένα, κάποια είναι σοκαριστικά- σε µία αρχή που λέει
«ουδέν ιερό και όσιο». Επειδή όλοι οι άνθρωποι έχουν ένα ιερό
κι ένα όσιο, κάπου θίγεται το δικό µου ιερό. Δεν µου αρέσει το
σκίτσο. Αυτό δεν θα το έλεγα ποτέ ως Υπουργός Πολιτισµού. Δεν
θα τολµούσα να το γράψω ποτέ υπό αυτή µου την ιδιότητα. Ταυ-
τόχρονα, θα έλεγα –όπως κάνουν πάρα πολλοί- «Je suis Charlie»,
διότι αυτού του τύπου η σάτιρα, έστω ακραία, δεν αντιµετωπίζε-
ται µε τα όπλα. Θυµίζω την εξαιρετική λογοτεχνική παραγωγή
στη Γερµανία στη συνέχεια της ιστορίας Μπάαντερ-Μάινχοφν,

λευκά κελιά και λοιπά, και το πώς µία τέτοια λογοτεχνία, που πιά-
νει τα πράγµατα από πάρα πολλές πλευρές, επουλώνει τραύ-
µατα. 

Εδώ τι είχαµε; Είχαµε µία παράσταση, η οποία µπορεί να ήταν
εξαιρετική, µπορεί να ήταν αριστούργηµα, µπορεί να ήταν πολύ
κακό το κείµενο, µπορεί να ήταν ό,τι θέλει, αλλά αντί να µπούµε
σε αυτήν την κουβέντα ως θεατές, πολιτικοποιήθηκε το θέµα
αυτό. Οι κραυγές έφτασαν να είναι απολύτως ακραίες. Φτάσαµε
να απαιτούνται πολιτικά µέτρα, για να κατεβεί µία θεατρική πα-
ράσταση, αντί να συζητηθεί στους χώρους που της αναλογεί µε
όρους καλλιτεχνικούς και σε όρους πολιτικούς να συζητηθεί το
θέµα της τροµοκρατίας, των λευκών κελιών και ούτω καθεξής. 

Αυτή η σύγχυση είναι εις βάρος και της κατανόησης της πρό-
σφατης ιστορίας µας και εις βάρος του ίδιου του θεάτρου ως θε-
σµού και της καλλιτεχνικής δηµιουργίας γενικότερα. Με αυτήν
την έννοια, ο καλλιτεχνικός διευθυντής βρέθηκε στην ανάγκη να
κατεβάσει το έργο. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Ολοκληρώθηκε. Δεν κατέβηκε. 
ΑΡΙΣΤΕΙΔΗΣ ΜΠΑΛΤΑΣ (Υπουργός Πολιτισµού και Αθλητι-

σµού): Αυτό είναι µεγάλο τραύµα για την ελευθερία της έκφρα-
σης. Κι επειδή ακριβώς υπήρξαν όλων των ειδών οι απειλές,
ανέβηκαν οι τόνοι σε όλα τα επίπεδα. Ήταν σαν το Εθνικό και βε-
βαίως ο ΣΥΡΙΖΑ να εξυµνεί την τροµοκρατία. Ήταν τραύµα η δια-
δικασία αυτή για όλους µας. 

Με αυτήν την έννοια, είναι πολύ ενδιαφέρουσα αυτή η συζή-
τηση. Θα µπορούσαµε να την κάνουµε ιδιαιτέρως, αν θέλετε, ως
θεατές του οποιουδήποτε έργου. Επανέρχοµαι, όµως, και λέω
ότι δεν πρέπει η Βουλή και το Υπουργείο να ασχολείται µε περιε-
χόµενα ρεπερτορίου. 

Από εκεί και πέρα, όπως είπαµε µε τον Σολωµό, µπορούµε να
βρούµε και άλλα αντίστοιχα αποφθέγµατα. Η τέχνη οφείλει να
είναι ελεύθερη, διότι αυτό που σήµερα µας σοκάρει, αυτό µου
σήµερα µας εκθέτει, αν το αντιµετωπίσουµε µε διοικητικά µέτρα,
µπορεί µετά από δέκα ή πενήντα χρόνια να θεωρείται το αρι-
στούργηµα της εποχής.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κλείνοντας, λοιπόν,

εγώ έχω να πω και σ’ εσάς, κύριε Υπουργέ, και στον κύριο Τζα-
βάρα ότι στα είκοσι και πλέον χρόνια που είµαι εδώ µέσα είναι
από τις ωραιότερες στιγµές κοινοβουλευτικής συζήτησης που
έζησα απόψε. Ως προς τούτο εγώ διαφωνώ µαζί σας. Εντός Βου-
λής πρέπει να γίνονται αυτές οι συζητήσεις, αλλά σε αυτό το επί-
πεδο, χωρίς κραυγές και χωρίς ψιθύρους και χωρίς υπαινιγµούς.
Το ανάποδο, δηλαδή.

Σας ευχαριστώ πολύ.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι –ποιες κυρίες και κύριοι συνά-

δελφοι, τρεις και ο κούκος είµαστε!- ολοκληρώθηκε η συζήτηση
των επικαίρων ερωτήσεων.

Δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύσουµε τη συνεδρίαση;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Με τη συναίνεση του

Σώµατος και ώρα 20.36’ λύεται η συνεδρίαση για αύριο, ηµέρα
Παρασκευή 5 Φεβρουαρίου 2016 και ώρα 10.00’, µε αντικείµενο
εργασιών του Σώµατος κοινοβουλευτικό έλεγχο: α) συζήτηση
επικαίρων ερωτήσεων και β) συζήτηση της υπ’ αριθµόν 16/11/22-
1-2016 επίκαιρης επερώτησης, σύµφωνα µε την ηµερήσια διά-
ταξη που έχει διανεµηθεί.
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